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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
01 / 2025

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBERICH BOSCH, SELENE
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les vuit hores i trenta minuts del dia
deu de  gener de  dos  mil  vint-i-cinc,  prèvia
convocatòria  girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en
primera convocatòria al Saló de Sessions de la casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a l’objecte de realitzar  sessió  extraordinària sota  el
següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

GOVERNANÇA MUNICIPAL

ÚNIC - Dictamen de proposta d’acord d’aprovació inicial del Pressupost General de l’Ajuntament de Tortosa
per a l’exercici 2025, i la plantilla de personal.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

GOVERNANÇA MUNICIPAL

ÚNIC   –   DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  INICIAL  DEL  PRESSUPOST  GENERAL  DE
L’AJUNTAMENT DE TORTOSA PER A L’EXERCICI 2025, I LA PLANTILLA DE PERSONAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:
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«El  Pressupost  General  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  per  a  l’exercici  2025,  integrat  pel  pressupost  de
l’Ajuntament,  els  estats  de  previsió  d’ingressos  i  despeses  de  les  societats  municipals  de  capital
íntegrament  local  (Tortosasport  S.L,  Tortosa  Media  S.L.,  GESAT SAM,  Tortosa  Salut  S.L.  i  GUMTSA  en
liquidació), l’estat de previsió d’ingressos i despeses de l’entitat públic empresarial local Hospital i Llars de
la Santa Creu, i el pressupost del Consorci Turístic Ruta dels Tres Reis, ha estat format d’acord amb la
normativa aplicable.

El Consell d’Administració de Tortosa Media S.L. en sessió de dia 28 de novembre de 2024 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2025.

El Consell d’Administració de Tortosasport S.L. en sessió de dia 9 de desembre de 2024 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2025.

La comissió liquidadora de GUMTSA en liquidació. en sessió de dia 10 de desembre de 2024 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2025.

El  Consell  d’Administració  de  GESAT SAM.  en  sessió  de dia  11 de desembre  de  2024 va  acordar  la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2025.

El Consell d’Administració de Tortosa Salut S.L. en sessió de dia 10 de desembre de 2024 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2025.

El Consell d’Administració de l’EPEL Hospital i Llars de la Santa Creu. en sessió de dia 4 de desembre de
2024 va acordar la formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a
l’exercici 2025.

L’Assemblea General  del  Consorci  Turístic  Ruta dels  Tres  Reis  va acordar  el  3 de desembre de 2024
l’aprovació del pressupost per a l’exercici 2025.

Elaborat el Pressupost General d’aquest Ajuntament per a l’exercici 2025 s’ha tramitat d’acord amb el que
estableixen els articles 164 i següents del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova
el Text refós de la Llei reguladora de les Hisendes locals, amb els corresponents informes preceptius.

L’article 30 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
estableix  que  cal  aprovar  un  sostre  de  despesa  no  financera  coherent  amb  l’objectiu  d’estabilitat
pressupostària  i  amb  la  regla  de  la  despesa,  que  marcarà  el  sostre  d’assignació  de  recursos  als
pressupostos. Des de l’exercici 2020 estaven suspeses les regles fiscals amb motiu de la pandèmia de la
covid-19 i posteriorment per l’impacte de la guerra d’Ucraïna. A partir de l’any 2024 es reactiven les regles
fiscals, havent de tornar, per tant, al compliment de l’objectiu d’estabilitat pressupostària. Pel que fa al
càlcul  de la  regla de despesa,  l’informe anual  sobre  la  situació de l’economia espanyola  elaborat  pel
Ministerio de Economia y Competitividad que l’emet segons allò previst a l’art. 15..5 de la  Ley Orgánica
2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera , determina, entre altres,
la taxa de referència de creixement de l’economia espanyola a la que fa referència l’art. 12.3 de la LOEPSF.
En l’esmentat informe es fixa, per a 2025, la taxa de referència en el 3,2%.

El sostre de despesa no financera per a l’exercici 2025 de forma consolidada entre l’Ajuntament i les
entitats  classificades  com  a  sector  Administracions  Públiques  ha  de  ser  coherent  amb  l’estabilitat
pressupostària i amb la regla de la despesa.

En qualsevol cas, cal tenir amb compte que el pressupost que s’aprova és una previsió, i no serà fins la
liquidació que es verificarà el compliment o incompliment de l’estabilitat i de la regla de la despesa.

Vist  l’informe  d’intervenció  1157-2024 sobre  el   pressupost  general  per  a  l’exercici  2025  i  l’informe
d’intervenció 1158-2024 sobre l’estabilitat i sostenibilitat del pressupost.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
27 de desembre de 2024.
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Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar els següents ACORDS:

Primer.- Aprovar el sostre de despesa no financera de forma consolidada de l’Ajuntament amb les entitats
dependents  classificades  com  a  sector  administració  pública  (Tortosa  Media  S.L.,  Tortosasport  S.L.,
GUMTSA en liquidació, GESAT SAM, EPEL Hospital i el Consorci Turístic Ruta dels Tres Reis) en un import de
74.520.029,05€.

Segon.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament de Tortosa per a l’exercici 2025, que
inclou els estats de previsió de despeses i ingressos de les societats mercantils municipals, entitat pública
empresarial local i consorci, segons el següent detall:

Estat de despeses Ajuntament Hospital Tortosa Media Tortosasport GESAT GUMTSA

Cap. I. Despeses personal 14.159.000,00 0,00 167.442,82 1.406.182,00 22.192.688,00 0,00
Cap. II. Despeses bens corrents 
i serveis 13.993.500,00 50.558,00 41.526,48 614.350,00 5.868.278,00 0,00

Cap. III. Despeses financeres 946.000,00 0,00 0,00 11.500,00 213.622,00 0,00

Cap. IV. Transferències corrents 7.872.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. V. Fons de contingència 250.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap.VI. Inversions reals 4.629.500,00 356.109,00 0,00 0,00 60.000,00 0,00
Cap. VII. Transferències de 
capital 1.882.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VIII. Actius financers 20.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. IX. Passius financers 4.300.000,00 0,00 0,00 0,00 301.807,00 0,00

Total 48.052.000,00 406.667,00 208.969,30 2.032.032,00 28.636.395,00 0,00

Eliminacions 1.290.000,00 12.000,00 0,00 0,00 330.579,00 0,00

Consolidat 46.762.000,00 394.667,00 208.969,30 2.032.032,00 28.305.816,00 0,00

Estat de despeses Tortosa Salut
Consorci Ruta 
dels Tres Reis

Total Eliminacions Consolidat

Cap. I. Despeses personal 10.892.427,00 0,00 48.817.739,82 0,00 48.817.739,82
Cap. II. Despeses bens corrents 
i serveis 7.925.108,00 4.750,00 28.498.070,48 342.579,00 28.155.491,48

Cap. III. Despeses financeres 321.808,00 250,00 1.493.180,00 0,00 1.493.180,00

Cap. IV. Transferències corrents 0,00 15.000,00 7.887.000,00 1.290.000,00 6.597.000,00

Cap. V. Fons de contingència 0,00 0,00 250.000,00 0,00 250.000,00

Cap.VI. Inversions reals 591.987,00 0,00 5.637.596,00 0,00 5.637.596,00
Cap. VII. Transferències de 
capital 0,00 0,00 1.882.000,00 0,00 1.882.000,00

Cap. VIII. Actius financers 0,00 0,00 20.000,00 0,00 20.000,00

Cap. IX. Passius financers 200.420,00 0,00 4.802.227,00 0,00 4.802.227,00

Total 19.931.750,00 20.000,00 99.287.813,30 1.632.579,00 97.655.234,30

Eliminacions 0,00 0,00 1.632.579,00

Consolidat 19.931.750,00 20.000,00 97.655.234,30
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Estat d'ingressos Ajuntament Hospital Tortosa Media Tortosasport GESAT GUMTSA

Cap. I. Impostos directes 16.546.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. II. Impostos indirectes 770.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. III. Taxes i preus públics 7.742.600,00 0,00 29.000,00 992.500,00 28.636.395,00 0,00

Cap. IV. Transferències corrents 16.341.989,00 137,00 181.000,00 1.100.000,00 0,00 0,00

Cap. V. Ingressos patrimonials 816.000,00 443.779,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VI. Alienació bens immobles 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VII. Transferències capital 1.815.411,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VIII. Actius financers 20.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. IX. Passius financers 4.000.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Total 48.052.000,00 443.916,00 210.000,00 2.092.500,00 28.636.395,00 0,00

Eliminacions 0,00 330.579,00 181.000,00 1.100.000,00 12.000,00 0,00

Consolidat 48.052.000,00 113.337,00 29.000,00 992.500,00 28.624.395,00 0,00

Estat d'ingressos Tortosa Salut
Consorci Ruta 
dels Tres Reis

Total Eliminacions Consolidat

Cap. I. Impostos directes 0,00 0,00 16.546.000,00 0,00 16.546.000,00

Cap. II. Impostos indirectes 0,00 0,00 770.000,00 0,00 770.000,00

Cap. III. Taxes i preus públics 19.677.823,00 0,00 57.078.318,00 12.000,00 57.066.318,00

Cap. IV. Transferències corrents 20.000,00 20.000,00 17.663.126,00 1.290.000,00 16.373.126,00

Cap. V. Ingressos patrimonials 0,00 0,00 1.259.779,00 330.579,00 929.200,00

Cap. VI. Alienació bens immobles 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VII. Transferències capital 0,00 0,00 1.815.411,00 0,00 1.815.411,00

Cap. VIII. Actius financers 0,00 0,00 20.000,00 0,00 20.000,00

Cap. IX. Passius financers 600.000,00 0,00 4.600.000,00 0,00 4.600.000,00

Total 20.297.823,00 20.000,00 99.752.634,00 1.632.579,00 98.120.055,00

Eliminacions 0,00 9.000,00 1.632.579,00

Consolidat 20.297.823,00 11.000,00 98.120.055,00

Tercer.- Aprovar la plantilla de personal per a 2025 que es detalla a continuació i en la qual es creen i
s’amortitzen les places següents:

Personal funcionari:

- es creen les places següents:
• dos places d’Auxiliar Administratiu/va, subgrup C2
• una plaça d’Arquitecte/a tècnic/a, subgrup A2
• una plaça de Sotsinspector/a de la Policia local, subgrup C1

- s’amortitzen les places següents:
• una plaça d’Inspector/a de Rendes, subgrup C2
• una plaça d’Inspector/a d’obres, subgrup C2
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Personal eventual:

- es crea la plaça següent:
• una plaça de Cap de Gabinet de l’Alcaldia, subgrup A1

Personal laboral:

- es creen les places següents:
• quatre places de Mestre/a llar d’infants, subgrup A2
• deu places de Tècnic/a auxiliar llar d’infants, subgrup C1

- s’amortitzen les places següents:
• una plaça d’Auxiliar comercial, subgrup C2
• una plaça de Controlador serveis via pública, subgrup AP

PERSONAL FUNCIONARI
Escala Subescala Classe Subgrup Categoria Places Vacants
Habilitats nacionals A1 Secretari/a 1 1
"        " A1 Interventor/a 1 0
"        " A1 Tresorer/a 1 0
Administració general tècnica A1 Tècnic/a 5 2
“        “ gestió A2 Gestió 5 0
"        " administrativa C1 Administratiu/va 17 4
"        " auxiliar C2 Auxiliar 36 17
"        " subalterna AP Subaltern/a 2 0
Administració 
especial

tècnica tècnica superior A1 Arquitecte/a 3 2

"        " " " A1 Economista 2 0
"        " " A1 Informàtic/a 1 0
"        " " " A1 Medi ambient 1 1
"        " " " A1 Tècnic/a Sup. Adm.  

Especial. Psicologia
1 0

"        " " Tècnica mitjana A2 Arquitec. Tèc. 3 1
"        " A2 Medi ambient 1 0
"        " " " A2 Assistent/a social 1 0
"        " " " A2 Tècnic/a Informàtica 2 1
"        " " " A2 Assessor/a jurídic/a 1 0
"        " " " A2 Tècnic/a de RRH 1 1
"        " " " A2 Tècnic/a d’Enginyeria 1 1
"        " " Tècnica auxiliar C1 Tècnic/a auxiliar 

d’arquitectura
2 2

"        " serveis 
especials

policia local A2 Inspector/a 1 0

"        " " " C1 Sotsinspector/a 2 2
"        " " " C1 Sergent/a 4 1
"        " " " C2*/C1** Caporal/a 9 2

"        " " " C2*/C1** Agent 47 5
"        " " Comeses 

especials
A2 Bibliotecari/a 3 0

"        " A2 Responsable de 
protocol

1 0

"        " " personal d’oficis AP Operari/a 1 0
TOTAL 156 43

* A extingir. Només aplicable al personal funcionari de carrera o interí que es trobi en servei actiu a data
18-03-2023. 
** D’acord amb l’article 24.2.d) de la Llei 16/1991, de 10 de juliol, de Policies Locals, a l’escala bàsica
(que comprèn les categories d’agent i caporal, article 24.1.d)) li correspon el subgrup C1 (article modificat
per l'article 36.1.d) de la Llei 3/2023, del 16 de març, de mesures fiscals,financeres, administratives i del
sector públic per al 2023).
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PERSONAL LABORAL FIX
Categoria professional Tit. Denominació Places Vacants
Tècnics/ques Superiors A1 Titulat/da superior 6 0
“ Mitjans A2 Diplomat/da 1 0
“ Auxiliars C1 Tècnic/a auxiliar de sistemes 5 3
Pers. d’administració Administratius C1 Administratiu/va 1 0

Auxiliars C2 Auxiliar 2 0
“ Subalterns C2 Conserge ensenyament 4 0

1“ “ AP Conserge 2 1
Personal comeses 
especials

Pers. comeses A1 Arxiver/a 1 0
A1 Professor/a Música 8 0

“ “ A1 Tècnic/a inserció laboral 1 0
“ “ A1 Psicòleg/oga 1 0
“ “ A1 Advocat/da 1 0
“ “ A1 Coordinador/a ocupacional 1 0
“ “ A2 Diplomat/da Treball Social 5 0
“ “ A2 Educador/a 7 0
“ “ A2 Tècnic/a en Turisme 1 0
“ “ A2 Tècnic/a Desenvolupament Turisme 1 0
“ “ A2 Tècnic/a de Joventut 1 0
“ “ A2 Coordinador/a SIAD 1 0
“ “ A2 Tècnic/a Mitjà/na Polítiques Migratòries 1 0
“ “ A2 Mestre/a llar infants 4 4
“ “ C1 Delineant 2 0
“ “ C1 Tècnic/a Turisme 1 1
“ “ C1 Coordinador/a Fires 1 0
“ “ C1 Cap d’Estudis del CFO 1 0
“ “ C1 Tècnic/a auxiliar llar infants 10 10
“ “ C2 Auxiliar de Turisme 3 0
“ “ C2 Auxiliar de Comunicació 1 0
“ “ C2 Monitor/a de música 2 1
“ “ C2 Auxiliar de biblioteca 1 1
“ “ C2 Inspector/a / agent zona parquímetres 6 2
Personal d’oficis Pers. d’oficis C1 Encarregat/da 2 0
" " C2 oficial 1ª 11 3
" " C2 oficial 2ª 11 6
" " AP Vigilant/a 1 0
" " AP Operari/a 12 6

TOTAL 120 38

PERSONAL EVENTUAL

Denominació Places

Cap de Premsa 1

Cap de Gabinet de l’Alcaldia 1

Coordinador de gestió de fons de
transició ecològica, transformació

digital, social i territorial
1

TOTAL 3

Quart.- Aprovar el Pla Estratègic de Subvencions per a 2025 que s’inclou com a documentació annexa al
Pressupost.

Cinquè.- Donar compte de l’informe de compliment de l’objectiu d’estabilitat al pressupost inicial.
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Sisè.- Exposar l’expedient al públic durant el termini de quinze dies hàbils, mitjançant anunci al BOPT i al
tauler d’anuncis de l’Ajuntament, per poder fer reclamacions. 

Setè.- Entendre definitivament aprovats el pressupost general i la plantilla de personal en cas que no es
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols en el Butlletí
Oficial de la Província.

Vuitè.- Remetre  còpia  del  pressupost  general  definitivament  aprovat  a  l’Administració  de l’Estat  i  a  la
Generalitat de Catalunya, d’acord amb el que disposa l’article 169.4 del RDL 2/2004.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bon dia, regidors i regidores. Iniciem esta sessió extraordinària, avui dia 10 de gener a les 8.30 hores,
amb el dictamen de proposta d'acord d'aprovació inicial del Pressupost General de l'Ajuntament de Tortosa
per a l'exercici de l'any 2025 I també de la plantilla de personal. 

En este sentit hi ha dos punts que dictaminem. El primer és l'aprovació del sostre de despesa no financera
de forma consolidada de l'Ajuntament de Tortosa amb les entitats dependents classificades com a sector
de l'Administració pública amb un import  de 74.529,05 euros.  I  el  segon punt,  aprovar  inicialment  el
Pressupost General de l'Ajuntament de Tortosa per a l'exercici 2025 que inclou els estats de previsió de
despeses i ingressos de les societats mercantils municipals, entitat pública empresarial local i consorci
segons el detall que se'ls adjunta. A partir d'aquí té la paraula la regidora d'Hisenda, Maria Jesús Viña, per
explicar detingudament i de manera detallada esta proposta de pressupost per a l'any 2025.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. Bon dia, regidores, regidors i tots aquells que mos estan veient ara en estos moments en
esta sessió plenària. Avui portem a consideració el pressupost per a l'any 2025. Un pressupost que dona
compliment als objectius concretats al Pla d'Actuació Municipal 2023-2027 d'este govern municipal, que
posa al centre les persones en les polítiques municipals per fer una Tortosa més pròspera, més amable,
més justa i més social, més verda, més saludable, i més descentralitzada i que pense en tots els barris i en
tots els pobles. És un pressupost que continua en la línia encetada el 2024 d'implantació de mesures de
racionalització de la despesa amb la congelació de les ordenances fiscals reguladores d'impostos i taxes
per alleugerir la pressió fiscal sobre la ciutadania, i la implantació de mesures com ara l'actualització del
padró de la taxa d'escombraries per aconseguir una gestió més eficient per fer que tothom pague allò que
li pertoque, i complir la normativa europea que determine que a través d'esta taxa municipal s'ha de cobrir
totalment el cost del servei. Tot un ventall de mesures amb l'objectiu de fer front a les despeses i garantir
la prestació de tots els serveis municipals. 

Un pressupost que preveu la incorporació del personal necessari per al funcionament del curs 2025-26 de
les dues llars d'infants, com també per a l'assumpció temporal de la gestió del pàrquing municipal de la
plaça Alfons XII des de principis de l'any 2025. Quant a l'aplicació del conveni vigent entre l'Ajuntament I
les  entitats  municipals  descentralitzades  de Jesús,  de  Campredó  i  de  Bítem es  preveu  un  increment
significatiu  d'un  18 %  de  les  aportacions.  Es  contempla  també  una  major  aportació  a  la  societat
Tortosasport.  Este 2024 ha estat necessari  fer-hi  una contribució addicional,  per tant,  ho contemplem
d'inici.

Finalment, a causa del greu sinistre que va patir les instal·lacions de l'Escorxador municipal, és necessària
una aportació extraordinària de 177.000 euros. Una altra de les despeses que es preveu que creixerà en el
pressupost del 2025, i que obligatòriament hi hem de fer front, és l'augment dels costos derivats de la
gestió i el tractament dels residus, per la qual cosa, com he dit també abans, continuem treballant per
aconseguir  una reducció de fracció resta, que és la que més es penalitza.  I  per  al  2025 sí  que hem
incorporat una bonificació del 10% de la taxa d'escombraries per als habitatges que apliquen el sistema de
porta  a  porta.  Després  dels  bons  resultats  inicials  de  la  prova  pilot  d'este  porta  a  porta  al  poble  de
Campredó, la voluntat del govern municipal és, en el futur, aplicar el mateix sistema en altres barris i
pobles de Tortosa per continuar millorant les xifres de la recollida selectiva i reduir els costos de gestió i
tractament de residus. 
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És un pressupost que creix en un 5,39 %, i  això és especialment significatiu tenint en compte que els
ingressos  corrents  s'han reduït  en un 0,12 % i  que les  ordenances i  taxes municipals  s'han congelat.
Estructurat bàsicament en 7 eixos. 

Una  ciutat  per  a  les  persones,  les  persones  continuen  al  centre  de  totes  les  polítiques  municipals;
l'habitatge  en este  pressupost  és  un eix  central,  tota persona necessita  un habitatge  digne,  adequat,
accessible i segur que garanteixi la seva qualitat de vida i doni resposta al dret a la vida privada i familiar.
Així,  al  pressupost  del  2025,  destinem  més  recursos  que  mai  a  l'habitatge  a  Tortosa  amb  un  total
d'1.681.000 euros, i ho fem a través de diferents mecanismes per tal de garantir el dret de l'habitatge,
especialment  perquè els  joves es  puguen  emancipar.  Un conveni  amb la  Fundació  Hàbitat3  per  a  la
construcció d'un total de 22 pisos al barri del Castell, al cor del nucli antic de la ciutat, amb una inversió
plurianual per part de l'Ajuntament que inclou una operació d'1.240.000 euros per al 2025. Es manté el
conveni iniciat el 2024 amb Hàbitat3 en matèria d'habitatge amb un import de 38.000 euros i assigna un
nou conveni amb la Fundació Resilis amb un import de 18.000 euros per disposar de 10 pisos més. També
es preveu una partida de 300.000 euros per a la rehabilitació d'habitatges de titularitat pública a la ciutat
històrica, i una partida de 85.000 euros per a les diferents línies d'ajut per a la rehabilitació. Per tant,
l'Ajuntament  iniciarà  la  rehabilitació  d'alguns  edificis  que  són  propietat  municipal  i  s'incentivarà  la
recuperació d'habitatges a tots els barris del nucli antic.

Es contempla també un increment d'un 20,82% a les àrees d'Acció Social, Igualtat i Feminismes respecte
del  que  van  pressupostar  l'any  2024.  Estes  partides  d'augment  d'Acció  Social,  Igualtat  i  Feminismes
permetran garantir l'atenció a les persones que més ho necessitem. Així, mantenim la dotació a la Casa
d'Acollida,  el  Conveni  per  erradicar  el  sensellarisme,  coordinat  pel  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre,  la
subvenció a Càritas Diocesana pel projecte Tiquet Fresc. Incorporem la partida amb Creu Roja del projecte
OIKIA, que es destinarà a una línia d'ajuts i atencions benèfiques i assistencials a les famílies, i els ajuts
d'urgència social. 

Tortosa  ha  de  ser  també  un  municipi  lliure  de  violències  masclistes  i  discriminacions,  i  per  això  es
desplegarà  la  xarxa  comunitària  de  persones  referents  impulsada  des  del  SIAD,  i  es  posaran  en
funcionament les dues primeres llars d'infants públiques al nucli urbà, una al barri del Temple i l'altra al
barri de Ferreries.

Apostem també per una ciutat pròspera que mira cap al futur. Així, el pressupost del 2025 busca continuar
enfortint l'activitat comercial i de serveis industrials del municipi per fer de Tortosa una ciutat que sigui
atractiva perquè la gent vulgui venir a viure-hi, per fer turisme o perquè puguin venir a comprar. Destinem
una partida de 290.000 euros per a la construcció de la nova zona lúdica de l'avinguda Lleida, un espai
d'oci  i  un punt  de trobada per  a tota la ciutadania, i  un pol  d'atracció per  al  conjunt del territori  que
permetrà donar al riu Ebre el protagonisme que es mereix. Tortosa ha de mirar cap al riu. El mateix passa
amb el patrimoni històric, i per això seguim apostant per les obres del Circuit Verd de les muralles, i la
restauració  del  Fortí  de  Bonet  que  farà  l'Ajuntament,  finançades  amb  subvencions  dels  ens
supramunicipals.

El pressupost del 2025 preveu una major dotació a la partida de Turisme, que incorporarà inicialment el
Festival de Cinema Terres Travel, una activitat que ha estat recurrent en els diferents exercicis, i que ha
comptat  amb una subvenció de la Secretaria d'Estat de Turisme del govern espanyol.  Apostem també
perquè la Festa del Renaixement de Tortosa sigui un projecte estratègic per a la promoció del territori, i
comptarà enguany amb una subvenció de 100.000 euros de la Diputació de Tarragona. Una Festa del
Renaixement que amb motiu de l'edició del 2025, per primera vegada, farà una trobada internacional de
grups d'abanderats. 

Continuem apostant també pels Bons Tortosa que ja vam recuperar l'any 2024, per no haver d'incrementar
després la partida, i, per tant, fiquem inicialment ja el seu import per potenciar el comerç de proximitat i
potenciar  l'activitat  comercial  de  Tortosa.  Continuem  apostant  per  la  campanya  Tortosa  de  Tapes,  i
continuem impulsant l'activitat de Tortosa amb l'organització d'esdeveniments i campanyes que faciliten
l'atracció de més visitants al municipi, amb un calendari firal que preveu cinc certàmens: Fira d'Antiguitats,
Expoebre, Ebreokasió, Fira del Benestar Animal i  Ebre Fit, i  que resta oberta a la incorporació de nous
esdeveniments amb la col·laboració de la iniciativa privada. I  en l'àmbit  industrial,  a més de continuar
treballant per a la implantació de noves empreses i activitats econòmiques, hem previst una partida de
80.000 euros per a actuacions de millora al polígon industrial del Baix Ebre.

-  Pàg. 8 / 44 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

L'aposta d'este govern és també per  a una ciutat més amable i  amb més atenció a l'espai  públic.  El
manteniment de l'espai públic i els equipaments municipals és una de les prioritats del govern, tal com ha
anat  fent  des  del  2023,  amb les  180 mesures  del  Pla  Cuidem Tortosa.  I  al  pressupost  del  2025 hi
continuem apostant amb un seguit d'actuacions en este àmbit. Hi destinem una inversió global superior al
milió d'euros. Es preveu una inversió de: 390.000 euros per a l'arranjament de l'espai públic; 145.000
euros  per  millorar  la  plaça  Francesc  Macià  al  barri  de  Ferreries;  100.000  euros  per  a  la  millora  de
l'enllumenat públic; 100.000 euros també per als camins municipals; 60.000 euros per a l'eliminació de
barreres arquitectòniques a la via pública; 12.000 euros per a la implantació de diversos sistemes de
pacificació del trànsit, o 10.000 euros per a fer nous aparcaments de bicicletes. 

Igualment,  habilitem dues  partides als  comptes  municipals,  una  per  reposició  i  millora  d'instal·lacions
d'edificis municipals amb 50.000 euros, i l'altra per a la millora dels centres educatius, 50.000 euros més.
A més d'aquestes actuacions, durant el 2025 executarem altres inversions per adequar els equipaments
municipals a les necessitats actuals, una inversió de més de 400.000 euros en la climatització del mercat
municipal, una reivindicació de fa molt temps dels venedors i dels clients del mercat a causa de les avaries
constants que està sofrint i patint la climatització actual. Aquesta obra ja està adjudicada. En la mateixa
línia durant l'any 2025 es millorarà la climatització de la sala gran del Teatre Auditori Felip Pedrell, arran
dels canvis que vam realitzar al projecte de reforma d'este equipament municipal, i gràcies al finançament
aconseguit pel Departament de Cultura de la Generalitat. 

Apostem també per  una ciutat  verda,  equilibrada i  més saludable.  Per  tal  de fer  front  als  criteris  de
sostenibilitat  de  l'agenda  2030,  en  este  pressupost  apostem  per  una  Tortosa  que  avança  en  la
sostenibilitat. I en este sentit es contemplen diferents actuacions. Una partida de 410.000 euros en la
construcció d'un centre esportiu i social a l'edifici dels Josepets al barri del Rastre amb una actuació que
serà plurianual. La partida es complementarà amb l'anterior pressupost de més de dos milions d'euros, i
permetrà  dotar  la  ciutat  històrica  d'un  equipament  esportiu  i,  a  la  vegada,  habilitar  també part  dels
pavellons de l'antic Col·legi de Sant Josep amb nous usos socials i culturals. Una inversió de 310.000 euros
per a la cobertura de les pistes esportives que hi ha al costat del pavelló poliesportiu del Temple. Una
inversió que correspon i respon a la demanda de les entitats esportives de la ciutat, i, conjuntament amb
l'altra instal·lació als Josepets, permetrà disposar de més espais per fomentar la pràctica de l'esport entre
la ciutadania. Una partida de 200.000 euros, que compta amb una subvenció de 150.000 euros del Servei
Català de Trànsit, per a l'habilitació d'una rampa d'accessibilitat per a vianants i ciclistes que enllaçarà la
via verda del Baix Ebre amb l'avinguda de l'Estadi, al barri de Ferreries, i que connectarà també este vial
ciclista amb el complex esportiu WIN i els instituts Tortosa i de l'Ebre, i indirectament també amb l'escola
de Ferreries. S'executaran les obres d'instal·lació de plaques fotovoltaiques en equipaments municipals,
unes  instal·lacions  que  faran  de  Tortosa  un  municipi  més  sostenible  mediambientalment,  i  a  més
s'instal·laran els sistemes de climatització en equipaments públics que permetran anar-nos adaptant als
diferents reptes d'emergència climàtica.

El 2025 continuem apostant pel desplegament de la recollida de residus porta a porta. L'increment de la
taxa de reciclatge, principalment l'augment de la fracció orgànica, a més de contribuir a la sostenibilitat del
planeta, també permet la reducció del pagament del cànon de residus. 

Apostem per una ciutat que aposta per  la cultura i  pel  patrimoni.  Este pressupost  destina a l'activitat
cultural un 12 % més en comparació al pressupost de l'exercici anterior per tal de reforçar la capitalitat
cultural de Tortosa. Es destinen recursos per poder dur a terme la programació estable d'arts escèniques i
música, continua apostant per altres esdeveniments ja consolidats, el Festival de Cel Obert, el Festival de
Dansa Contemporània Artèria, la Mostra de Jazz, el Festival Felip Pedrell o el Toca’m.

Es manté el suport a les escoles municipals de música, de teatre i a les entitats de cultura popular que
mos permetran reforçar i diversificar l'oferta cultural del municipi. S'incrementa la partida pressupostària
destinada a les subvencions de concurrència competitiva per al foment de la cultura, i també es preveu
una inversió per restaurar les figures del Bou i del Cavallet, que formen part del Seguici Popular i Festiu. Es
culminaran les obres d'ampliació del Teatre Felip Pedrell, i les actuacions de millora a la sala gran, este
últim projecte es finançarà a través d'una subvenció nominativa de la Diputació de Tarragona de 950.000
euros, i amb una altra de 104.000 euros de l'Oficina de Suport a la iniciativa cultural del Departament de
Cultura per a la renovació del sistema de climatització. A més, s'han dut a terme importants actuacions per
posar en relleu el patrimoni de la ciutat, la rehabilitació del pavelló del Balneari d'en Porcà, situat al barri
de Remolins, o la consolidació de l'estructura de Fortí d’en Bonet que quedarà integrat al circuit verd de les
muralles.
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Una altra aposta d'este govern és que el municipi sigui un municipi transformador i descentralitzat. I el
pressupost del 2025 contempla un increment global del 18 % per a les aportacions de corrent a les entitats
municipals descentralitzades de Jesús, Campredó i Bítem, la qual cosa suposa 367.000 euros addicionals
als previstos al pressupost anterior. 

Finalment,  el  pressupost  del  2025  contempla  que  la  ciutadania  continuï  participant  en  la  presa  de
decisions,  amb una dotació de 250.000 euros per  als  pressupostos  participatius,  i  un mecanisme de
participació que durant l'exercici anterior hem reformulat en l'organització de diferents àgores ciutadanes,
uns espais oberts de participació en què el veïnat ha pogut participar activament en la creació d'idees i en
el lliurament de les propostes.  I  enguany també tenim prevista,  a la plaça Francesc Macià, un procés
participatiu perquè els veïns puguin definir com volen esta plaça. 

Entrant  al  detall  de  les  partides que configuren  aquest  pressupost,  el  pressupost  de  l'Ajuntament  de
Tortosa per l'any 2025 presenta una xifra de 48.052.000 euros, i  suposa un increment del 5,39 % del
darrer exercici aprovat, i tot seguit passo a explicar-los i a exposar-los els diferents capítols d'ingressos i
despeses, així com la seua valoració. 

Pel que fa a l'estat d'ingressos amb relació al darrer pressupost aprovat del 2024, els ingressos corrents es
redueixen  un  0,12%,  que  són  49.751  euros,  i  es  preveu  inicialment  un  increment  del  30,94%  dels
ingressos de capital, 428.951 euros. I els ingressos financers s'incrementen un 106,98 %, respecte a l'any
anterior,  2.075.800  euros.  Per  tant,  l'increment  que  presenta  l'estat  d'ingressos  es  deu  a  dos  fets
bàsicament.  La previsió inicial  d'1.815.411 euros per al  2025 d'ingressos per  subvencions de capital,
algunes ja en resolució d'atorgament de subvenció, algunes encara pendents de resolució, mentre que
prevèiem el 2024 inicialment 1.386.460 euros, i  la previsió inicial d'una operació de préstec per a un
import de 4 milions d'euros, quan a l'exercici 2024 la previsió inicial era d'1.900.000 euros. 

Passo a destacar-los les actuacions més destacades. 

Capítol 1, que són, com vostès saben, els impostos directes, i entrem per damunt al detall de cadascun
d'ells, l'IBI rústic, després de l'ajust que vam fer a l'exercici 2024, no modifica l'ordenança, i la previsió
d'ingressos  és  idèntica  a  la  que vam fer  el  2024,  857.000 euros.  L’IBI  urbà,  igualment  que  l'IBI  de
característiques especials, també com a l'any anterior vam modificar l'ordenança de l'IBI, enguany no la
toquem,  i  mantenim  la  recaptació  que  teníem  prevista  l'any  2024,  de  10.275.000  euros.  També,
igualment, mantenim la mateixa dotació de 214.000 euros per a l'IBI de característiques especials. 

En l'impost de vehicles de tracció mecànica no hem modificat l'ordenança tampoc a l'exercici 2025, i veient
l'evolució dels drets reconeguts nets, i per tal d'acostar-lo a un escenari el més realista possible, el reduïm
en 1,72 %, i la quantitat que es preveu és de 2.280.000 euros per tal de tindre este ajust. Quant a la
plusvàlua, l'import consignat s'ajusta a l'evolució de l'impost al seu estat d'execució en exercicis precedents
tenint en compte que cal millorar-lo. Quan vam entrar a governar vam veure que allà hi havia un col·lapse
important a l'hora de gestionar les plusvàlues, per tant, estem intentant revertir-ho i reorganitzar l'àrea i
dotar-la  amb més  personal,  però  no  mos hem posat  encara  al  dia,  i  per  tant  fem una previsió  molt
ajustada, ho reduïm un 3,33 % respecte del pressupost del 2024, i ho fixem en 290.000 euros. 

L'IAE, l'import consignat al pressupost representa un 1,15 % més que el pressupost del 2024, es tradueix
en 2.630.000 euros, un import que considerem que és assolible veient l'evolució que ha experimentat
durant els anys anteriors. 

En resum, veiem que sumant totes estes partides hi ha un decrement del 0,12 %. 

En el capítol 2, d'impostos indirectes, aquí saben que hi ha l'ICIO, i l’ICIO saben també vostès que es basa
en la recaptació de l'impost sobre construccions, fluctua cada exercici; adoptem un principi de prudència,
tenint en compte també les previsions que pensem que hi pot haver de construccions noves durant l'any
2025, però, tot i això, l'hem reduït en un 50,13 %, i el deixem en 770.000 euros. 

El  capítol  3  de taxes,  de  preus  públics  i  altres  ingressos,  quant  a  la  taxa  de  la  recollida  de  brossa,
l'ordenança de recollida de residus sí que s'ha modificat per a l'any 2025. S'ha fet una reducció del 10 %
de  bonificació  per  a  aquelles  famílies  que  fan  la  recollida  porta  a  porta.  Malgrat  això,  veient  l'estat
d'execució del pressupost més les mesures que està adoptant el govern, pensem que podem incrementar
en un 3,87 % fins als  3.490.000 euros.  Les taxes de prestació de serveis  públics bàsics,  cementiri  o
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entrades a diferents espais culturals no se n'han modificat les ordenances, en referència a l'any anterior,
fiquem  la  mateixa  quantitat,  154.000  euros  en  total.  La  taxa  de  llicències  urbanístiques,  la  mateixa
explicació que hem fet  amb l'ICIO,  experimentarà  un petit  decrement del  32,92 % passant  a 430.000
euros, sabent també que va lligat a les noves construccions i noves activitats que es facin al municipi. La
taxa de retirada de vehicles es redueix un 4,76 % i passa a dotar-se en  7.000 euros. La previsió d'este
govern és actualitzar esta taxa, i per tant preveiem poder assolir esta quantitat que tenim pressupostada. I
l'import d'aquestes taxes, que no es modifiquen, és de 662.300 euros. No varia tampoc la taxa d'entrada
de vehicles, en què es manté la previsió d'ingressos de 210.000 euros; i es redueix la partida d'ingressos
per  utilització i  aprofitament  del  domini  públic  en un 12,43 %.  Saben també vostès que això  va  molt
vinculat als preus de l'energia perquè aquí el que cobrem és l'ús de les diferents companyies de la xarxa. Sí
que és veritat també que estem treballant en base, perquè com que cada vegada hi ha més diversificació a
l'hora de fer ús d’aquesta xarxa per part de les empreses,  a poder garantir que tothom paga el que li
correspon. Aquesta quantitat la fixem en 740.000 euros. 

Destaquem una reducció en la previsió d'ingressos derivats dels estacionaments regulats, que reduïm en
un 5,16 %. Per tant, veiem que és una recaptació que es va reduint, mirant l'evolució d'esta taxa, i es dota
amb 496.000 euros. La resta de taxes experimenten petites variacions amb relació a l'exercici 2024, i
s’han calculat i s'han implementat en funció dels càlculs que realitza cada servei. Cal destacar una nova
partida de 177.000 euros. Es preveu que els ingressos del pàrquing de la plaça d'Alfonso estan calculats
en base a les dades que ens ha aportat l'empresa que ho ha estat gestionant fins ara, i sabem vostès
també que ja vam aprovar l'ordenança dels preus en un ple anterior. 

En resum, i tot el que els he explicat, este capítol presenta un decrement del 0,66 % respecte a la previsió
inicial del 2024, cosa que resulta un import total de 7.742.600 euros que representaria 51.400 euros
menys que l'any 2024.

En el capítol 4, en primer lloc, vull dir-los que es dota amb 12.300.000 euros la partida de participació
d’ingressos  de l'Estat  (PIE),  en base a  les  dades  de què es  disposa,  tenint  en compte que no hi  ha
pressupostos de l'Estat per a l'any 2025. Este import representa un increment del 3,39 % amb relació a
l'exercici  2024.  Creix  també  un  0,62 %  la  participació  en  el  fons  català,  i  la  resta  de  subvencions
obtingudes  en  diferents  administracions  ascendeixen  a  3.649.598,70  euros.  En  destaquem  tres:
716.258,87 euros del SOC; 100.000 euros atorgats per  la  Diputació per  a la Festa del Renaixement;
129.110,12 euros del Pla Dipta. 

El  capítol  5,  d'ingressos  patrimonials  experimenta  un  decrement  del  3,81 %  en  este  pressupost,  i
l'imputaríem  en  816.000  euros.  Els  interessos  es  mantenen  igual  que  el  2024  malgrat  que  el  tipus
d'interès ha baixat,  ateses les  dades d'execució actual  que s'han adequat.  La resta de conceptes del
capítol 5 no s'alteren o tenen variacions poc rellevants.

El capítol 6, com els anys anteriors, té una previsió inicial de 0 perquè no es preveu cap alienació. 

El  capítol  7,  de  transferències  de  capital  contempla  una  previsió  d'ingressos  d’1.815.411  euros,  un
30,94 %  superior  a  la  del  2024.  I  les  subvencions  que  preveiem  inicialment  són  les  següents:  una
subvenció de 17.000 euros per a l'adquisició de llibres, material audiovisual a la biblioteca; una subvenció
de 150.000 euros per a la construcció d'una rampa d'accés a la via verda; una subvenció de 104.411
euros per a la climatització del teatre Felip Pedrell;  una subvenció de 200.000 euros per actuar a les
muralles; una subvenció de 950.000 euros per actuar en la millora del Teatre Auditori Felip Pedrell; una
subvenció nominativa de 174.000 euros per a la construcció del centre social esportiu dels Josepets, i
220.000 euros d'inversions en l'anualitat que es preveu del Pla Dipta. 

En  el  capítol  8,  d'actius  financers,  presentem  una  previsió  inicial  de  20.000  euros  pel  concepte  de
reintegrament de les bestretes de personal. En este capítol veuran que no hi ha cap previsió de retorn de
préstec de l'empresa de l'Escorxador, perquè, evidentment, després del succés que va patir no hi ha la
previsió que puguem fer el retorn de cap préstec. 

Al  capítol  9,  hi  ha  un  préstec  inicial  de  4.000.000  euros,  que  contemplarà  també  una  reducció  a
l'endeutament perquè la previsió d'amortització és de 4.300.000 euros. 

Amb relació a les despeses, l'increment del 5,39 % representa un increment de 2.457.000 euros respecte
al 2024, les passo a detallar per capítols:
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Al capítol 1, de despeses de personal, incrementem un 3,32 %, i passem  a  una dotació de 14.159.000
euros, l'augmentem amb relació a la del 2024, que era de 13.704.000 euros, i com que no disposem, com
he dit abans també, de pressupostos generals de l'Estat, no podem tindre informació sobre l'increment
retributiu del personal al servei de les administracions públiques ni dels treballs de les bases de cotització
a la Seguretat Social. Per tant, basem els càlculs en les següents previsions. El que es preveu inicialment
és el 0,5 % d'increment del 2024, que correspon als endarreriments del 2024. Pel que fa als topalls de la
base màxima de cotització, en absència de normativa del 2025, els càlculs s'han realitzat preveient topalls
màxims i mínims actuals. En cas d'haver-se de modificar durant l'exercici hi ha suficient crèdit al capítol 1
per poder-hi fer front. Es té en compte també l'aplicació del Reial decret llei 2/2023 de mesures urgents
per a l'ampliació de drets dels pensionistes, reducció de la bretxa de gènere i establiment d'un nou marc
de  sostenibilitat  del  sistema  públic  de  pensions.  Per  tant,  l'increment  de  coeficient  de  cotització  del
mecanisme d'equitat intergeneracional per al 2025, i l'aplicació de la cotització addicional solidària que
afecta les persones que superen la base màxima de cotització. 

I per últim es continua preveient que d'acord amb la nova redacció de la Llei de Seguretat Social a partir de
l'alumnat  que  realitza  pràctiques  formatives  o  pràctiques  acadèmiques  a  l'Ajuntament  incloses  en
programes de formació han de cotitzar a la Seguretat Social pels períodes de pràctiques,  i, per tant, això
també ho tenim en compte a l'hora d'elaborar les dades del capítol 1. 

Amb relació a les modificacions de la plantilla, s'amortitzen les places d'inspector de rendes, inspector
d'obres,  auxiliar  comercial  i  controlador  de  serveis  de  la  via  pública,  places  que  estan  vacants  i  no
ocupades perquè la voluntat és crear unes altres que siguen més flexibles i  que puguin ocupar estes
funcions. Per tant, creem 1 plaça d'arquitecte tècnic que, entre d'altres, farà la funció d'inspector d'obres;
creem 2 places d'auxiliar administratiu, 1 de les quals farà la funció d'inspector de rendes. Creem també 1
plaça de sotsinspector de policia; 4 places de mestres de les llars d'infants; 10 places de personal tècnic
auxiliar a les llars d'infants; i la plaça de cap de gabinet de l'alcaldia. 

Altres aspectes que hem tingut en compte a l'hora de calcular les dades del capítol  1, els programes
temporals derivats de resolucions de subvencions que ja s'han iniciat i que tenen continuïtat l'any 2025,
consignant  les  seves previsions inicials als imports  previstos  per  al  2025 en el  moment  d'efectuar  la
modificació pressupostària de generació de crèdit, estem parlant de 786.258,87 euros. Es mantenen els
programes  temporals  dels  crèdits  per  atendre  els  costos de determinat  personal  interí  no  estructural
vinculat a programes temporals subvencionats, que obligatòriament comporten necessitats de contracte
personal. Es preveuen els crèdits necessaris per atendre l'inici del servei de les llars d'infants per al curs
2025-26. Es preveuen crèdits també per atendre l'assumpció temporal del servei de pàrquing municipal a
la plaça Alfons XII, i una previsió per atendre un possible increment del salari mínim interprofessional. Es
preveu també la possibilitat de noves contractacions de relleu per possibles jubilacions parcials.

En el capítol 2, de despeses corrents en béns i serveis, representa una reducció del 0,78 % respecte del
2024. Es dota en 13.993.500 euros, i la majoria de despeses d'este capítol, com vostès saben, tenen per
objecte donar cobertura a la majoria dels serveis prestats per l'Ajuntament. Evidentment, l'objectiu d'este
govern és continuar prestant els serveis necessaris i amb la màxima qualitat possible. 

Entrant al detall de l'orgànica podem veure que les dotacions vinculades a BSO creixen un 2,30 % amb
relació  al  2024,  i  van  vinculades  als  diferents  programes  realitzats  pel  departament,  vinculades
bàsicament  al  contracte  programa.  Els  crèdits  de  les  partides  d'ensenyament  creixen  un  9,93 %,  i
experimenten les variacions més importants les partides destinades als menjadors infantils en períodes
vacacionals, estos crèdits els assumirà al 100 % l'Ajuntament, i els crèdits destinats a les llars d'infants. 

Els imports destinats a festes a les quals mos referim, a les Festes de la Cinta, Renaixement i Cavalcada,
experimenten un creixement del 23,80 %, tenint en compte que es disposarà d'una subvenció per part de
la Diputació per a la Festa del Renaixement, i que es contemplen també estos diners com a despesa. Les
partides  de  l'orgànica  de  Fires  experimenten  un  increment  del  12,08 %,  L'orgànica  de  governació
incrementa  un  21,85 %,  ve  bàsicament  per  l'increment  de  les  partides  destinades  a  la  realització  de
treballs forestals. 

Les partides vinculades a l'orgànica de Cultura, al capítol 2, s'incrementen un 7,62 %. Cal tindre en compte
a l'hora de fer la comparativa d'esta orgànica que algunes partides del capítol 2 han passat al capítol 4 i,
per tant, no podem fer una comparativa amb les dades de l'any passat perquè hi ha variacions de capítols
en esta orgànica. Les partides vinculades a urbanisme creixen un 22,13 % respecte al 24, s'incrementen
en 60.000 euros,  per  exemple,  en la  redacció de projectes.  També s'incrementen perquè s’hi  passen
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despeses  que  abans  estaven  a  l'àrea  de  serveis  centrals,  despeses  de  registre  de  notaria,  que
anteriorment es gestionaven en una àrea, i  que ara han passat  a una altra àrea. El  Departament de
Joventut s'incrementa un 18,76 %, i incorpora una partida de servei de suport psicològic a joves. També hi
ha en esta orgànica un canvi de capítol, al capítol 4 de la Fira de la Solidaritat. Per tant, si ho comparàvem
tenint  en  compte  este  factor,  el  creixement  seria  del  25,80 %.  L'orgànica  de  mobilitat  representa  un
creixement de l'11,56 %. S'ha de tindre en compte també que hi ha variacions d'orgànica, perquè el control
d'accessos que abans depenia de la policia, ara passa a dependre de Mobilitat, i, a més a més, en esta
partida hi consignem noves partides per a la gestió del pàrquing de la plaça d'Alfonso. Quant a les partides
del Centre d'Ocupació, experimenten un decreixement que s'ajustarà durant el 2025. Saben vostès que
depèn de les resolucions i les subvencions que ja hi havia atorgades en els diferents plans d'ocupació, esta
partida experimenta les seues variacions. Les partides vinculades a l'orgànica de Policia representen un
decrement del 23,81%, ja hem explicat en la part de Mobilitat que hi ha un traspàs de la gestió d'accessos
que depenia de policia, i ara passa a dependre de Mobilitat, per tant, este decrement s'explica per això. Si
obviéssim esta partida, la comparativa faria que el creixement d'esta partida fos d'un 3,06 %. Quant a les
partides  de  promoció  experimenten  un  creixement  del  9,54 %,  bàsicament  imputable  a  les  activitats
lúdiques de l'àrea de promoció. 

Els crèdits de l'orgànica de Turisme s'incrementen un 70,30 %, ja hem parlat abans que incorporàvem
inicialment el Festival Internacional de Cinema, que disposa d'una subvenció. 

Quant als pobles, l'increment és del 18 %, les aportacions a Vinallop i als Reguers es fan en la mateixa
proporció que es fan a Bítem, a Campredó i a Jesús. A Presidència la variació és mínima. Cal destacar la
incorporació d'una partida per a un servei d'acompanyament als pobles per a la implantació d'energies
alternatives, i una partida per fer un procés participatiu per a la remodelació de la plaça Francesc Macià.
Els crèdits d'intervenció s'incrementen un 10,97 %. A més de les despeses derivades de la gestió dels
ingressos de base, es preveu la contractació des d'intervenció dels diferents serveis d'auditoria. 

L'orgànica d'Informàtica s'incrementa a un 77,16 %. Este creixement bàsicament es deu al fet que també
partides que es gestionaven des de Serveis Socials, ai Serveis Socials, perdonin, des de Serveis Centrals,
passen ara a gestionar-se des d'Informàtica, i d'aquí este increment tan gran. 

Tresoreria manté la dotació respecte al 24. 

Secretaria  experimenta  un  increment  del  25,73 % pel  mateix  motiu,  hi  havia  partides gestionades  de
Serveis Centrals que ara es gestionaran directament des de Secretaria. 

Per últim, les partides de l'orgànica de Serveis representen un 44,66 % de tots els crèdits del capítol amb
relació al pressupost del 24, experimenten un decrement del 9,37 %.

Amb relació als consums d'energia s'ha estimat que la reducció de preus d'energia sumada a la posada de
funcionament de les diferents instal·lacions de generació d'energia fotovoltaica presentaran un decrement
del 28,76 % amb relació a la despesa del 2024. I quant a la recollida de la brossa i la neteja viària, els
càlculs s'han fet en base a les previsions del COPATE, tenint en compte que les accions que també durem
a terme des de l'Ajuntament han de permetre, a banda d'incrementar la recaptació, com ja hem parlat en
la banda dels ingressos, han de fer que millori l'eficiència de la recollida, i per tant es redueixi el cànon i la
despesa de gestió. 

Al capítol 3, les despeses financeres, es decrementa un 34,71 %. Resulten uns crèdits totals de 946.000
euros. Este capítol ens permet atendre les despeses financeres dels interessos dels préstecs i els crèdits
necessaris per atendre les despeses financeres que es deriven de les operacions de crèdit a llarg termini.
Inclou també una previsió per als possibles interessos de demora, comissions bancàries i de formalització.
Destaquem que part de la reducció que experimenta amb relació a l'any 2024 esta partida, este capítol, és
perquè l'any 2024 vam preveure suficients crèdits per poder atendre els interessos que restaven pendents
de resolució  judicial  pel  recurs  contenciós  administratiu  que va  presentar  l'Institut  Català  del  Sòl.  La
sentència judicial  va arribar  a finals d'any i  hem pogut  atendre el  compromís  de pagament  dintre de
l'exercici 2024. Per tant, no mos cal incorporar-ho al pressupost del 2025. 

El capítol 4, de transferències corrents en termes absoluts, suma 7.872.000 euros. Suposa un 21,37 %
d'increment respecte als crèdits inicials del 2024. Es manté inalterada l'aportació al Consorci dels Tres
Reis. Als grups municipals tampoc no es varia l'aportació. A l'aportació de l'Ajuntament en els diferents ens
dels quals forma part  s'incrementen un 0,82 %.  La resta d'aplicacions pressupostàries  que conformen
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aquest  capítol  de  despesa  presenta  un  increment  del  23,35% respecte  al  2024.  I  pel  que  fa  a  les
variacions de les aportacions de l'Ajuntament a les diferents societats mercantils, veiem que s'incrementa
l'aportació a Tortosasport un 17,02 %, 160.000 euros; a Tortosa Media un 16,77%, 26.000 euros més; i
arran de l'incident en què es va veure afectada l'Empresa Mixta Municipal de l'Escorxador, es va fer una
previsió  inicial  d'aportació  de  177.000  euros.  Els  crèdits  previstos  inicialment  per  a  Jesús,  Bítem  i
Campredó representen un increment del 18 %, supose destinar 260.000 euros addicionals a què havíem
previst l'any 2024. I, per tant, un detall és que caldrà revisar la previsió d'aquestes aportacions en funció
de l'evolució del pressupost de la liquidació del 2024, i adaptar-lo a allò que marca el conveni. Per tant, els
factors principals que fan que els crèdits d'este capítol s'incrementin en 1.386.000 euros són la previsió de
les despeses en la gestió de residus, 396.700; la previsió de les aportacions a les EMDs, 367.000; i la
previsió a les societats 186.000, més la previsió que fem a l'Escorxador, de 177.000. 

Si fem un repàs estructural per orgàniques, veiem que s'incrementa en 690 euros l'aportació al Consell
Comarcal del Montsià pel conveni BAT. Es manté en 7.200 euros la partida per atendre el conveni del
Sensellarisme al Consell Comarcal del Baix Ebre. Es manté en 38.000 euros la partida creada el 2024 per
atendre les despeses derivades del conveni amb Hàbitat3 per a habitatge social. Es crea una nova partida
amb 18.000 euros  per  atendre  les  despeses  del  conveni  amb la  Fundació  Resilis  en matèria  també
d'habitatge. Es preveuen inicialment 12.000 euros per a la Creu Roja i 12.000 euros per a Càritas també
per a un conveni extraordinari per a la compra d'aliments. Es manté en 47.000 euros la subvenció a la
Casa  d'Acollida.  S'incrementa  un  50 %,  fins  als  60.000  euros,  la  dotació  de  subvenció  a  Càritas  pel
menjador social. Es manté la dotació de 36.000 euros per al procés comunitari amb FITES. Es preveu,
inicialment,  6.000 euros  per  a  la  partida  destinada  al  projecte  OIKIA.  Es  manté  en  19.000  euros  la
subvenció de la Creu Roja per a l'acollida de persones immigrades. Es manté 110.000 euros la subvenció
a Càritas per al projecte Tiquet Fresc. Mantenim també 5.000 euros d'aportació al fons de cooperació. Es
dota amb 100.000 euros la partida destinada a ajuts d'urgència social, que resulta d'unificar la partida
d'agents d'urgència per pobresa energètica, i  es dota amb 40.000 euros la partida destinada als ajuts
d'atencions benèfiques i assistencials a famílies que es va dotar en 20.000 euros l'any passat. 

Quant a ensenyament, mantenim les consignacions a la UNED i a l'Observatori de l'Ebre; unifiquem les
partides destinades a subvencions a la  Universitat  Rovira i  Virgili;  mantenim la quota del  Consorci  de
Normalització Lingüística, igual com mantenim la dotació pel concepte de transport escolar no obligatori en
el Consell Comarcal del Baix Ebre. Doblem fins a 5.000 euros la partida en concepte de premis al foment
del coneixement; reduïm de 7.000 a 2.000 euros la partida per a la Fundació Jaume Bofill per al projecte
Magnet a l'escola de Ferreries, perquè ja hem entrat a la fase final d'este projecte. Es manté la mateixa
dotació de 10.000 euros a la partida del 2024 per al conveni amb la Generalitat de Catalunya per a les
escoles rurals dels Reguers i Vinallop. I ja es preveuen inicialment les aportacions a les EMDs de Bítem i
Jesús  per  a  les  llars  d'infants  per  un  import  de  21.372,40  euros.  Quant  a  l'orgànica  de  Festes,
incrementem fins a 3.500 euros la partida per a la subvenció de l'Associació de Veïns de Ferreries per a
Carnestoltes, i incrementem fins a 800 euros la partida per a la subvenció a l'Associació de Veïns de Santa
Clara, també per a Carnestoltes. A Fires mantenim el mateix import a la Federació de Fires de Catalunya.
Incrementem a l'orgànica de Governació 2.000 euros les subvencions a les ADF, tindrà un import total ara
de 8.000 euros. Es manté el mateix import que es va incrementar ja l'any 2024 per a PROGAT, per a la
gestió de les colònies de gats. 

I si entrem a les partides de cultura no preveiem la partida del Premi Festival d'Intervencions Efímeres «A
Cel Obert», però incrementem 9.000 euros la subvenció a l'Associació A Cel Obert per a l'organització d'este
festival. Es manté l'aportació a la Xarxa Transversal, també es manté la subvenció a les Joventuts Musicals,
a  l'Associació  Colla  Gegantera  i  Cort  de  Bèsties,  a  l'Associació  d'Amics  de  la  Banda  de  Música,  a
l'Associació d'Amics de l'Ebre, a l'Associació de Castellers de Tortosa, i a l'organització de la Mostra de Jazz
de Tortosa, i incrementem un 10 % fins als 22.000 euros la partida de convocatòria de subvencions de
concurrència competitiva per al foment de la cultura. A més, es doten 1.500 euros en una nova partida per
atendre la quota del Consorci Memorial dels Espais de la Batalla de l'Ebre (COMEBE). Dotem també amb
1.500 euros una nova partida per subvencionar l'Associació Orquestra Cambra de Tortosa; 1.500 euros
també per a una nova partida per subvencionar l'Associació Nova Batàvia Big Band de Tortosa. I dotem
amb 30.000 euros una nova partida per a subvencionar el Cor La Binota per al Festival Toca’m.

Informàtica, ajustar l'aportació al Consorci Localret. 

Quant a l'orgànica de Joventut, es preveu una subvenció a l'Associació Petit Príncep per 18.000 euros per
organitzar el Saló de la Infància. Es manté la dotació per al Conveni Obre’t Ebre de Voluntariat Europeu. I es
mantenen  també  les  partides  per  atendre  les  subvencions  a  les  EMDs que  rep  l'Ajuntament  de  la
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Generalitat, i que van vinculades al Pla Local de Joventut. Es preveu a més una nova subvenció de 8.500
euros a les Associacions de Músiques i  Events de les Terres de l'Ebre per fer jornades socioculturals. En
mobilitat,  s'incrementa  i  passem  de  10.000  a  30.000  euros  la  dotació  inicial  de  la  partida  per
subvencionar l'empresa concessionària del transport públic urbà per compensar la reducció de tarifes pels
abonaments.

Quant a l'orgànica de Presidència, es mantenen les dotacions destinades a subvencions als sindicats; es
manté  la  subvenció  per  al  Tortosa  English  Festival;  es  manté  també la  subvenció  de  l'Agrupació  de
Confraries  de  la  Setmana  Santa;  també  com  la  subvenció  extraordinària  a  la  mateixa  Agrupació  de
Confraries per al Festival de Música Sacra; mantenim la partida de subvenció de l'AMPA del Col·legi Sant
Antoni  Abat  dels  Reguers;  es  manté  la  dotació  per  a la  subvenció del  Club  de Futbol  Tortosa  Ebre;  i
s'incrementen en un 16,67 %, fins a 70.000 euros la dotació de la partida per atendre les subvencions de
concurrència competitiva a les associacions esportives. Este increment segueix l'increment que ja hi va
haver d'un 26,32 % l'any 2024. Mantenim també la dotació a les quotes de les associacions de municipis,
igual com l'aportació a l'Associació de Defensors de la Ciutadania, com la dotació de les subvencions als
grups  polítics  municipals.  Incrementem  en  un  9,09 %  la  dotació  de  la  partida  destinada  a  atendre
subvencions a les associacions de veïns, i es preveu una nova subvenció de 5.000 euros al Cantaires Ebre-
Club Universitari per al Casal Tortosí, com una aportació que ja hem esmentat abans de 177.000 euros a
l'Escorxador de Tortosa.

Quant a Promoció, es manté l'aportació al Consorci de Desenvolupament del Baix Ebre i el Montsià, igual
com les subvencions ordinàries a les agrupacions i associacions comercials. Es manté sense variació la
dotació  de  subvenció  extraordinària  de  Nadal  a  la  Federació  de  Comerç  per  un  Nadal  sostenible,  i
s'incrementen en 65.000 euros fins als 200.000 la dotació inicial de la partida per una campanya de
dinamització comercial dels Bons Tortosa, una partida que recordo que es va recuperar al pressupost del
2024 després que hagués desaparegut a la pròrroga del pressupost del 2023. Es mantenen els 5.000
euros de la subvenció a Cambra de Comerç també per realitzar Tortosa de Tapes. 

Quant a Turisme, s'incrementa la dotació fins a 5.000 euros per al conveni amb la Diputació de Tarragona
per  a  promoció  turística i  participació en certàmens  turístics.  Es  manté en 9.000 euros l'aportació al
Consorci Turístic dels Tres Reis i també es manté la partida de 1.500 euros per atendre la subvenció a
l'Associació d'Activitats Turístiques de Tortosa.

Si anem al capítol 5, del fons de contingència, presenta uns crèdits de 250.000 euros, per tant, reduïm
esta partida. Saben vostès que no estem subjectes a cap pla d'ajust, per tant, no tenim obligació de dotar
esta partida, però creiem que és convenient i prudent tindre-la dotada amb recursos davant de la incertesa
pel que fa a la despesa com, per exemple, com parlàvem abans, els possibles increments salarials que es
puguin produir per part del govern i els sindicats a l'hora de dotar increments salarials al personal d'esta
casa. 

En el capítol 6, d'inversions reals per al 2025, presenta uns crèdits inicials de 4.629.500 euros. De les
partides que figuren en aquest  capítol  hi  ha 250.000 euros per  finançar les actuacions que resulten
guanyadores del procés dels pressupostos participatius; i pel que fa a les actuacions més significatives
estaríem parlant de la millora del Teatre Auditori Felip Pedrell, la construcció del Centre Esportiu, Cultural i
Social  dels  Josepets,  la  rehabilitació d'habitatges,  l'equipament tècnic  de la  nova sala de l'Auditori,  la
millora de l'espai públic a la plaça Francesc Macià, la nova zona d'oci, la rampa i connexió del carril bici des
de la via verda al barri de Ferreries, la construcció de la nau d'esports al barri del Temple, la millora de
l'espai  públic,  la  millora  de  l'accessibilitat,  actuacions  de  millora  al  polígon  industrial  del  Baix  Ebre,
actuacions de millora al cementiri municipal, la millora de camins, i la millora de l'enllumenat públic.

Les diferents partides les tenen vostès detallades al Pla de finançament. Entrant, no al detall de totes, però
sí, per exemple, a la relació de les inversions a l'àrea de Cultura, les partides que estan incloses no només
a Cultura sinó també a Urbanisme, perquè van vinculades a equipaments culturals, estem parlant d'un
total d'1.433.911 euros destinats a Cultura en este pressupost. I amb relació a les inversions en l'espai
públic estrictament, 946.000 euros als quals caldria afegir 100.000 euros d'inversions en camins, 45.000
euros en inversions en manteniment  del cementiri  o 80.000 euros en inversions de millora al  polígon
industrial Baix Ebre. Cal fer esment, evidentment, que es poden dur a terme altres actuacions durant l'any
2025 que no figuren als crèdits inicials i que poden desenvolupar-se en funció de subvencions i actuacions
que vagi realitzant este govern, i també que hi ha actuacions que no figuren als crèdits inicials que es
finançaran amb la incorporació dels romanents de crèdits del finançament afectat, i això ho farem quan
farem la liquidació del pressupost del 2024. 
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Al capítol 7, les transferències de capital per al 2025, presenten uns crèdits inicials d'1.882.000 euros
davant dels 395.000 del 2024. En estos crèdits preveiem les aportacions de capital a les EMDs en funció
de la fórmula i els convenis que tenim signats, la subvenció de 2.000 euros als Amics de la Banda de
Música;  mantenim  els  85.000  euros  de  crèdits  per  subvencionar  la  rehabilitació  d'edificis  tant
l'accessibilitat  d'edificis  com de locals,  i  després d'haver  experimentat  ja  un increment l'any  2024. Es
preveu una nova subvenció a l'entitat ASSIDE de 18.000 euros per adquisició de cadires de rodes que
permetin la pràctica de l'esport a les persones que tinguin discapacitat, i a més preveiem una partida
d'1.240.000  euros  per  atendre  les  obligacions  del  conveni  que  s'ha  de  subscriure  amb  la  Fundació
Hàbitat3 per a la construcció d'habitatges socials al barri del Castell. 

El capítol 8, d'actius financers per al 2025, presenta la mateixa quantitat que el 2024 en previsió de les
bestretes del personal. 

I el capítol 9, de passius financers, conté els crèdits per atendre les amortitzacions dels préstecs. Suma un
total de 4.300.000 euros, suposa un increment del 5,13%. Aquest capítol recull els suficients crèdits per
atendre les despeses d'amortització de totes estes operacions de crèdit a llarg termini. El detall de totes
aquestes operacions el tenen vostès adjunt a la documentació que els hem aportat. 

En conclusió, el pressupost general consolidat del grup municipal ascendeix a 97.655.234,30 euros, un
3,65 % superior al del 2024, dels quals 48.052.000 euros corresponen a l'Ajuntament, amb un increment
del  5,39 % respecte  a  l'exercici  anterior.  Des de l'Ajuntament  hem optat  per  congelar  les  ordenances
municipals per  alleugerir  la  pressió  fiscal  a  la  ciutadania,  i  hem formulat una proposta de pressupost
responsable i ambiciosa que s'ajusta a les necessitats del municipi i dels seus pobles. Un pressupost amb
una inversió potent en habitatge, en espai públic, i amb especial incidència en la ciutat històrica. Volem fer
de Tortosa una ciutat per a les persones, posant al centre de totes les polítiques municipals les persones,
des dels més grans als més menuts. I, en este sentit, el pressupost del 2025 destina més recursos que
mai a l'habitatge a Tortosa, 1.681.000 euros, i ho fa amb diferents mecanismes com hem explicat abans
per poder garantir l'habitatge, i especialment perquè els més joves es puguin emancipar. Perquè volem fer
de Tortosa una ciutat pròspera, una ciutat que miri cap al futur i enfortir l'activitat comercial de serveis
industrials del municipi, però també per promoure una ciutat en què ningú es queda enrere i que tothom
tingui  oportunitats.  I  per  això  també  una  de  les  actuacions  més  destacades  del  pressupost  és  la
construcció d'una zona lúdica a l'avinguda Lleida que serà un pol d'atracció i que obrirà la ciutat al riu. 

Per a este govern, el manteniment de l'espai públic i els equipaments municipals és prioritari. Per això
destinarem més d'1.000.000 euros a millorar la qualitat urbana i garantir el benestar de la ciutadania
mitjançant diferents actuacions d'arranjament de la via pública, millora de camins, eliminació de barreres
arquitectòniques, millora de l'enllumenat i millores als edificis municipals i als centres educatius.

El pressupost del 2025 ha de fer avançar Tortosa cap a la sostenibilitat, cap a una Tortosa més verda, més
equilibrada i més sostenible. I en este àmbit, estem parlant de la construcció del centre esportiu i social de
l'edifici dels Josepets, també de les pistes esportives al costat del pavelló del Temple, i també de la rampa
que habilitarem i  que  enllaçarà  la  via  verda amb l'avinguda de l'Estadi  al  barri  de  Ferreries  i  que la
connectarà amb els instituts i amb el WIN. 

Per a aquest govern també la cultura i el patrimoni és prioritari, i és un dels eixos centrals del pressupost
del 2025. Este any 2025 culminarem les obres d'ampliació i millora del Teatre Auditori Felip Pedrell, i es
duran a terme inversions importants en el patrimoni, com la rehabilitació del Balneari d'en Porcar o la
consolidació  de  l'estructura  del  Fortí  de  Bonet.  Les  aportacions  de  les  EMDs  i  dels  pobles  també
s'incrementen un 18 %, i  mos permeten que Tortosa sigui  una ciutat més descentralitzada i  amb una
governança  més  pròxima  a  la  ciutadania,  amb  una  gestió  més  acurada  i  eficient  dels  recursos  tant
econòmics com humans. 

Per finalitzar, vull expressar el meu agraïment a totes les persones que han fet possible este pressupost
amb el seu treball, amb el seu compromís, a tot el personal de l'Ajuntament, personal funcionari, a tots els
treballadors, no només de l'Ajuntament, sinó també de les diferents empreses municipals que conformen
este grup de l'Ajuntament, que han participat en la confecció d'estos comptes.

També un agraïment a la senyora Alberich, al grup de la CUP, per haver participat en la confecció d'estos
comptes i haver pogut treballar conjuntament per la ciutadania de Tortosa. I estos són els números que
posem a la seva consideració.”

-  Pàg. 16 / 44 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes  gràcies,  senyora  Maria  Jesús  Viña.  Després  d'esta  primera  intervenció,  iniciem  el  torn  dels
diferents portaveus que vulguin participar-hi, i per tant en este cas té la paraula la senyora Selene Alberich,
en representació del grup municipal de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies, alcalde, regidors i regidores. Com ja ho vam anunciar fa unes setmanes, la CUP donarem suport a
l'aprovació d'estos pressupostos. Uns pressupostos que són també el resultat de mesos de negociacions
amb este govern, on la CUP hem intentat incidir en aquells àmbits que ens semblen prioritaris en el context
de crisi social, econòmica i ecològica que patim, amb l'objectiu de millorar les condicions de vida de les
tortosines  i  els  tortosins.  Propostes  que  continuen  les  línies  traçades  pel  Pacte  d'Estabilitat  i  que
demostren  la  importància  que  una  formació  com  la  nostra  tingui  representació  en  este  consistori  i
capacitat d'incidència en les polítiques que es duguin a terme des d’este Ajuntament, i que posa sobre la
taula qüestions que busquen anar més enllà dels límits institucionals amb una perspectiva d'esquerres i
amb una voluntat transformadora. Justament per este context de crisi que assenyalem, des de la CUP
tenim l'obligació de continuar utilitzant esta capacitat d'incidència per forçar este govern a fer polítiques
d'esquerres i a capgirar el model de la ciutat.

Un dels elements clau que ha condicionat aquesta negociació, i el fet que avui la CUP donem suport en
estos pressupostos, ha estat l'habitatge. A ningú se li escapa la crisi habitacional que patim al país i de la
qual Tortosa no n'és una excepció. La societat està demanant a crits deixar d'especular amb un dret bàsic
com és l'habitatge, el dret a tenir sostre. I ara mateix l'accés a l'habitatge és un dels factors que determina
el risc de patir o no exclusió social a la nostra societat. La forma d'accedir a l'habitatge està canviant, i
cada cop més persones i famílies solament ho poden fer a través del règim de lloguer, destinant-hi cada
cop una part més gran dels ingressos.

L'oferta de lloguer a la nostra ciutat és insuficient mentre tenim pisos buits en mans de grans tenidors, el
preu dels lloguers augmenta, i les immobiliàries cada cop demanen més requisits passant d'un mes a dos
o  tres  de  fiança.  Tampoc  podem  obviar  qui  pateix  amb  més  cruesa  esta  realitat.  Les  famílies
monoparentals, encapçalades per les dones, els joves i les persones migrants són els col·lectius amb més
dificultats  a  l'hora  d'accedir  a  un  habitatge  digne.  En  un  context  d'especulació  i  mercadeig  d'un  bé
essencial  com  és  l'habitatge,  una  de  les  poques  polítiques  efectives  i  necessàries  que  pot  fer  un
Ajuntament  és  garantir-se  un  parc  públic  d'habitatge  de  lloguer  assequible,  un  parc  públic  fins  ara
inexistent a causa d'anys de governs convergents, en què l'habitatge no ha estat mai una prioritat. 

Així, avui la CUP donarem suport a un pressupost que inclou una despesa d'1.681.000 euros en habitatge,
una xifra que no podem desmerèixer tot i que som conscients que qualsevol inversió o política es queda
curta tenint en compte les necessitats de la ciutat en esta matèria. En concret, esta xifra inclou, a proposta
de la CUP, una inversió de 300.000 euros en la rehabilitació d'habitatges de titularitat pública a la ciutat
històrica, per posar en règim de lloguer assequible, una mesura que ha de contribuir a assolir l'acord que
tenim amb el govern d'acabar el mandat amb un parc públic de lloguer assequible de cent pisos, una
proposta que aposta per un model que prioritza la rehabilitació en lloc de la nova construcció, i la titularitat
i control públic d'un bé essencial com és l'habitatge. També gràcies a la CUP i l'acord de pressupostos,
inclou  impulsar  l'Oficina  de  Mediació  Lloguer,  un  servei  que  ha  de  promoure  una  borsa  de  lloguer
assequible per incentivar els propietaris perquè posin pisos a disposició de la borsa. I tot i que existeix un
conveni des del 2019 amb l'Agència Catalana d'Habitatge, la realitat és que mai s'ha impulsat este servei.
També hem acordat modificar l'ordenança de l'IBI per bonificar els propietaris que posen a disposició de
l'Oficina d'Habitatge pisos amb lloguer assequible.  Modificació que serà efectiva a partir del 2026; i  la
contractació d'un tècnic d'habitatge que coordini i impulsi totes aquestes accions, perquè s'elabori el cens
de pisos buits, un acord que tenim de l'anterior pressupost, amb l'objectiu de començar a sancionar els
grans tenidors que mantenen pisos buits, i forçar-los d'esta manera a donar-li l'ús social que ha de tenir
l'habitatge.

Amb esta contractació el govern ja no tindrà excuses per portar a terme totes estes accions que tenim
acordades. Com hem dit en repetides ocasions, l'habitatge es tracta d'un punt irrenunciable que estarà
present en totes les negociacions de pressupostos que arribem a fer amb este govern. Podem dir que
l'habitatge ha estat un element clau en la decisió de donar o no suport a estos pressupostos, i malgrat que
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sabem que l'emergència de l'habitatge que patim requereix moltes altres mesures, moltes de les quals
escapen de la competència municipal,  ens mostrem satisfetes amb este acord de poder donar petites
eines per aconseguir que a Tortosa tenir una llar no sigui un privilegi d'uns pocs. 

Estos pressupostos, també a proposta de la CUP, inclouen una partida de 6.000 euros per realitzar un
acompanyament en la creació de comunitats energètiques locals als pobles. Es tracta d'una proposta que
vol  posicionar  l'Ajuntament  com  un  actor  que  promogui  l'autoorganització  ciutadana,  i  oferir
assessorament, cobertura legal i la cessió de cobertes municipals.

Cal dotar la ciutadania dels coneixements, les eines i les facilitats per fer aquest pas cap a la transició
energètica. L'Ajuntament no ha de ser solament promotor sinó responsable d'oferir les eines per fer-ho
possible.  Tanmateix,  no són uns pressupostos ambiciosos en matèria  de transició energètica,  i  caldrà
apostar per un futur amb més inversions en instal·lacions de plaques fotovoltaiques com les acordades en
el pressupost del 2024, i que estaran en funcionament este 2025 si volem avançar cap a l'auto-producció i
disminuir la dependència amb el monopoli energètic i el cost de la factura energètica d'este Ajuntament. 

En matèria d'espai públic, estos pressupostos també recullen diverses propostes de la CUP. Propostes que
hem fet des d'una lògica de fer una ciutat més amable i habitable per a totes. Un espai públic on poder fer
comunitat i dotar la ciutat de vida. Per això els pressupostos del 2025 inclouen una inversió de 60.000
euros  en  eliminació  de  barreres  arquitectòniques.  Recordem  que  està  en  procés  de  redacció  el  Pla
d'accessibilitat  universal  acordat  en  el  2024,  i  que  ha  de  permetre  dissenyar  i  prioritzar  aquelles
actuacions que garantisquen el dret a totes les persones a accedir de forma lliure, autònoma i sense
barreres a la nostra ciutat. Una inversió de 150.000 euros per a la transformació de la plaça Francesc
Macià, vinculada a un procés participatiu amb les veïnes i els veïns. Una partida per fer un estudi tècnic
per a la construcció d'una piscina d'estiu municipal a l'antic col·legi dels Josepets. Este equipament, que
Convergència va eliminar de la ciutat, és imprescindible per garantir un espai per reduir l'efecte de les altes
temperatures a la ciutadania en un context de canvi climàtic, així com oferir una opció d'oci econòmic i
accessible per a la majoria de la població, especialment aquella que no tenim una segona residència amb
piscina  privada.  I  finalment,  una  partida  de  10.000  euros  destinada  a  l'adaptació  d'accessibilitat  als
comerços que mantenim de l'anterior pressupost. 

En  matèria  de  municipalitzacions,  hem  acordat  que  es  començarà  a  treballar  amb  l'objectiu  de
municipalitzar el servei de neteja i manteniment de zones verdes, i el servei de consergeria d'equipaments
municipals. Recordem que ara mateix s'està treballant en la municipalització del servei de neteja, acordat
en  el  pressupost  del  2024,  i  que  esperem  que  es  faci  efectiva  en  els  propers  mesos,  perquè  les
municipalitzacions són claus en dos aspectes: garantir serveis públics de qualitat, i garantir sobirania. Les
polítiques  de  privatitzacions  dels  últims  anys  per  part  de  Junts  han  demostrat  la  falta  de  control  i
fiscalització un cop estos serveis passen a mans privades, i com sota este model es prioritzen els beneficis
econòmics a costelles d'esprémer les treballadores i la qualitat del servei.

En matèria  de gestió  i  prevenció  d'incendis,  els  pressupostos  inclouen  una partida  de 50.000 euros.
Recordar també que gràcies a la CUP i a l'acord de pressupostos del 2024, Tortosa ja té Pla de delimitació
de franges,  i  s'està redactant el  Pla de prevenció d'incendis.  Plans que fa anys que hauríem de tenir
redactats i sense els quals tampoc podíem optar a subvencions externes en un municipi com el nostre,
amb alt risc d'incendi i amb una superfície forestal de les més grans del territori. Una negligència per part
de l'anterior govern de Junts que hem denunciat en nombroses ocasions. Valorem positivament també que
s'hagi incrementat la subvenció a l'ADF, una entitat que caldrà dinamitzar perquè es converteixi en una
eina útil per a la prevenció i la lluita contra els incendis.

D’altra banda, des de la CUP també hem incidit en matèria d'esport, entenent-lo com una eina d'integració i
transformació  social.  En este  sentit,  el  pressupost  inclou una partida  de 18.000 euros per  a l'entitat
ASSIDE per la compra de cadires de rodes amb l'objectiu de consolidar l'equip de bàsquet. També hem
acordat impulsar l'esport femení, l'esport escolar i l'esport inclusiu a través de la modificació de les bases
subvenció a entitats esportives a través de la creació de dos nous programes, i  començar a elaborar i
desenvolupar el Pla d'acció per a la igualtat de gènere en l'activitat física i l'esport, proposta de la CUP
inclosa en el Pla de dones que es va aprovar al desembre. 

Una altra de les propostes que inclou estos pressupostos és en matèria de joventut i salut mental. Una
partida de 18.000 euros per iniciar una prova pilot d'un servei municipal de suport psicològic a joves. Les
persones joves representen un dels col·lectius més vulnerabilitzats pel que fa a la salut mental i el malestar
emocional.  De fet,  l'Organització Mundial  de la  Salut  indica que el  nombre de joves que tenen algun
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problema de salut mental és ja d'un 14 %. Les xifres són absolutament demolidores i és que el suïcidi és ja
la principal causa de mort no natural entre les menors de 24 anys. De fet, en l'anàlisi de la situació de salut
de les adolescents a la ciutat de Tortosa feta el 2022, la salut mental és la seua segona preocupació
darrere del futur i la feina, perquè no podem deslligar el malestar emocional com a conseqüència directa
d'un sistema que sembra la misèria, l'atur, la precarietat, la destrucció dels serveis públics, no només
provoquen mancances materials, sinó que també tenen un efecte duríssim sobre la salut mental. I tampoc
podem obviar que la salut mental, lluny de ser un dret, s'ha convertit en un privilegi, solament a l'abast de
qui s'ho pot permetre. És per això que un servei municipal i  gratuït és una manera de garantir teràpia
psicològica i acompanyament a aquells que no s'ho poden permetre. Des de la CUP volem que aquest
servei es pugui ampliar amb més dotació pressupostària en un futur, i, per tant, esperem que aquest pla
pilot només sigui la primera pedra d'un llarg projecte. 

En matèria d'educació i integració social hem acordat iniciar un projecte de patis oberts a les escoles,
vinculat al Pla Educatiu d'Entorn que permetrà ampliar diversos programes que ja s'estan desenvolupant
en matèria de pobresa infantil. 

En matèria d'equipaments municipals, estos pressupostos contemplen, a proposta de la CUP, una partida
de 18.000 euros per un pla de manteniment dels edificis i equipaments municipals. Un document que
permetrà a l'Ajuntament planificar les inversions en manteniment,  allargar la vida útil dels edificis i les
seves  instal·lacions,  i  donar  un millor  servei  a  l'usuari.  Els  governs  anteriors  de Junts  ens  han tingut
acostumats a les grans inauguracions d'equipaments, però la realitat és que la precipitació de les obres
abans de les campanyes electorals, la falta de planificació i manteniment tenen com a resultat que molts
dels equipaments de la ciutat presenten greus mancances i deteriorament.

Finalment, altres propostes fetes per la CUP en el pressupost del 2024, i que es mantindran en estos, són
la partida d'acompanyament i dinamització dels pressupostos participatius de 10.000 euros, dels quals
fem una valoració molt positiva, i mantenir la partida d'ajuda l'IBI per a rendes baixes de 20.000 euros. 

Amb aquest acord de pressupostos, la CUP demostrem que no som un xec en blanc i que quan la CUP té
poder el dipositem en la cerca de solucions que beneficien la majoria de la nostra població. Habitatge,
igualtat de drets, transició energètica i municipalitzacions són el segell de la CUP en estos pressupostos.
Uns pressupostos  que,  malgrat  que no són  els  nostres  pressupostos,  estem segures  que són  millors
gràcies a la nostra incidència i a la predisposició d'este govern a incloure les nostres propostes. Tanmateix,
i com he dit, no són els nostres pressupostos i no compartim algunes de les apostes i prioritats d'este
govern.

Les despeses en festes, en concret del Renaixement i Festes de la Cinta, ens semblen excessives. I per
posar un exemple,  solament en difusió i  publicitat de la Festa del Renaixement es destinaran 40.000
euros, menys del que es destinarà a actuacions en matèria d'igualtat i prevenció de violència masclista, o
menys del que destinarem al servei de suport psicològic a joves. Tampoc compartim el projecte de la zona
d'oci  a  l'avinguda de Lleida,  perquè creiem que s'hauria pogut  prioritzar  altres  àmbits,  com la millora
d'equipaments, la via pública o la rehabilitació d'habitatges. Tampoc compartim la decisió que una de les
places que s'incrementa sigui la de sotsinspector de policia local, mentre s'hagués pogut decidir ampliar
l'àrea de cultura fent una aposta clara per este àmbit, com un eix dinamitzador de la ciutat. 

Pel que fa a l'aposta d'este govern pel turisme com a sector econòmic a potenciar que es veu reflectida en
moltes  de  les  inversions  i  actuacions  que  s'estan  duent  a  terme,  i  que  també  contemplen  aquest
pressupost,  volem fer  diverses  reflexions.  En  primer  lloc,  és  evident  que  cal  preservar  i  recuperar  el
patrimoni històric de la nostra ciutat, però no solament des d'una lògica encarada al turisme. Volem una
ciutat històrica on es pugui viure, i que no solament sigui un lloc de pas per a turistes. Ja coneixem les
conseqüències d'un model econòmic basat en el sector turístic. Temporalitat i inestabilitat en les feines,
salaris baixos, augment dels preus de lloguer per a la població local, serveis essencials més cars, i  la
dependència econòmica d'un sector vulnerable altament dependent de factors externs. Vostès parlen de
turisme sostenible, però col·locar este adjectiu al costat d'un concepte no és suficient perquè màgicament
ho sigui. I d'això en tenim un bon exemple amb la pista de gel. 

Com deia, no són els nostres pressupostos, però estem satisfetes amb l'acord al qual hem arribat. Ara bé,
tot i l'aprovació d'estos pressupostos, volem donar un missatge al govern. El 2025 serà un any clau per al
manteniment del pacte d'estabilitat i dependrà d'este govern el futur d’este pacte i que donem suport als
pressupostos del 2026. No podem obviar que hi ha hagut incompliments, i que tampoc s'han materialitzat
alguns dels acords vinculats al pressupost del 2024. En alguns casos entenem que és degut al fet que
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algunes  accions  no  són  d'immediata  implementació,  i  que  els  mateixos  procediments  administratius
requereixen un cert temps, però d'altres em sembla que no s'estan prioritzant.

És per això que diem que aquest any serà clau per al manteniment del pacte. Recordem que també en el
transcurs d'este any hi haurà un canvi d'alcaldia, i que un altre cop serà necessari el vot favorable de la
CUP,  i ja avisem ara: este vot estarà vinculat al nivell d'assoliment dels acords presos d'este govern amb la
nostra formació. La CUP hem fet la feina, hem demostrat capacitat de negociació, de consens i generositat
política,  perquè  continuem  creient  que  el  pacte  d'estabilitat  és  una  oportunitat,  és  una  escletxa  per
col·locar aquelles polítiques que ens semblen més prioritàries i  necessàries  per  a la nostra ciutat  i  al
conjunt de la ciutadania. Ara li toca al govern fer la seua feina, demostrar que els acords presos no són
paper mullat i no defraudar el conjunt de tortosins i tortosines que van apostar pel canvi a la nostra ciutat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Continuem amb el torn dels diferents portaveus, i  en este cas té la
paraula la senyora Roigé, en representació del grup municipal de Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Bon dia, moltes gràcies alcalde, regidores i regidors. Avui finalment, dia 10 de gener, cosa que ja ho diu
tot d'este govern, porten a aprovació el pressupost tard i malament una altra vegada, i ja no valen les
excuses.  El  primer any era que era el  primer,  tot  i  que el  senyor Jordan, l'alcalde, en portava dotze a
l'oposició, i la senyora Viña 8, dels quals quatre va estar governant, i a més a més Esquerra Republicana
tenia la regidoria d'Hisenda, ara han tingut tot el temps del món, i a més no tenen cap problema de majoria
perquè tenen el vot incondicional de la CUP facin el que facin, i després ja en parlarem. I, per tant,  portar
un pressupost  a mitjan gener per  segon any consecutiu demostra esta incapacitat de gestió,  falta  de
treball,  i  fins i  tot  desídia,  i  si  ens diu que natros l'aprovàvem o no l'aprovàvem era per esta oposició
destructiva que ens vam trobar a l'anterior mandat votant sempre en contra, a diferència de la resta de
partits, perquè sí que teníem el vot favorable del Partit Socialista durant tot el mandat, i també durant dos
mandats d'Esquerra Republicana. Mai en 12 anys seus de l'oposició, senyor Jordan, vam comptar amb cap
vot favorable al pressupost, i això que mai en 16 anys el nostre govern havia portat un pressupost el mes
de gener.  Suposo que ja n'és conscient.  Li  queda una oportunitat per  aprovar el  pressupost  a termini
perquè si fa el mateix que ara i que l’any passat, l’acabarà aprovant la senyora Lleixà. Evidentment, tot el
que ha dit la CUP, no es preocupi senyora Lleixa, que serà igualment alcaldessa facin el que facin enguany,
vist el que ha passat el 2024, i el que ha passat ara, en aquest any i mig. 

I diuen que és un pressupost de consens, de consens d'11 vots a favor i deu en contra. Els deu en contra
representem més vots que el govern que hi ha actualment de 3 partits, cosa que abans mai havia passat. I
els recordo que durant molts anys el pressupost ha estat aprovat fins a 13 vots, però com alguns votaven
sempre que no a tot, segurament no se'n recorden. Jo no diria consens, diria més aviat adhesió de la CUP a
tot el que fan. És igual si després no compleixen res. Ells estan amb el ‘sí’ fins al 2027, i que no pateixi
ningú perquè no hi ha cap esperança que canviï això. Evidentment, ho tenim claríssim. I, per tant, poden
fer el que vulguen, incomplir el que faci falta, perquè la CUP seguirà votant a favor, i després ja parlarem
de les seves aportacions al pressupost perquè del que acaba de dir i el que hi ha al pressupost poca cosa
hi ha que s'hi assembli. 

Però abans de començar amb l'anàlisi del pressupost, crec que cal parlar de la seua capacitat de diàleg i
les ganes de parlar amb el principal grup de l'Ajuntament, no el principal grup de l'oposició sinó el primer
grup a l'Ajuntament de Tortosa, el que representa més tortosins i tortosines. Han introduït al pressupost
alguna de les nostres propostes? Quantes comissions han fet per poder parlar del pressupost? Només una
amb tota la documentació tancada i directament per dictaminar-lo sense voler ni explicar el pressupost si
nosaltres no arribem a insistir i diem a la mateixa comissió si el pensen explicar. Vull recordar que fèiem un
mínim de tres comissions, fins i tot algun any en vam fer quatre, i jo parlava personalment amb tots els
portaveus fins a tres reunions amb cada un. I també vull recordar que tenia fins a cinc grups a l'oposició,
quatre o cinc grups, i ara només n'hi ha un amb el qual parlar amb l'oposició, l'altre ja està directament al
govern. Però ens van donar documentació per poder fer propostes, per exemple, aquells ingressos que
sempre demanava Esquerra Republicana per fer propostes als capítols, ingressos, quina era la previsió.
Res de res. Per tant, és evident que prou de vendre esta pel·lícula, que no hem fet propostes, que no hem
volgut seure, perquè ja ningú ho compra. I de fet a l'acta de la Comissió d'Hisenda consta  el  què vam
demanar. Són vostès els que no ens han donat cap informació com correspon als governs. Han passat el
rodet com l'any passat. I el primer grup de l'Ajuntament de Tortosa hem sabut per un correu com estava
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compost el pressupost. Això no havia passat mai fins a l'arribada del senyor Jordan a l'alcaldia. Tots els
governs dels diferents colors anaven donant informació i capítols, i un cop analitzats es feien propostes.
Espero que la senyora Lleixà pugui arribar a funcionar d'una altra manera, i faci allò que reclamava el
senyor Faura a l'anterior mandat, que era atorgar capítols i informació prèvia, cosa que natros sí que fèiem.

Però nosaltres, tot i la falta d'informació, vam fer propostes. Han acceptat alguna proposta? Cap. Per cert,
les propostes són les mateixes que l'any passat. No ha estat molt difícil tampoc fer propostes. I vist com
acabarà enguany però, segurament el 2026 acabaran sent les mateixes perquè no n'han introduït cap. De
fet, algunes d'aquestes propostes les van posar als seus programes electorals però suposo que només era
de cara a la galeria perquè després al pressupost tampoc estan, ni en el seu programa d'actuació. Hem
conegut, com dic, el pressupost per correu, amb tot l'expedient tancat, i hem sabut avui que era el ple de
pressupost amb un correu electrònic també rebut el dia 3 a les tres i mitja de la tarda. I tot molt normal,
molt coherent, i amb moltes ganes de govern de mà estesa. No sé com seria si no es definissin com a
govern de mà estesa. 

Però, en tot cas, i després d'analitzar el que hem dit, si passem a donar un titular o definir este pressupost
que porten a  aprovació  l'hem de qualificar  de  gens  ambiciós,  no  recull  el  que Tortosa  necessita,  els
projectes  importants  provenen  del  passat  mandat,  del  nostre  govern,  i  s'estan  fent  tard  i  malament.
Continuen basats en una pressió fiscal d'uns impostos que s'ha demostrat que no calia apujar, i que no
han volgut abaixar enguany. Este pressupost que tenim al davant és la prova que tenim un govern que és
incapaç de gestionar, que deixa Tortosa totalment estancada, que contempla coses del nostre govern que
haurien d'estar fetes fa temps, quan parlem d'herència ens referim a això, o bé contempla coses que ja les
tenien al pressupost del 2024, cosa que demostra la seva incapacitat d'actuar i de portar a terme el que
vostès mateixos han pressupostat. Per no parlar dels pressupostos de les societats, també en parlarem
amb detall, que estan mal fets, que evidencien la mala gestió i que posen en perill estructures bàsiques
del nostre municipi, i també del territori com és l'Hospital de la Santa Creu de Jesús, la Clínica Terres de
l'Ebre, l'Empresa d'Aigües o l'Escorxador. Tot un cúmul de despropòsits i de mala gestió que patim, i que
malauradament encara patirem més els tortosins i les tortosines. 

Per tant, el pressupost del 2025, que presenta el tripartit, és un pressupost que demostra un any més que
no tenen model de ciutat, que és un pressupost gens ambiciós, que no recull el que Tortosa necessita, que
els projectes importants venen del passat mandat, que, ja ho he dit abans, estan fets tard i malament, i
continuen basats en esta pressió fiscal d'una pujada d'impostos que no era necessària i que no calia fer.

Este pressupost, per tant, és la prova que estem al davant d'un govern que, com diu tothom ja a hores
d'ara pel carrer, és incapaç de gestionar, és incapaç de tirar endavant la ciutat, i és incapaç d'executar el
pressupost que vostès mateixos han aprovat.  Contempla coses del nostre govern, per tant, aquell  que
segons el senyor Jordan ho feia tot malament, o bé contempla coses que les tenien al pressupost del 2024
que han estat incapaços de portar a terme. I, com he dit, estem davant d'un pressupost que segueix basat
en una pujada d'impostos innecessària, que enguany han estat incapaços de refer. L'any passat, com sap
tothom, vam ser molt crítics, i ho continuem essent, amb esta pujada d'impostos del govern tripartit. No era
necessari,  i  es  va  demostrar  amb  el  resultat  pressupostari  del  nostre  govern  pujar  un  28 %  la  taxa
d'escombraries, un 18 % de l'IBI urbà, anar a màxims amb l'IBI rústic, un 19 % de l'IAE, i un increment
també de vehicles. I, segons el senyor Jordan, això es justificava per tres conceptes del pressupost que
s'encarien moltíssim. I que això era el que els portava a haver d'aprovar aquesta pujada d'impostos. I la
basava,  la  necessitat  d'apujar  els  impostos,  en  tres  conceptes:  en  les  despeses  de  personal,  en  les
despeses financeres, i en el cost de l'energia.

Si mirem el que va passar l'any passat, perquè ara ja tenim tots els números, ja ho dèiem l'any passat això,
i avui ens hi refermem encara més, i  ens refermem no amb paraules sinó amb els fets, i  amb el que
escriuen al mateix pressupost vostès mateixos, quan ens adjunten l'estat d'execució, veiem que quan el
senyor Jordan ens deia que s'incrementaven, i que necessitaven 4 milions d'euros més per poder quadrar
el pressupost del 2024, el que van fer falta, ja ho vam dir en aquell moment, eren 188.000 euros. I, per
tant, era fals, una vegada més, que s'haguessin d'apujar els impostos. Un import molt petit que, a més a
més, i després d'aprovar la pujada d'impostos, es va conèixer  l'aportació per part de l'Estat, que va ser de
2.700.000 euros. I així, com altres ciutats el que van fer va ser tirar enrere esta pujada d'impostos, aquí a
Tortosa, no. Aquí es va voler mantindre la pujada d'impostos tenint en compte que estàvem parlant que
només necessitàvem 188.000 euros, i van tindre 2,7 milions d'euros d'aportació de l'Estat, però es van
negar. Però, a més a més, si mirem l'evolució d'estos tres conceptes, ara ja al pressupost del 2025, hi ha
un decrement de 727.000 euros respecte al 2024. És a dir, si ara haguessin gestionat les finances com
tocava,  hauríem pogut  reduir  els  impostos,  cosa que no han fet.  Per  tant,  estan baixant  respecte  de
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l'anterior mandat 725.000 menys. El 2024 deien que faltaven 4 milions, li'n van faltar 188.000. El 2025
encara van dient que continuen sense poder abaixar els impostos, i en este cas la xifra és 727.000 euros
menys. Per tant, podien abaixar els impostos però el que passa és que no han volgut fer-ho.

Si analitzem les despeses que continuen justificant per la pujada dels impostos, començant pel personal,
el pressupost del 2024, este sí, este s'incrementa, 455.000 euros més. Això respon a 14 places de la llar
d'infants,  la  municipalització  de  tres  treballadors  de  l'aparcament  soterrat  de  la  plaça  Alfons  XII,
segurament l'única municipalització que veurem d'este govern, i l'increment de càrrecs de confiança, cosa
que va dir que no faria. És evident que el cost de personal puja, però és una pujada que respon a una
voluntat política d'incrementar el pressupost, no a l'increment de la mateixa plantilla d'un any per a l'altre.
A més a més, també afegir que se'ns va dir que les llars d'infants no tindria cap cost per als tortosins i les
tortosines, i ja veiem que sí. I també veiem que quan es deia que no es posarien els càrrecs de confiança
també veiem que ens estaven mentint. 

Pel que fa a les despeses financeres, el segon dels conceptes, el 2024 s'havia pressupostat 1.450.000
euros, una xifra que ja vam dir en aquell moment que era exageradament alta, i que per l'únic que era és
per justificar aquesta pujada d'impostos, que ja vam avançar en campanya electoral que passaria, i ha
acabat passant, i una xifra que ha acabat sent, veient l'execució, però ja en parlarem també de l'execució
quan tinguem l'execució el 31 de desembre, que no té absolutament res a veure amb el que van preveure.
De fet, ja el 2025 estan pressupostant 946.000 euros menys, un 35 % menys del que havien pressupostat
el 2024. Per tant, de nou, venen a la nostra pel que fa a les despeses financeres.

I pel que fa a l'energia també es preveu una disminució de 679.000 euros, un 29 % menys que el 2024.
Per tant, en estos tres conceptes 727.000 euros menys respecte al 2024, i, per tant, la conclusió és clara:
si haguessin volgut haguessin pogut abaixar els impostos com a mínim amb valor de 727.000 euros, cosa
que ja els dic que podria ser molt més veient l'estat d'execució. Però sap què passa? Que això no ho dic jo,
perquè  podrien  dir  «Mira,  mira,  és  que  ho  diu  ella»,  no?  Tot  i  que  ho  dic  fonamentat  en  les  dades
d'Intervenció,  però en tot  cas llegim el  que diu en este cas l'Informe de la memòria econòmica, i  diu
«L'evolució de tots estos factors durant este any juntament amb les dades de creixement de l'economia de
l'Estat fa que l'escenari global,  tot  i  mantenir-se la incertesa, sigui  menys crític  i  agressiu. Atès que la
inflació s'ha moderat, el tipus d'interès ha iniciat una trajectòria descendent, el Banc Central Europeu ha
baixat el tipus quatre cops durant el segon semestre d'este any, i, sobretot, el preu de l'energia respecte a
exercicis anteriors s'ha reduït de forma molt important. Per tant, més clar impossible.  I,  a més a més,
aquest  govern tindrà encara més ingressos d'aportació de l'Estat.  En només dos anys,  des del nostre
govern  fins  al  seu  actualment,  s'ha  incrementat  un  34 % l'aportació  de l'Estat.  Això  és  una aportació
enorme respecte al que havia succeït en anys anteriors. Estem parlant que tenen 3.150.000 euros més
que el que teníem natros a l’últim any del nostre mandat, per tant, tenen una reducció de les despeses,
tenen 3.150.000 euros més, i són incapaços de fer una reducció dels impostos, i el que fan és continuar
afectant les famílies  dels tortosins i  les tortosines.  Veig que això a la  CUP no li  preocupa,  perquè en
definitiva accepta que es mantingui esta pujada d'impostos i estos ingressos.

I una mostra més que no calia apujar els impostos és l'increment d'un 55 % de les retribucions dels càrrecs
de confiança. Han passat de 118.000 euros el 2024 a 185.000 euros el 2025. Per tant, els demano que
deixin d'enganyar a la ciutadania, que expliquin perquè apugen els impostos, que és per incrementar les
retribucions dels càrrecs de confiança, per gastar més, i  perquè, com tothom veu, a la via pública als
barris, als pobles de Tortosa no es veu per a res esta pujada. De fet, és el que tothom ens està dient «a què
destinen els nostres impostos?» Realment, a què destinen els impostos és claríssim.

Però com han dit  des que van entrar  a governar,  es  demostra que es  pot  governar  sense apujar  els
impostos, com van fer natros durant 16 anys. I enguany han perdut una nova oportunitat per tal de poder-
ho fer per rectificar. Continuarem insistint i continuarem demanant-ho en base a números, en base a les
xifres que ara els he presentat, perquè és evident que si nosaltres estiguéssim al govern la situació no
seria la mateixa ni hi hauria aquesta càrrega fiscal per a les famílies tortosines. 

Com la senyora Viña ha fet una lectura molt detallada de la  memòria d'alcaldia i de l'informe econòmic,
perquè ha anat  llegint  tot  el  que ha escrit  el  director  econòmic,  i  en  este  cas la  memòria  d'alcaldia,
respecte als ingressos dir-los que ja li qüestionem a hores d'ara, que ja ho hem vist, els ingressos que han
ficat el 2024, i veiem també els que han ficat el 2025, però ja en parlarem de tot això. Però, en tot cas,
voldria  fer  un  detall  respecte  de  les  subvencions  aconseguides.  Més  del  50 %  són  subvencions
aconseguides pel nostre govern encara, més del 50 %, que han estat incapaços d'executar; i les altres,
l'altra part de subvencions són per a projectes, totes elles, per a projectes que venen del nostre govern. Per

-  Pàg. 22 / 44 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

tant, lluir estes subvencions quan són molt menys que les que teníem natros, i, a més a més, més de la
meitat les havíem aconseguit natros, doncs també diu molt d'este govern. 

Comencem ara per l'anàlisi de les diferents partides del pressupost. És un pressupost que s'oblida dels
barris, que no té atenció a la via pública, com es veu en el dia a dia de Tortosa, perquè és evident que
Tortosa  està  pitjor  que  mai,  i  si  Tortosa  avui  és  una  ciutat  insegura,  deixada,  bruta,  amb  zones
completament a les fosques que duren molts dies, i que ningú se'n preocupa, caldria pensar que aquest
pressupost contemplaria una partida important per a via pública, però no és així. Durant l'any passat han
estat incapaços d'actuar, i, com dic, en parlarem més endavant del que han executat, que més aviat del
que no han executat, i enguany pel que sembla continuen en la mateixa línia. Mentre nosaltres portàvem
3,4 milions d'euros per a via pública, vostès l'any passat ho van retallar fins a un milió i mig d'euros, que a
més a més, no han executat. I enguany ho pugen una mica, però continuen lluny del que Tortosa necessita.
Mentre el nostre govern destinava 3.400.000 euros a la via pública vostès al pressupost del 2025 només
en destinen 1.600.000 euros.  I  si  entrem a valorar  les  partides que continuen lluny  del  que Tortosa
necessita, del que nosaltres destinàvem, i del que demanàvem, el nostre govern destinava 335.000 euros
a camins,  vostès en destinen 125.000 euros;  destinàvem 49.000 euros a parcs infantils,  i  vostès en
destinen 4.000 euros; 250.000 euros en supressió de barreres arquitectòniques, i  vostès en destinen
60.000 euros; i 0 euros al parc Teodor González, que cada dia fa més pena, i que els insto que hi passegin
perquè realment fa moltíssima pena veure el deteriorament del parc Teodor González. I si parlem dels
projectes que vostès llueixen, els seus projectes estrella, quins són? Els nostres. Tard i malament. Una
herència que costa d'arribar, costa molt d'arribar a esta herència, i hauria d'estar feta fa molts mesos.
Perquè si entrem en el capítol de l'herència, aquella herència Roigé que vostès expliquen de forma tan
despectiva, podem dir que estan vivint d'aquells projectes engegats pel nostre govern. 

És evident que el tripartit no té projecte, que no té model de ciutat, que està obligat a dur a terme allò que
va portar el govern de Junts per Tortosa, tot allò que vam deixar preparat, perquè les obres importants que
tenen previst executar parteixen del nostre govern. La primera d'elles, el Teatre Auditori Felip Pedrell, que
ja cansa,  perquè ja  portem no sé  quants  anys parlant  del  Teatre Auditori  Felip  Pedrell.  Qui  va fer  el
projecte? És el mateix projecte? És evident que és el mateix projecte. Ho sabem perfectament.  Qui va
aconseguir els recursos? Els vam aconseguir nosaltres. Han canviat alguna cosa? No han canviat cap cosa.
Vam deixar un projecte fet, 2,5 milions d'euros aconseguits per l’exalcaldessa, aconseguits per mi mateixa
a la  Diputació  de Tarragona,  una  subvenció  que  han  hagut  de  renunciar-hi,  i  tornar  a  demanar  a  la
Diputació, per no fer-ho quan tocava, i un projecte que, no ho oblidem, van votar-hi en contra dues vegades
en este ple quan estaven a l'oposició, i que ja estaria fet des de fa anys. Ara és un projecte magnífic. Un
projecte que llavors rebutjaven i que ara en fan bandera. I nosaltres ho celebrem molt, perquè és el nostre
projecte, i per fi veurà la llum al llarg del 2025, com ha fet la nova sala del Museu ara fa pocs dies, també
un any i mig després del que tocava. I un altre projecte que he perdut el compte, crec que tots plegats, del
número de rodes de premsa que porten, és el projecte entorn de les muralles, el circuit turístic, el trenet
turístic,  2  milions d'euros aconseguits  també pel  nostre  govern,  que de moment  l'únic  que han estat
capaços de fer durant este any i mig ha estat renunciar a actuar en alguns fortins, no continuar o no
executar la totalitat d'aquesta actuació, i fer únicament dos aparcaments, en este cas, fent-ne només un al
barri de la Simpàtica. I han fet molta bandera de les polítiques d'habitatge, i també ho ha dit la regidora de
la CUP, però què han fet en aquest any i mig que porten? Perquè els recursos ja els tenien. Tots estos
recursos que ha dit, senyora Alberich, tots estos recursos els vam aconseguir el nostre govern, és a dir
1.700.000  euros  de  Next  Generation  per  a  la  rehabilitació  d'habitatges.  Han  fet  alguna  cosa?  Zero!
1.300.000 euros per aconseguir habitatges. També els vam aconseguir natros. És a dir, aquí, a sobre,
estan lluint coses que les vam aconseguir amb els nostres recursos, ja és del tot surrealista, per construir
habitatge al carrer Sant Felip Neri de la plaça Sant Joan. Han començat? Tampoc. Igual que els convenis
fets amb entitats que també els vam començar natros, i  és evident que s'han de continuar posant  al
pressupost, és clar, només faltaria, però n'han fet alguna cosa? Han comprat algun pis? Han fet alguna
cosa? Absolutament res.

Aquells 500.000 euros que van aconseguir a l'anterior pressupost que era per a comprar habitatge, algun
habitatge  han  comprat?  Alguna  cosa  feta?  Absolutament  res.  En  aquell  cas  era,  era…,   ara  és  un
pressupost magnífic, perquè té unes polítiques d'habitatge molt grans, llavors era un pressupost fatal tot i
que tots estos recursos estaven aconseguits pel nostre govern. Tercera cosa o quarta després del Teatre
Auditori Felip Pedrell, i de les muralles, de l'habitatge, la rampa de la via verda. També un projecte conegut
per tots, presentat per nosaltres mateixos al seu moment, i que el projecte està fet, i que enguany fiquen
els recursos però per què els fiquen enguany estos recursos? Ja els tenien el 2023 estos recursos, i els
van treure per posar-los a festes. Exactament, un 31 d'agost del 2023, quan ja havien començat les festes
van treure els recursos per fer el carril bici que unia l'aparcament d'Adif amb el barri del Temple, i que ha
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desaparegut del tot, i també està via verda. Per tant, recuperen el nostre projecte, és el seu model de
ciutat amb tots els nostres projectes. I per últim, i aquí sí que ho lamentem, aquí el que van és a molt, molt,
molt menys, és convertir un pavelló com els Josepets en una sala gimnàs i això ho lamentem moltíssim
perquè hipotequen el futur de l'espai, i es perd una oportunitat de portar gent i activitat al centre històric, i
de tenir un PAV-2, un pavelló per competir i donar resposta als clubs. Ara no ho tindrem. 

Després de posar al pressupost allò que vam aconseguir nosaltres, allò que en un any i mig han estat
incapaços  de fer,  i  que  fins  I  tot  estan  posant  en  perill  subvencions,  cosa  que  també ens  preocupa
moltíssim. Ara vindria el capítol del ‘repetim’, el déjà-vu, que demostra la seva incapacitat de gestionar les
finances municipals, i, en definitiva, la ciutat. Estos projectes que ja estaven el 2024 i que ara tornen a
estar el 2025 per la seva incapacitat de fer-los. Com aquelles llars d'infants que havien de començar el
setembre del 2024, que veurem si compleixen, i comencen el setembre del 25. De moment un nou curs
perdut, i dos cursos sense llar social a Tortosa. Les pistes cobertes al Temple que també les portaven al
pressupost, i que han estat incapaços de fer-les el 2024, i les han hagut de tornar a ficar el 2025.

El Fortí de Bonet que ja estava fet el projecte per natros, i que constava al pressupost del 2024, i que ara
el tornen a ficar el 2025, el projecte que continuen al Balneari d’en Porcar. Per tant, tot això és el que
vostès fan, o allò que ja havíem engegat nosaltres, o allò que han estat incapaços de portar a terme, i ho
van posar el 2024 i ho tornen a posar el 2025. Per tant, un pressupost d'inversió, la conclusió és que és
poc ambiciós, que no genera cap il·lusió, perquè és tota una còpia, en coneixem tot el que hi havia, s'oblida
de les inversions que Tortosa necessita, és continuista, i, a més a més, s'oblida de molts dels barris, com
ara exposaré. 

El  nostre  govern  apostava  pels  barris  i  els  pobles  de  Tortosa,  arribant  a  tots  els  barris  com  es  pot
comprovar fàcilment amb les inversions que hi havia als barris i  als pobles de Tortosa, on hi havia un
equilibri territorial, cosa que ara trobem a faltar respecte a les inversions, i apostant per a tots els barris, i
no deixant exclosos barris com va fer el pressupost del 2024, i com tornen a fer al pressupost del 2025 el
senyor Jordan i  la  senyora Lleixà.  Este pressupost  s'oblida dels barris  com Sant  Llàtzer,  no hi  ha cap
inversió, com tampoc n’hi ha al grup del Temple, com tampoc n’hi ha a Santa Clara, com tampoc n’hi ha al
Centre. I a Ferreries i Temple són mínimes, si traiem les llars d'infants, mentre que el Rastre i Remolins, si
veiem les inversions, totes provenen del nostre mandat. El Temple, un dels barris més grans de Tortosa,
més  enllà  del  Teatre  Auditori  Felip  Pedrell,  i  les  llars  d'infants,  que  no  són  inversions  de  barri,  són
inversions de ciutat, i que havien d'estar en marxa ja fa molt temps si no haguessin votat vostès en contra,
i l'altre el setembre passat, veiem que no hi ha absolutament res. Per tant, lamentem que un cop més no
continuen amb les actuacions del barri de Voraparc, dels diferents carrers del Temple i que vam demanar
tant  l'any passat  com continuem demanant  ara.  A Ferreries passen d'aquells  tres milions d'euros que
nosaltres volíem invertir, el nostre govern, per fer la rambla Catalunya amb 145.000 euros. No entenem
com no torna a haver-hi ni un euro per a la rambla Catalunya, que és una artèria vital per al barri, que cada
dia està més deteriorada, i que a més a més el projecte executiu ja està fet. Ho vam dir l'any passat i ho
tornem a dir: si no actuen i tarden anys a fer-ho, este pressupost s'haurà d'actualitzar i, per tant, gastar
més recursos públics per tal de poder-lo disposar i poder licitar l'obra. 

Pel que fa al conjunt del centre històric, que per al nostre govern era un punt central del pressupost, també
queda oblidat  durant  el  2025,  amb algunes  excepcions  que provenen  del  nostre  govern.  Han passat
d'inversions milionàries a continuar obres que vam iniciar al Balneari d'en Porcar, a incloure 1.300.000
euros de Next Generation al carrer Sant Felip Neri, a la plaça Sant Joan ja veurem si ho acaben fent, però
enguany tampoc han estat capaços de fer res de totes aquestes actuacions, i fer un gimnàs a l'antic col·legi
dels Josepets on nosaltres teníem la voluntat de fer un pavelló, del qual retenien una subvenció d'un milió i
mig d'euros. De moment enguany l'únic que han fet és demanar una pròrroga per a no perdre la subvenció.
Han estat incapaços d'aprovar, de licitar el projecte d'esta sala esportiva que, evidentment, no és el nostre,
i que no compliran amb els objectius, com he dit, de dinamització econòmica del centre històric, ni tampoc
de la demanda de més espais per a la pràctica esportiva, i que demanen els clubs i entitats de la ciutat.
Res de nou al centre històric, absolutament res. Més enllà de ser continuista, gens ambiciós, que rebaixa
allò que nosaltres mateixos havíem projectat i  que deixa el centre històric en un estat cada dia pitjor,
perquè la degradació del centre històric i la inseguretat que estan patint els veïns i les veïnes del barri són
culpa de l'abandonament que té el centre per part d'este govern. 

I pel que fa a la planificació futura, treballar amb projectes per als anys vinents, això tampoc no és una
qüestió que li doni importància este govern. No hi ha prou diners per tal de poder fer projectes. Sí que és
veritat que ens en vam deixar de fer, però després no els executen. Però que hi hagi projectes per als
pròxims exercicis s'ha de preveure ara, i s'ha de fer la feina al llarg de tot el mandat. Una cosa és que
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visquin de renda de l'herència del passat mandat, i l'altra cosa és que no facen res, i aquí es demostra molt
la seva falta de model de ciutat. 

Si entrem en l'anàlisi de l'àmbit sectorial, respecte a esports, i com una cosa no treu l'altra, jo, en primer
lloc,  voldria agrair al regidor d'Esports perquè ha estat l'únic que s'ha ofert  personalment  a explicar el
pressupost de Tortosasport i d’Esports, i a facilitar tot el que fos necessari al grup de Junts per Tortosa.
Amb tot hem de lamentar que no hi ha cap inversió important per generar nous equipaments. No està la
pista d'atletisme, un equipament que necessita la ciutat i  que és prioritari,  tot i  que els vam deixar el
projecte fet; només preveuen la cobertura de les pistes exteriors del Temple que ja estaven el 2024, és a
dir, allò que no van estar capaços de fer el 2024, ara ho porten aquí, i per tant això també demostra esta
incapacitat de gestió que no només ho dèiem nosaltres sinó que ja ho veu tothom. 

Respecte a l'àmbit  de la cultura, l'únic que hi  ha són projectes derivats de la nostra acció de govern:
ampliació  i  millora  del  Teatre  Auditori  Felip  Pedrell,  i  la  continuïtat  de  tots  aquells  festivals  que vam
engegar el nostre govern, sense cap innovació, sense cap aportació,  mentre que pel que fa a aquella
retallada en despesa de cultura que vam demanar revertir l'any passat, fan un petit increment però es
tornen a quedar curts,  i  encara estan lluny del  que destinava el  nostre govern a la  cultura,  destinen
300.000 euros menys que l'últim any del nostre govern, per tant,  ni aposta per esports ni aposta per
cultura. I, a més a més, no hi ha res per continuar actuant al Museu, absolutament cap a partida, ni per
commemorar  el  125 aniversari  de  la  creació  del  Museu  que  sí,  que  celebrem que  continuen  el  que
nosaltres vam iniciar amb la restauració d'elements del Seguici.

Pel  que  fa  als  serveis  socials,  incrementen  la  partida,  cosa  que  compartim  que  és  necessari,  però
malauradament estem convençuts que seguirà sent insuficient a causa del nivell de pobresa creixent que
té  la  ciutat  fruit  de  les  polítiques  portades  a  terme  pel  govern  tripartit.  Segurament,  caldran  noves
modificacions pressupostàries per resoldre els fruits de la seva mala gestió. 

Si entrem ara en l'anàlisi de les societats, comencem per l'Hospital de Jesús. L'hospital ens preocupa molt,
molt  perquè segueix  generant  pèrdues sense que aportin cap solució.  L'estan deixant  morir,  i  no se'n
preocupen,  absolutament.  A  cada  Consell  d'Administració  diuen  que  ‘ho  estem  estudiant’,  ‘ho  estem
mirant’, ‘estem parlant’, però cap solució, i ja porten un any i mig. Segurament, ara ja ho han esborrat de
l'agenda. Ara ja fins al mes de març, que torna a tocar Consell,  ja no mos cal pensar amb l'Hospital de
Jesús. I això, esta mala gestió, es demostra pel fet que va succeir amb l'aprovació del pressupost, quan el
senyor Jordan va haver de deixar sobre la taula el pressupost per estar mal fet, cosa inaudita, perquè mai
havia passat que un alcalde hagués de retirar un pressupost per estar mal fet, i  tornar a convocar un
Consell  d'Administració  i  reconèixer  que el  pressupost  estava  mal  fet.  I  estava  mal  fet  perquè parlen
d'internalitzar la gestió de la bugaderia, que també haurem de veure com acaba, i ho feien dient que la
partida quedava a zero a dia 1 de gener, de manera que el dia 1 de gener havia estat internalitzada a la
bugaderia,  i  la  bugaderia  no  havia  fet  el  traspàs  dels  recursos  per  part  de  l'Ajuntament  ni  hi  havia
absolutament res, ni s'havien fet les obres ni res de res. I, per tant, des de l'agost del 2023 havien estat
incapaços de fer la compravenda de la parcel·la de GESAT a l'Ajuntament, que van haver de fer un ple ara
fa pocs dies, el dia 31 de desembre, a l'últim moment, que algú se'n va diguer recordar de formalitzar este
acord de compravenda, i ho van fer com nosaltres els ho vam dir. Un any i quatre mesos els va costar
arribar a fer el que nosaltres els havíem dit l'agost del 2023, que calia fer una compravenda i no una
cessió gratuïta. Veurem si en tres mesos i 20 dies que queden, com ha dit el senyor Jordan, i ha assegurat
que el dia 1 d'abril tindrem la bugaderia en marxa, i com surt el pressupost, que nosaltres ja avancem, que
ho qüestionem absolutament tot, en este cas, respecte al pressupost de Salut; ho faran possible i tindran
la bugaderia en marxa o serà com la municipalització de la neteja, que segons la CUP van dir es faria en
tres mesos, és a dir, havia d'estar feta el març del 2024 i d'aquella declaració del senyor Arnau ha passat
més d'un any, i anem sumant. I com faltava esta partida per poder gestionar la roba, perquè no l'havien
previst el dia 1 de gener, què van fer? Van convocar un altre consell amb el mateix pressupost però ara en
retallen les partides per quadrar-lo: van retallar personal, llum, aigua, i ja ho tenim quadrat. I evidentment
aquesta falta de regularitat no ho compartirem mai.

I abans parlava també que estem posant en perill subvencions del govern, en este cas, del nostre govern. I
una d'elles són els quatre milions d'euros aconseguits per fer obres a l'Hospital de Jesús. Segons el senyor
Jordan, preguntat a l'últim Consell d'Administració, una vegada més, perquè ho preguntem a cada consell,
‘estan parlant amb la Generalitat’. Jo no sé ben bé de què acaben parlant, perquè no ens va dir de què
parlaven, però esta subvenció està aconseguida ja des de fa dos anys, i, en tot cas, reiterem que no es
perdin estos quatre milions d'euros, com s'han perdut altres recursos en l'àmbit de la salut. Si ens fixem
ara en la clínica de Tortosa Salut, la societat que la gestiona, creiem també que aquest pressupost de
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Tortosa Salut, tampoc és el que correspon a la realitat del que necessita la clínica per al 2025, a banda
que també es va haver de convocar, desconvocar, i tornar a convocar el Consell d'Administració per haver
fet malament les coses. En primer lloc, la informació que se'ns ha facilitat, no inclou cap mena de previsió
de la liquidació del 2024, i creiem que en este cas és important per saber com s'havia de plantejar el
pressupost. Segons les últimes dades, que sí que se'ns havien donat, el 30 de juny del 2024 tenien un
tancament positiu de 217.000 euros, però, quan ja ens passen les dades de 30 de setembre, preveuen un
tancament negatiu de -105.000 euros. Quan extrapolem el tancament a final d'any, veiem que podem
arribar a tindre un tancament de 400.000 euros en negatiu, però tampoc ho sabem. Una societat, que
recordo que des dels seus inicis sempre havia tancat en positiu, però el Consell,  i per això estem molt
preocupats, ens va dir que havien deixat d'ingressar un milió d'euros del CatSalut, de la Generalitat, i això
és molt greu perquè estem davant d'unes possibles pèrdues de la clínica que mai havia tingut. Com es
compensaran? Què faran? Això també és culpa nostra? Perquè natros la clínica sempre l'havíem tancat en
positiu. Fa dos anys que tanquen amb pèrdues l'hospital. Ara tancaran amb pèrdues la clínica, mai en 16
anys hem tancat en negatiu, i arribem vostès i ho tanquem tot en negatiu a les societats. Què pensen fer?
Ho troben normal? També és culpa nostra un any i mig després? Perquè segueixen dient que tot és culpa
nostra. No sé si algun dia creuran que el govern són vostès i que han de governar, i que s'han de preocupar
tant de l'hospital com de la clínica, cosa que no estan fent. 

Respecte a l'Escorxador, d'aquí a un mes farà un any que es va produir l'incendi que va destruir tot l'edifici,
i què han fet més enllà de generar més pèrdues? Poca cosa. Tenen el projecte fet? Han començat les
obres? Res de res. Tampoc sabem ben bé què pensen fer, i la sensació és que el que volen fer és anar-ho
deixant morir. 

I seguim amb l'Empresa d'Aigües, l'EMSP, que també requeriria un capítol a banda intens. Tres consells
van haver de convocar per tenir pressupost i per haver fet malament les coses. Han previst uns ingressos
que no són reals. Veurem com acaba, perquè si és per la seva gestió no esperem res. Segurament és com
l'hospital, fins al mes de març que no tornem a tenir Consell, no mos hi cal pensar en l'Empresa d'Aigües. I
els treballadors de l'Empresa d'Aigües, per la incapacitat de gestió del senyor Jordan, avui no tenen les 35
hores aplicades, cosa que sí que tenen la resta de treballadors municipals. I s'ha fet alguna cosa?, perquè
ho podien arreglar. Doncs no s'ha fet absolutament res. 

Tortosasport, el que podem dir avui és que estem contents que no la vulgui dissoldre com el senyor Jordan
portava al  seu programa, en què deia que s'havia de dissoldre Tortosasport,  o  que vegin que cal  fer
aportacions perquè no és  deficitària,  sinó  que és  un servei  públic  que cal  cuidar,  i  que cal  finançar.
Celebrem que Esquerra també vegi la realitat, que abans criticaven que calia fer aportacions, que ens
deien de tot perquè s'havien de fer aportacions, i ara el que fan és anar fent més aportació, i, per tant, això
al final el que demostra és que les coses es poden fer d'una altra manera, i al final el que estan fent és
posar més recursos dels que posàvem natros a l'aportació inicial a Tortosaesport. Per últim, GUMTSA que
vam deixar la liquidació a punt, i que encara estava per fer. I també demostra esta desídia o esta falta de
gestió pel que fa a este govern.  I  abans d'acabar el  capítol  de societats,  recordar que han aprovat el
pressupost  de les societats amb una majoria  que no tenen al  ple ni  els han donat  els tortosins.  Una
majoria  que  es  va  atorgar  gràcies  al  vot  de  la  CUP  amb  aquell  ‘sí’  a  la  composició  dels  consells
d'administració, que es convertia llavors la CUP en encara més irrellevant, però així podia votar en contra
dels pressupostos de les societats, no passava res, ‘teníem la consciència tranquil·la’ i el govern igual els
aprovava. Però sap què passa avui senyora Alberich? No sé si tots els de la CUP ho saben. Que avui vostè,
que va votar no al pressupost de la Clínica, i no al pressupost de l'Hospital, avui vota sí al pressupost de la
Clínica i al pressupost  de l'Hospital.  Avui no només s'aprova el pressupost  de l'Ajuntament al ple,  avui
estem aprovant el pressupost de l'Ajuntament i el pressupost de les societats, els pressuposts consolidats.
Per tant, avui la CUP, tot i al consell d'administració dir «nosaltres hi votem en contra i tal», avui estan
votant sí a la gestió a l'Hospital de la Santa Creu de Jesús, estan votant sí a la gestió a la Clínica Terres de
l'Ebre. Per tant, esta és la seva doble moral, i esta és la hipocresia de la CUP, que ven una cosa, però
desprès, avui acaba votant que sí als pressupostos de les societats sanitàries. 

Respecte  als  pobles  del  municipi,  fa  gràcia  veure  com  treuen  pit,  m’ho  permetran,  perquè  diu
«incrementem els recursos de les tres EMDs del municipi un 18 %», sí que ho fan, és veritat. Però sap què
passa? I a més és que saben perfectament perquè ho incrementen. Aquest increment ve derivat d'una
aplicació d'un conveni  signat  per  natros,  per  tant,  que surti  el  senyor  Jordan dient  «hem incrementat
l'aportació als pobles», i, és clar, és que no quedava més remei que incrementar l'aportació als pobles,
perquè és un conveni que vam signar amb els tres alcaldes actuals, que eren els mateixos que hi havia a
l'anterior mandat. I, per tant, per este compliment de conveni aprovat per unanimitat, s'incrementa el 18 %
els recursos que s'havia de complir, i que, evidentment, si haguessin tingut un gest més per als pobles
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podien omplir-se la boca de dir «descentralització i suport als pobles», però, en definitiva, el que fan és fer
allò  que  vam  signar  natros.  I  en  aquell  moment,  a  la  signatura  del  conveni,  el  nostre  govern  es  va
comprometre també a continuar apostant pels dos pobles que no són EMDs, els Reguers i Vinallop, per
incrementar les partides en un percentatge similar als que s'augmentaven els recursos de les EMDs. Això
ho van deixar de complir l'any passat amb el seu primer pressupost. Els ho vam dir, era una de les nostres
propostes, però, evidentment, no en vam fer cas, i  en tot cas,  celebrem que avui sí que hagin apostat
també per fer el mateix que les EMDs i no hagin menystingut els Reguers i Vinallop. 

D'altra banda, no puc deixar de dir-ho aquí, hem dit que ens preocupa molt la gestió que estan fent de la
ciutat, però també mos preocupa molt la gestió que estan fent de les finances municipals. Els governs de
Junts per Tortosa sempre hem fet bandera de l'eficiència en la gestió econòmica de l'Ajuntament, buscant
recursos  d'altres  administracions.  Recordo que el  passat  mandat  vam aconseguir  més  de 40 milions
d'euros en subvencions a l'Ajuntament de Tortosa, vam reduir la pressió fiscal, i vam fer front al que tothom
pagués el  que li  pertoca,  i  també vam continuar amortitzant  endeutament.  Els últims setze anys vam
destinar molts recursos a reduir endeutament, i vam aconseguir una reducció neta de 16,5 milions d'euros.
Tot i fer moltíssimes actuacions a la via pública, invertir com mai s'havia fet, vam reduir l'endeutament, un
endeutament  que  recordo  que  era  una  herència  de  l'anterior  govern  tripartit.  En  8  anys  ells  van
incrementar  l'endeutament  en 17,6 milions d'euros.  I  natros  en estos últims anys l'hem reduït  en 16
milions i mig d'euros. I, en este cas, hem passat l'últim mandat amb una ràtio de 73,4 d'endeutament, en
este cas de 92 a 73,4 de percentatge de ràtio d'endeutament. De fet, això era perquè fèiem amortitzacions
voluntàries cada any. Al seu pressupost només veiem l'amortització que estan obligats a fer. I per això
dèiem que ens preocupa, i per això també ja els instem que durant l'any duguin a terme amortitzacions
voluntàries per mantenir una acurada gestió de les finances municipals, per no afectar les generacions
futures, i com hem anat veient en molts aspectes econòmics, el govern tripartit segueix la dinàmica de
l'anterior govern tripartit, segurament, després d'allò que havíem anunciat que era apujar impostos, més
càrrecs de confiança,  pagar  tard  als  proveïdors,  el  pròxim pas segurament  serà  aquest  increment  de
l'endeutament, malauradament. Per tant, els instem que, com tenen recursos, redueixin l'endeutament. 

I ara, un cop analitzat el pressupost, crec que és hora també d'analitzar l'acord de perquè este pressupost
avui s'aprova. S'aprova amb el vot incondicional de la CUP, i sí, amb un xec en blanc de nou, cada vegada
és més gran este xec, i analitzarem este acord fet amb la CUP. Però abans crec que és interessant veure
què deien fa un any i què s'ha complert del que van dir que havien aconseguit el pressupost del 2024,
perquè suposo que vostès ho han fet, han mirat ‘a veure què vam dir el 2024?’ ‘A veure què han fet esta
gent el 2024?’ ‘Continuem donant-los suport?’ ‘Bé, és igual si no han fet res, nosaltres els continuem
donant suport.’ Però repassem la nota de premsa que van enviar vostès mateixos, i espero no deixar-me
res, però el senyor Arnau afirmava ara fa un any haver aconseguit del pressupost del 2024 una partida de
526.000 euros per a l'adquisició immediata, va dir, de 7 habitatges per a emergència social. Zero! Cap! Un
pla anual d'eficiència energètica, una inversió genèrica de 440.000 euros i, concretament, 400.000 euros
en plaques solars. S'han implementat? Tampoc. Una transformació significativa de la plaça dels Dolors
amb una partida de 80.000 euros. No sé si no han passejat per la plaça dels Dolors, però jo la veig pitjor
del que estava abans. Pla d'accessibilitat universal, compromís d'una tercera escola bressol pública, també
fer una prova pilot d'Oficina Municipal d'Escolarització, veig que enguany ja no ens interessa això, pel que
fa a les matriculació de les dues escoles bressol de cara a evitar la segregació. Encara estic esperant
també aquesta OME, suposo que enguany serà una realitat.

«Es recuperaran les fonts perdudes, s'instal·laran bancs per poder seure a través de les rutes per accedir al
centre, es promourà a través de les ordenances fiscals l'accés gratuït a diferents espais patrimonials i
culturals de la ciutat. La incorporació d'una administrativa vinculada a tasques d'habitatge. Es contractaran
tres persones tècniques per acompanyament de joves en situació de vulnerabilitat amb el suport de la
Generalitat. Es contractaran dues persones per desenvolupar els acords arribats a l'hora de les ordenances
fiscals, com ara fiscalització d'habitatges buits»… Esta és molt divertida senyora Alberich, perquè divertida
ho dic en to irònic, perquè cap persona contractada i cap habitatge inspeccionant ni fiscalitzat, buit.

I dels contractes públics, com el de la brossa, també l'havien de fiscalitzar, suposo que no el fiscalitzen
perquè si el fiscalitzen i està com està el contracte de la brossa, que està pitjor que mai, entenc que no el
deu fiscalitzar  ningú.  «Ajuts  i  bonificacions  per  a  famílies  vulnerables,  i  per  a famílies  en situació  de
vulnerabilitat» el porten a aprovació al mes de desembre, que evidentment cap família es pot presentar
perquè és vigent l'últim dia de l'any,  i  que és evident  que ho fan perquè natros,  el  mes d'octubre, la
regidora Yolanda Cardona els recorda que no han fet res. Municipalització, esta ja és…., del  servei  de
neteja dels edificis municipals. A més a més, aquí el senyor Arnau va dir que seria en menys de tres mesos,
abans  del  mes  de març  de l'any  passat  havia  d'estar  fet,  per  un  valor  de  800.000 euros  de les  50
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persones. «Partides relacionades amb la gestió forestal i prevenció d'incendis. Es farà una demanda formal
al Departament d'Ensenyament per a la construcció d'una nova escola a Remolins. S'elimina la subvenció
de 30.000 euros del Bisbat de Tortosa», això sí que ho han aconseguit. És l'única cosa que han aconseguit.
I «no es farà la pista de gel», que és clar, ha estat allí la pista de gel. De fet, han fet un bon balanç de la
pista de gel.

Què han aconseguit? Sí, han tret això,  la subvenció al Bisbat i poca cosa més. Però, en tot cas, durant este
any encara s'han continuat donant recursos al Bisbat finançant les obres que tenien en marxa. I estan
contents d'este balanç, entenc, perquè sinó no continuarien donant aquest xec en blanc al govern actual.
On estan els habitatges? On està la plaça dels Dolors? On està la municipalització del servei de neteja i la
gestió forestal? S'ha fet alguna cosa per a la tercera llar, per a l'OME, o per a l'escola de Remolins o les
subvencions per a la pujada d'impostos? Alguna família ha rebut algun ajut? Cap ni una. S'han fiscalitzat
pisos buits? Han fet o tramitat alguna cosa? Absolutament res. I la pista de gel continua estant, i amb
aigua potable. Per cert, enguany torna a estar al pressupost del 2025 amb el mateix concepte. I tot un èxit,
que jo crec que l'han de posar en valor, i, vaja, que en definitiva el deuen posar en valor perquè tornin a
votar que sí. I diu molt del seu paper aquí, perquè, en definitiva, rellevant és poc, a mi sincerament em
faria molta vergonya. I què han dit ara que han aconseguit al pressupost del 2025? Ha explicat que una de
les principals apostes de la negociació ha estat l'habitatge. Sí, ja li he dit abans, habitatge aconseguit amb
tots els recursos pel nostre govern que han estat incapaços de fer-ho el 2024. Ho podrien fer perfectament
el 2024. No sé si té moltes esperances pel 2025, però si mira exactament com està pressupostat veurà
que és 2025-2026, i, per tant, ja pot anar pensant a votar que sí el 2026, bé, ja ho té pensat que votarà
que sí el 2026 i el 2027, amb això no tinc cap problema, però en definitiva no s'executarà el 2025, i sinó ja
en tornarem a parlar a final d'any.

«En matèria d'espai públic els pressupostos inclouran la proposta de la CUP, una inversió de 60.000 euros
per a l'eliminació de barreres arquitectòniques.» Sap quan incorporava el nostre pressupost? Ho dic perquè
això ha coincidit amb quan vostè ha marxat. Incorporava 250.000 euros, i llavors hi votaven en contra però
ara, amb 60, ‘ja ens sentim satisfets’, i més si veiem el que s'ha executat l'any passat, que també n’hem
de parlar. 

I continuo amb la seva nota de premsa.

Ha explicat que es destinaran 50.000 euros en gestió forestal, i no me'n demanaven 700.000 euros al
nostre govern? Jo els diria que la xifra de 700.000 euros me la demanava el senyor Arnau. Ara n'han
demanat 50.000, però s'ha executat la de 38.000 que tenien al pressupost del 2024? Doncs ja li dic jo
que no. Suposo que ja ho deu saber, però un detall també, dels 50.000 euros que aconseguixen enguany,
en treuen 30.000 d'una altra partida per posar-los aquí, de lleres públiques, concretament. Per tant, també
és un èxit així, una mica… ‘ho traiem d’aquí, ho posem allà i així diem que hem incrementat la partida’.
També continua dient la senyora Alberich que el pressupost recull 150.000 per a la plaça Francesc Macià,
i aquí li desitjo més èxits que a la plaça dels Dolors. Espero que enguany pugui tindre també esta plaça
Francesc Macià, cosa que no ha tingut amb la plaça dels Dolors. I també una partida, que també ha fet
valdre, per fer un estudi tècnic per a la construcció d'una piscina municipal a l'antic col·legi dels Josepets,
que el govern ni ha esmentat, ni ningú ha dit res, i que només ho diu vostè, i que no surt a cap lloc del
pressupost. 

Pel que fa a les municipalitzacions, i aquí segueix el seu teatre, l'acord inclou la municipalització del servei
de neteja i manteniment de zones verdes i servei de consergeria d'equipaments municipals. Com he dit, la
neteja havia d'estar municipalitzada, segons vostès, el març de l'any passat. Res de res. Ara afegeixen dos
serveis més. Estan al pressupost estes dues municipalitzacions, estes tres, la de l'any passat que havien
de fer i estes dues noves, la de jardineria i la de consergeria? Hi ha alguna cosa al pressupost? Doncs
suposo que ho ha vist, zero partides al pressupost per a l'alcalde poder municipalitzar res. No estaven el
2024, no estan el 2025, però, vaja, qui dia passa any empeny. I és absolutament igual si hi ha 0 euros de
tot allò que vostès venen que han aconseguit. L'únic que han aconseguit ho trobem a la seua roda de
premsa, a la seua nota de premsa i als tuits que fa la CUP. A banda d'això, si entrem a dins del pressupost
no trobarem absolutament res d'estes municipalitzacions que vostès fan, però tranquils que ‘com el govern
d'esquerres és molt bonic, i ho fan tot molt bé continuarem votant-los a favor de tot.’ Però, en definitiva, si
ens escolten els seus votants, un missatge de tranquil·litat per als votants de la CUP, i sobretot si escolten
l'última intervenció, el  tram final de la intervenció de la senyora Selene Alberich, perquè a la nota de
premsa ho va dir, i avui ho ha tornat a dir, la CUP ha llançat un missatge al govern, i ha assegurat que el
2025 serà un any clau per al manteniment del Pacte d'estabilitat, i que el seu suport estarà vinculat al
nivell d'assoliment i compliment dels acords pactats amb el govern. 

-  Pàg. 28 / 44 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

No es preocupi senyora Lleixà, que serà alcaldessa igualment, perquè és igual el que passi amb la CUP.
Realment fa molta pena. Aquí mon riem tots, però realment fa molta pena. Potser ja no cal que facin
propostes  pel  2026.  Poden  dir  que  votaran  el  2026,  que  votaran  el  2027.  I  segurament  amb  això
quedarien més dignes, i no enganyarien ningú com estan fent.

En el nostre cas no ens van enganyar el 2024, no ens han enganyat el 2025, i tal com vam dir el dia que
vam fer alcalde el senyor Jordan, i com faran alcaldessa la senyora Lleixà, sense res a canvi, és com està la
cosa el dia d'avui, perquè el seu objectiu era un, i, per tant, ja el va aconseguir aquell mes de juny del
2023. I si a la CUP no li fan gens de cas, evidentment, el que demanàvem nosaltres encara pitjor, res de
res.  Vull  recordar  que vam presentar  les propostes el  2024, i  són les mateixes que el  2025, no han
executat res. En aquell moment van dir que no ho posaven al pressupost però que sí, ho recordem tots,
que el  senyor Jordan va anunciar  públicament que les propostes no estaven al  pressupost  del 2024,
aquelles que havíem demanat natros, però sí que estarien a les modificacions pressupostàries que es
farien al llarg de l'any. Ha estat així? Han posat alguna proposta o qualsevol modificació que han fet? I
n’han  fet  moltes,  de  modificacions,  perquè  han  anat  fent,  i  cada  mes  teníem  una  modificació.
Absolutament cap d'aquelles propostes. Però això deu ser com aquella promesa del senyor Jordan que
començarien les obres del nou hospital abans que s'acabés el 2023, quan era diputat, o que l'escola de
Remolins també seria una realitat si ell era alcalde. La primera ja no la podem esperar perquè és evident
que ha passat el 2024 sencer, però, en definitiva, el que cal és lideratge, i el que cal, en este cas, és que
es treballi, i de moment 0 per part de l'Ajuntament de Tortosa. 

En  definitiva,  ha  passat  alguna  cosa  del  que  havíem demanat,  allò  que  havien  dit  que  inclourien  al
pressupost que seguim trobant a faltar? Continuen sense estar les nostres propostes. No estaven el 2024,
no hi estan ara. No està l'avinguda Generalitat, no hi ha cap partida per fer el projecte executiu, no hi ha
cap partida per fer cap fase; no està la rambla Catalunya; no està a la pista d’atletisme; no està la plaça
Alfonso; i no hi ha cap partida per poder continuar amb els carrils bici, i, a més a més, han tret la partida, la
van treure al seu moment, i no l'han tornada a posar, pel que fa a la perllongació del carril bici a Ronda
Docs i al barri del Temple; no pensen continuar actuant al barri del Temple i a Voraparc, i no està el pavelló
al centre històric, al Rastre, el PAV-2 que tant necessita la ciutat. No estan en els projectes que Tortosa
necessita. Els projectes de la pista d'atletisme i de la rambla Catalunya estan fets, ja ho he dit abans, i que
cal  actuar  i  executar-los  durant  este  mandat,  sinó  caldrà  actualitzar-los  i  gastar  més  despesa  de
l'Ajuntament.  Amb relació a l'avinguda Generalitat  s'hauria d'estar fent el  projecte executiu,  i  de fet ja
l'haurien d'haver fet este 2024, però no posen ni un euro, ni el 2024, ni ara tampoc el 2025, per tant, és
clar que renuncien a fer cap tram durant este mandat. No continuen actuant al barri del Temple, on caldria
continuar amb les actuacions de millora de bona part de la resta de carrers, que el nostre govern vam
iniciar  gastant  més  d'un milió  d'euros  a  l'anterior  mandat.  I,  com dèiem,  mentre  els  nostres  governs
anàvem incrementant els carrils bici cada any, este pressupost només inclou aquella rampa de la via verda
que van treure el 2023 per posar més partides a festes, i que ha desaparegut la resta de carrils que havia
de continuar, però segueixen també sense haver començat les obres de l'aparcament d'Adif després d'un
any i mig. I que cada vegada que ho reclamem diuen que sí, que sí, que ‘comencem la setmana que ve’,
però de moment els mesos van passant.

Tampoc està la plaça Alfonso. Pel que fa a la plaça Alfonso, més enllà de municipalitzar, és a dir, que tres
treballadors siguen de l'Ajuntament, en comptes de ser de l'empresa, no hi ha cap inversió prevista de
remodelació, ni d'urbanització,  ni de la plaça ni de l'aparcament. I cada dia està pitjor. Ho vam dir l'any
passat,  i  ho  tornem  a  dir:  ens  pareix  lamentable  que  hagin  renunciat  amb  aquesta  col·laboració
publicoprivada que ens permetria poder arribar a finançar les obres. I s'ha de treballar per aconseguir, cosa
que no han fet, i hi han renunciat des del principi. 

Respecte  del  pavelló  dels  Josepets,  continuen  posant  en  perill  la  subvenció,  perquè  encara  no  han
començat, i es perd l'oportunitat de construir un PAV-2 al Rastre, i generar una activitat al centre històric.
No han estat capaços ni d'aprovar definitivament el projecte, i estem quasi a meitat gener. 

Per tant, estem al davant d'un pressupost poc ambiciós, gens ambiciós, de fet, d'un govern que no té
model de ciutat. Un pressupost que continua basat en una pujada d'impostos, que podrien haver corregit, i
no han estat  capaços de fer-ho;  que no rebaixa  l'endeutament;  que no contempla  les  inversions que
Tortosa necessita;  que s'oblida dels  barris;  que no aposta  pel  centre històric,  és  més,  el  té  més que
abandonat; que no reverteix les retallades d'esports i cultura; que no actua a la via pública, i, en definitiva,
un pressupost que fa que Tortosa continuï estancada i aturada, i pitjor que mai. Una mostra més de la
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seua incapacitat de gestió. És evident que davant d'este escenari, davant d'este pressupost, que no porta
cap dels  projectes que Tortosa necessita,  i  davant  de la  seva negativa a incloure  cap de les nostres
propostes ni  voler abaixar els impostos,  cosa que necessiten les famílies tortosines,  no poden de cap
manera comptar amb el nostre vot, i evidentment el nostre vot serà contrari al seu pressupost.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Després d'esta visió catastròfica de com està Tortosa i a la vegada dir que és tot
el que fem herència seua, crec que la contradicció és màxima, però, en tot cas, ja en parlarem. Continuem
amb les rèpliques, i, en este cas, té la paraula la senyora Maria Jesús Viña, com a regidora d'Hisenda.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. En primer lloc, vull agrair el vot favorable de la CUP. Estos pressupostos, vostè ho ha dit,
són font d'un diàleg, d'un treball que hem dut a terme durant mesos. N’hem estat parlant, hem estat fent
propostes, hem estat treballant, en definitiva, per al benefici de la ciutat dels tortosins i les tortosines. És
evident  que tota negociació implica acords,  però també implica renúncies.  Segurament tots  els  grups
polítics que avui donarem suport en este pressupost, si foren els nostres pressupostos, serien diferents,
però hem aconseguit arribar a un consens, a un acord en benefici de tota la nostra ciutadania. Per això li
vull agrair tant les seues aportacions, com les seues renúncies que ha fet, perquè avui poguéssem arribar
a bon fi a l'aprovació d'estos pressupostos.  Certament, este acord ens permet disposar per segon any
consecutiu d'uns comptes molt necessaris per a la ciutat. En farem un seguiment. Molts dels projectes que
vam pactar  el  2024,  sap  vostè que estan en procés de dur-se  a terme,  i,  per  tant,  n’anirem fent  el
seguiment, els anirem treballant, i com ja hem fet, i ara ho faig públicament, ens instem a continuar-hi
treballant durant tot aquest any perquè siguin tots una realitat. Per tant, moltes gràcies pel seu suport, i
sobretot pel seu compromís per la ciutat, i pels ciutadans de Tortosa. 

Quant a les consideracions de la senyora Roigé, què havia de dir? Cap sorpresa. Des de fa un any i mig
mos  té  acostumats  a  fer  una  oposició  destructiva,  posant  pals  a  les  rodes,  intentant  bloquejar  els
projectes. En definitiva, jo el que veig és que no han assumit el lloc que els han posat la ciutadania, que és
a l'oposició. I amb la seua actitud d'anar en contra de tot, estar sempre fent una oposició en negatiu, els
situa una mica més enllà de l'oposició, els situa en la irrellevància, perquè no es presten absolutament a
res. Totes les propostes que fan són en negatiu, per criticar. Ens han fet ara mateix una descripció de la
ciutat catastrofista, que no crec que sigui efecte d'un any i mig d'este govern d'esquerres. Suposo que
estos setze  anys,  en els  quals  vosté es  va penjant  medalles,  alguna cosa hi  tindran a veure,  però ja
n'anirem parlant.  Entenc també que avui  és un dia especialment  complicat,  este  plenari,  per  a vostè
perquè a l'últim mandat, durant quatre anys, va ser incapaç d'arribar a prou consensos per tenir els suports
necessaris per aprovar uns pressupostos. I ho va haver de fer amb una moció de confiança. I este govern,
en un any i mig, té dos pressupostos aprovats amb consens i amb diàleg amb les forces polítiques que
s'han volgut asseure i que han volgut dialogar amb aquest govern, perquè amb tots els oferiments que li
hem fet a vostè, no hi ha volgut participar tant amb els que li ha fet l'alcalde, com amb els que li he fet jo. I
no em valen ‘que si vostès no sé què’ a l'hora de presentar els pressupostos. natros…, no, no em val. Cada
govern funciona a la seva manera, i abans de tindre els pressupostos redactats els vam dir ‘asseguem-nos
i parlem-ne’, i no van voler.

Vostès cada dia, no només als plenaris, sempre ens mostren el ROM. Per tant, el ROM diu que havien de
tenir la documentació deu dies abans, no 10 dies, sinó 20 i pico, i això és el que han fet des del moment
en què vostès no s'han volgut asseure a parlar amb natros. Vostès han volgut anar aquí? Aquí estem. 

Intentaré parlar d'algunes de les coses que mos ha dit. D'altres, no. Vostè em diu que he llegit la memòria i
l'expedient. Evidentment, he llegit les dades que posa en el pressupost. No podria llegir una altra cosa.
Vostè mos ha fet el mateix discurs de sempre, parlant del de sempre, parlant del malament que se suposa
que ho fem tot, posant sempre en entredit el que fa este govern.

Intentaré, de tot el que ens ha anat parlant, no sé si seguiré el mateix ordre o no, anar parlant del que ens
ha anat dient. Ens ha estat fent una mica de màgia amb els números com sempre. Ja ho sap vostè, i ho
vam discutir l'any passat, i  no tornaré a entrar a discutir-ho, que necessitaven apujar els impostos per
poder fer front a les despeses corrents, i que necessitaven apujar la brossa perquè vostès durant els tres
anys  que  tenien  per  poder  adaptar-se  i  adequar-se  al  fet  que  les  despeses  fossin  cobertes  amb els
ingressos, no van fer absolutament res. Però vostè ha dit una paraula que crec que és important per posar-
la en este context. Ha parlat d'escenari, i l'escenari amb el qual vam elaborar el pressupost del 2024, ens
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havíem de basar en l'escenari  pessimista que teníem en l'exercici anterior. I  el que no podíem fer era
arriscar-nos  a  no  poder  cobrir  les  necessitats  bàsiques  de la  ciutadania.  I  l'escenari  ens  va  portar  a
confeccionar aquell pressupost del 2024, igual que l'escenari que preveiem per al 2025 ens ha portat a
confeccionar el pressupost que avui els presentem. 

M'ha parlat també de la baixada més important dels ingressos, que ho he explicat, són de l'IBI i de l’impost
de construccions. Els ingressos corrents baixen de la part…, les taxes i els impostos directes baixen una
mica, però necessitem que estiguin dotats dels imports que tenen al pressupost, i estan calculats en base
a les modificacions que vam fer de les ordenances de l'any passat, que eren totalment necessàries. 

Quant als projectes, que ens ha anat dient que són seus, i que no s'han fet, i tot això que ens va dient
contínuament aquí, a les rodes de premsa, a tots els plens, perquè sempre és el mateix discurs, parlem
d'alguns d'estos projectes que ens va deixar  fets,  i  d'altres que, amb la nostra incapacitat,  no podem
executar a la velocitat que vostè ho faria. Parlem dels habitatges del barri del Castell, si li pareix bé, per
començar una miqueta. Quan entrem a governar este govern, què mos trobem? Ens trobem una resolució
provisional d'una subvenció destinada a la construcció d'habitatge. Evidentment, l'aposta per l'habitatge
d'este govern és evident i és prioritària, i ens hi posem a treballar. I aquí és on mos venen les sorpreses
que hem hagut d'anar resolent durant tot este mandat. L'Ajuntament de Tortosa no tenia la titularitat de
tots els terrenys on s'havien de construir els habitatges. Feia 20 anys que s'havien d'expropiar, però no
havia tingut temps, perquè vostè estava al cas de tot, però justament d'això no. I resulta que aquesta bona
gestió…, bé, això li passa sovint, perquè es compra uns terrenys per a fer un hospital, que no són aptes per
a fer hospitals. Per tant, ens compra uns terrenys per fer habitatge, on no es pot fer l'habitatge perquè no
són tots seus, i ara resulta que els que som mal gestors som nosaltres. Bé, seguim. Vam haver de portar a
terme les expropiacions que quedaven pendents, per poder fer tot el procediment perquè es poguessin
adequar els terrenys per fer habitatge. Per tant, uns terrenys en els quals, de moment, no es podia fer
absolutament  res.  Si  això  no  és  prou,  demanen  la  subvenció  sense  cap  projecte.  Fan  uns  càlculs
aproximats, no fan ni  un sol  dibuix,  i  un projecte que, segons els seus càlculs aproximats,  ascendia a
2.675.000 euros. A partir d'aquí hi ha una resolució provisional d'una subvenció d'1.260.000 euros. Per
tant, una aportació d'1.415.000 euros, que eren els números que tenien vostès en aquell moment damunt
de la taula. Quan mos posem a fer el projecte bàsic,  i  es va in situ, paral·lelament,  a l'expropiació i a
l'adequació dels terrenys, perquè no vam esperar,  vam anar fent les dues coses de manera paral·lela,
resulta que hi ha unes restes que no es poden tocar, Patrimoni ens ho diu, i  al final s'ha de reduir el
projecte. Proporcionalment, es redueix la subvenció, i passa a ser d'1.133.000 euros. I què passa quan
encarreguem  el  projecte  executiu?  Que  aquell  projecte  que  valia  2.675.000  euros,  ara  resulta  que
ascendeix a 3.136.124 euros. Una aportació, per tant, de l'Ajuntament de 2.003.124 euros. Què ha decidit
este govern per a aquest projecte, perquè ens permeti disposar d'habitatge al barri del Castell i que costi el
menys possible als tortosins i a les tortosines? Doncs fer el que fan moltíssimes ciutats, i a vegades no
passa  res  per  copiar  el  que fan  les  altres  ciutats,  ho  podem aprofitar,  no  passa  res.  Vam entrar  en
converses per treballar amb la col·laboració d'una fundació de l'àmbit social per executar el projecte, i, per
tant, que fos ella qui gestionés esta subvenció, i per això hi ha un conveni amb esta entitat d'1.240.000
euros en este pressupost. Per tant, 763.000 euros que si s'executés directament. Què ens hem trobat
resumint-ho tot? Un projecte de l'herència enverinada de la senyora Roigé, que no es podia realitzar perquè
no hi havia els terrenys. Per tant, un projecte que no es podia realitzar perquè no s'havien preocupat que
fos realitzable, i este govern el que ha fet és transformar aquest projecte en un projecte realitzable que
costi el mínim possible als tortosins i a les tortosines. 

Anem a la via verda del 2023 que vam treure, i un munt de coses que mos ha explicat. Quan hi havia
aquell projecte, el pressupost el qual nosaltres vam donar de baixa per destinar-ho amb una modificació
pressupostària a altres funcions, no estava el finançament de tot el projecte i, per tant, s'havia d'aportar
més diners, i uns diners que havia d'aportar íntegrament l'Ajuntament. En este pressupost va este projecte
lligat  a  una  subvenció  de 150.000 euros,  per  tant,  bastant  menys  costós  del  que  a  vostè  li  hagués
representat si l'hagués executat directament. Suposo que això també deu ser mala gestió. 

Les llars d'infants, això sí que és sorprenent que pose ara una altra vegada les llars d'infants quan vostè va
passar  de  les  primeres  convocatòries,  no  s'hi  va  presentar,  i  si  s'hagués  presentat  a  les  primeres
convocatòries de subvencions de llars d'infants, ja estarien en funcionament. Per tant, este govern, mal li
pesi,  posarà  en funcionament  una llar  d'infants  al  Temple  i  posarà  en funcionament  una llar  pública
d'infants al barri de Ferreries. Allò que apostem per tots els barris o no hi apostem, suposo que això deu
ser, a ulls seus, subjectiu, perquè jo crec que no és el mateix no fer res que el que vol vostè que hi féssem.
Apostem per tots els barris, s'hi està actuant. Està en marxa el Pla Cuidem Tortosa, que actua sobre el dia
a dia dels barris. I, a més a més, hi ha recursos al pressupost per actuar-hi. Suposo que deu ser vostè

-  Pàg. 31 / 44 -           MGE / erc



vident, i deu saber ja en quins barris actuarem o no. Les inversions seues al nucli antic, evidentment, que
les estem veient ara. Sort de les inversions de la Generalitat en l'edifici de les Delegacions i en els jutjats,
perquè tela marinera en els últims anys el que va invertir vostè al nucli antic. 

Sí, sí, vagi sumant, vagi sumant, que així està al barri, perquè el barri no està així per un any i mig d'este
govern d’esquerres. Per cert, a això podem sumar també a la resta d'herència de les goteres en tots els
edificis  municipals,  els  aires  acondicionats  sense  funcionar,  els  carrers  abandonats  o  obres  tan
meravelloses com la del  carrer  Cervantes,  que han vist  que hem hagut de fer  perquè pugui  estar  en
funcionament en condicions per a la ciutadania. 

Anem als grans projectes. L'avinguda Generalitat, aquí a la casa, es disposa d'un projecte bàsic de 20
milions d'euros, 20. A més vostè mos diu que aprofitarem aquest projecte bàsic. Aquest projecte no és el
nostre model de ciutat, no compartim la seua proposta de reduir l'avinguda Generalitat a dos carrils, mos
ho  plantegem  d'una  altra  manera,  i  prioritzarem la  trama de  la  ciutat  històrica,  quan  aquest  govern
considerarà si ha d'efectuar esta obra, i quan haurà buscat els recursos necessaris per poder-la dur a
terme. No ho han fet en 16 anys, ara ho hem de fer en un any i mig perquè vostès mos ho demanin des
d'una oposició que l'únic que vol és perjudicar-nos. Siguem una mica responsables. 

Josepets. Els Josepets no li agrada tampoc el que estem fent. No passa res. El pavelló esportiu que el
govern anterior  havia projectat  tenia un cost  de  més de sis  milions d'euros,  inassumible  per  part  de
l'Ajuntament, implicava -sí, sí,  he dit sis, no se si m’ha sentit bé, una mica més de sis milions d’euros-
inassumible per part de l’Ajuntament, implicava haver d’escarbar la muntanya perquè els requisits de la
Comissió de Patrimoni així ho requerien, i obligaven a moure aquell pavelló. El govern actual ha aconseguit
salvar la subvenció del Ministeri d'Esports i ha projectat una sala poliesportiva de diferents dimensions.
Podrà ser utilitzada per les diferents entitats esportives, i, a més, estem acabant de definir un projecte
global que està enfocat a usos educatius, socials, culturals i esportius per al barri. És un projecte que ja
està en marxa, que està a la recta final per aconseguir els permisos de la Comissió de Patrimoni, i, per
tant, començarem les obres en breu.

Anem a l'altra, la rambla de Catalunya. La rambla de Catalunya vostès l'han promès a la campanya del
2015, la del 2019, la del 2023, i anar fent... Quan venen les eleccions, parlem de la rambla de Catalunya.
Quan han de votar en contra dels pressupostos, parlem de la rambla de Catalunya, i este és l'interès que té
per a vostès la rambla de Catalunya. Només el primer tram entre el passeig de l'Ebre i el carrer Tarragona
té un cost d'1,7 milions d'euros. És un projecte, el que tenen vostès, que no estava consensuat ni amb els
veïns ni amb els comerciants del barri de Ferreries. Per tant, nosaltres sí que ho volem parlar amb les
entitats, amb els veïns, amb el barri, i volem que mos diguin com volen que sigui esta reforma integral. Ens
queden  dos  anys  de  mandat.  No  es  preocupe.  Aquí  l'únic  que  tenim  és  una  altra  vegada  l'herència
enverinada de la senyora Roigé. 

I la plaça Alfons XII, que també va sortint, i van dient, i quan venen eleccions surt, i després quan han de
votar els pressupostos en contra, torna a sortir, què tenim allà al damunt? Damunt de la taula tenim un
projecte bàsic d'un cost aproximat de 5 milions d'euros que mos hipotecaria si l'havíem de fer natros, i que
cap concessionària voldria perquè no recuperarien la inversió fins al cap de molts molts anys. No em facin
dir un número, però serien molts i molts anys. Segurament nosaltres no ho veuríem. A més, ho fan sense
haver  encarregat  cap estudi,  sense  haver  fet  res.  16 anys que no van fer  ni  un informe de viabilitat
econòmica, però ara sí, ara que venen els pressupostos, i els han de votar en contra, ho han de tornar a
posar damunt de la taula.

Més coses que m'ha dit. M'ha parlat de l'amortització anticipada també, veritat? Sí. No tenim prevista cap
amortització anticipada. És evident, ho posa al pressupost, i veurem el febrer quan liquidarem, veurem
com estaran les regles fiscals,  i  veurem aleshores què decidim, perquè el  que és prioritari  per a este
govern és que els diners estiguin al carrer, i al servei de la ciutadania, i no la butxaca dels bancs. Per tant,
no hi ha res més a dir. Segurament em deixo alguna cosa, que si me la deixo ja m'ho recordarà. Només dir-
li que segurament sí que la deixem parlar, al carrer, però el que diu tothom pel carrer és que encara hi ha
un grup que no ha assumit que ja no governa, i que basa la seua oposició destructiva en mentides i posar
pals a les rodes a l'Ajuntament, encara que perjudiqui els tortosins i les tortosines. Perquè avui vostès
voten en contra de la inversió més gran d'habitatge que s'ha fet mai a la ciutat; voten en contra d'una
inversió de més d'un milió d'euros en la millora de l'espai públic; voten en contra dels Bons Tortosa, i, en el
seu munt de contradiccions, voten en contra de projectes que diuen que són seus, que no són seus, que
són projectes  de la  ciutat,  perquè ara els  executem nosaltres.  Només a vostès els interessa aquesta
oposició destructiva, només anar en contra del govern sense importar gens les conseqüències ni per als
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tortosins, ni per a les tortosines, ni per als diferents pobles de la ciutat. Per tant, acabo la meva intervenció
agraint a la senyora Alberich el seu vot favorable, i lamentant que ens trobem encara en esta situació d'un
vot en contra en estos pressupostos expansius per a la ciutat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Viña. Continuem amb les rèpliques, i  per tant té la paraula la senyora Selene
Alberich, en representació de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. Avui, de l'argumentari de la senyora Roigé podem dir que ha fet oposició de l'oposició, allò que
tant critica al govern. És evident que aquest pacte d'estabilitat per a la CUP implica assumir contradiccions,
i no ens n’hem amagat. Tenir 1 de 21 regidors d'este plenari ens dona capacitat d'incidència, però no ens
permet imposar el nostre programa polític. Ens toca negociar, una cosa que crec que a vostè no se li dona
gaire bé,  «apretar» i  batallar  amb  aquelles  coses  que  considerem  importants  i  irrenunciables,  i  fer
concessions.

També és evident la distància ideològica i les discrepàncies amb els grups municipals que conformen el
govern sobre algunes qüestions,  i  en alguns moments  s'ha fet evident,  i  per  això no formem part  del
govern, encara que vostè vulgui donar a entendre això, i sinó, no sé, li preguntaré a l'alcalde quina és la
regidoria que tinc, perquè no me n'havia assabentat. La CUP no estem aquí per demostrar que som els
més  purs  ideològicament,  estem  aquí  per  aprofitar  la  capacitat  d'incidència  que  tenim,  i  estos
pressupostos ho demostren. Habitatge, espai públic, salut mental i joventut, transició energètica, igualtat
de drets, no són un xec en blanc, són respondre a les necessitats de la ciutadania i d'esta ciutat. A més a
més, hem aconseguit molt més en un any i mig amb aquest Pacte d'estabilitat amb el govern actual que en
vuit anys del seu mandat, on no va acceptar ni una proposta als seus pressupostos, ni una, ni tan sols va
portar a terme cap dels acords de les mocions aprovades presentades per la CUP, perquè vostè ha tingut
sempre una voluntat de negociar zero. Una voluntat de negociar zero quan governava i ara que està a
l'oposició. I potser a vostè li sembla un xec en blanc la CUP, perquè no li semblen importants les propostes
que hem portat en este govern, i que hi ha incloses als pressupostos, perquè a la senyora Roigé, a Junts
per Tortosa, no li importa l'habitatge. I no l’importa l'habitatge perquè segurament té més en comú amb un
rendista que viu les seues propietats, que no pas amb una família que no arriba a final de mes perquè
cada vegada destina més ingressos a sufragar el lloguer.

S'apunta el punt de Sant Felip Neri, però qui està portant a terme este projecte és el govern, perquè jo
començo a sumar totes les inversions que implicarien les seues propostes i superprojectes, i a mi no em
surten els números. I, segurament, hagués hagut de renunciar a algun projecte. I la veritat, mirant quines
han sigut les seues polítiques durant els setze anys, no em costa endevinar quin hagués sigut el projecte
del qual hagués prescindit. Perquè després de 16 anys de govern convergent, el resultat és un parc públic
d'habitatge inexistent. I la CUP tenim l'objectiu que quan acaba este mandat tinguéssem un parc públic de
100 habitatges. I els acords que estem prenent pressupost darrere pressupost van en este camí. 

Tampoc és important per a la senyora Roigé i per a Junts per Tortosa, les llars d'infants públiques. En setze
anys no van tindre temps de construir cap llar pública al nucli de Tortosa. I ara es fica les mans al cap
perquè hi ha un endarreriment en la seua posada en marxa. Això sí que és hipocresia. Almenys al final del
mandat tindrem dues llars d'infants públiques, i aquí deixin-mos apuntar una miqueta el punt perquè la
CUP vam ser els primers que vam portar esta demanda en este Ajuntament i vam advertir que no hi havia
cap llar d'infants pública.

Tampoc és important per a la senyora Roigé, ni per a Junts per Tortosa, la joventut ni el jovent d'esta ciutat.
No he vist en cap de les seues propostes que s'anomenés cap mesura en concret. Sap quines mesures
pensen el jovent d'esta ciutat? Doncs les que han fet la CUP. Propostes en habitatge i en salut mental.

En gestió forestal, és clar, 16 anys no van ser suficients per redactar un pla de prevenció d'incendis i un pla
de delimitació de franges. 16 anys! O sigui uns documents que estem obligats a tenir, sense els quals no
podíem optar  a subvencions.  A més a més,  ara també hi  podrem optar  perquè gràcies  al  pacte  dels
pressupostos  del  2024  ja  s'ha  redactat  el  Pla  de  delimitació  de  franges,  i  està  el  Pla  de  prevenció
d'incendis en redacció. Ridiculitzen 50.000 euros. Vostès en destinaven 2.000. Vull dir, això sí  que és
hipocresia. 
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I sí que s'han executat els 38.000 euros de l'anterior pressupost, en transició energètica, que això ja és…
Vergonya l'hauria de tenir vostè. No li ha importat mai la transició energètica. Ha governat d'esquena a la
crisi energètica que hem patit. En 16 anys, quines propostes ha fet? Quines polítiques ha fet? Instal·lar tres
punts de recàrrega de vehicles elèctrics. Estes han sigut les seues grans propostes. El 2025 estaran en
marxa tres instal·lacions fotovoltaiques d'autoconsum, a proposta de la CUP, del Pacte del pressupost del
2024. Es veu que això també és un xec en blanc. 

Un incís, i aquí em poso una mica seriosa respecte a la seva intervenció. De vergonya cap, d'estar en este
plenari; de vergonya cap, de la feina que fem jo i la meua assemblea. Estem molt orgulloses de la feina que
hem fet i estic molt orgullosa de formar part d'este plenari, una mica en part perquè això els hi fot, i perquè
els agradaria que no estigués aquí. I sincerament, la fixació i atacs d'estes últimes setmanes de Junts per
Tortosa a la CUP demostren una cosa, i és que som molt més rellevants del que vostès volen assumir. I és
igual el que aconseguíssim, que aconseguiríem la Lluna, i continuaríem sent un xec en blanc. És veritat que
hi ha acords que estan pendents de materialitzar, i no ho hem amagat, ho hem advertit i hem dit al govern
que aquest 2025 serà clau. I estem fent una feina de fiscalitzar. I ho continuarem fent. No es preocupin,
perquè a ningú li  importa més que este govern compleixi  els  acords que a natros.  La realitat  és que
l'acusació de xec en blanc comença a fer aigües. I li dic una cosa. Sap què va ser realment un xec en
blanc? Un xec en blanc va ser el suport d'Esquerra Republicana i del PSC als seus governs. No he vist a
ningú d'Esquerra Republicana ni del PSC que pugui reivindicar alguna política, alguna acció, alguna cosa
d'haver-li donat suport. I si tot és herència de l'anterior govern potser repartixen una mica la responsabilitat
amb els seus antics socis de govern, però, és clar, això implicaria tenir una mica de generositat, i això
tampoc no és una cosa que practiqui. En canvi, nosaltres sí que podem començar a reivindicar polítiques
gràcies a aquest pacte d'estabilitat. Potser per això tenint 10 dels 21 regidors d'este plenari no han estat
capaces de formar govern. Potser per això tenint 10 dels 21 regidors d'este plenari, no han sigut capaces
d'incloure cap proposta en estos pressupostos. Potser, no ho sé, encara soc nova en això de la política
institucional, és moment de fer autocrítica, i assumir el fracàs. Per a les pròximes eleccions, si no treuen
majoria absoluta, que de veritat desitjo que no sigui així, estaran quatre anys més a l'oposició, essent igual
de rellevants que ho són ara.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Alberich. Continuem amb el torn de paraules dels diferents portaveus. Té la paraula la
senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Començo responent breument a la senyora Alberich, perquè crec que ja li ho he dit tot. És evident que és
irrellevant,  és  evident  que  no s'ha  fet  res  del  que ells  van  demanar  a  l'anterior  mandat,  a  l'anterior
pressupost, perdó, és evident que enguany no tenen res del que han dit més enllà del que diuen a la seua
roda de premsa. Nosaltres no fem oposició de l'oposició, l'oposició de l'oposició la fa el senyor Jordan.
Nosaltres fem oposició del govern, perquè som els únics que estem a l'oposició, vostè a l'oposició no hi és,
simplement està adherida a tot el que diu el govern. I si vostè està satisfeta pel que ha aconseguit i s'ha
complert el 2024, i està satisfeta del que ha aconseguit el 2025, doncs  felicitats! I segur que deu dormir
molt tranquil·la, però és evident que nosaltres continuarem posant en evidència, i continuarem posant en
relleu que no hi ha absolutament res, ni cap municipalització. Per cert, la tarifació social ja l'hem deixat de
banda, perquè m'he oblidat de dir-li abans, ja li dic ara. No hi ha la tarifació social ni el 2024 ni el 2025.
Per tant, tot allò que reclamaven, tot allò que els semblava fatal, tot allò que amb el nostre govern era un
desastre, ara és igual, no està, vostès hi voten a favor perquè només tenien un objectiu, que ja el van
aconseguir. En tot cas, és evident que este xec en blanc continuarà tot el mandat i que no cal patir per a
res, i que no cal ni que es molestin a fer noves propostes. 

Respecte al que em deia la senyora Viña, i també ho ha dit el senyor Jordan, sí, són uns projectes herència
nostra, però estem dient que van tard i malament, i que, a més a més, el redueixen. Per tant, d'això és del
que ens queixem, d'això és del que queixem. Però a la vegada també dir-los que si esta herència era tan
dolenta doncs que no l'haguessin fet, perquè vostès són els que estan governant, i al final són els que han
de prendre decisions. Ara en parlarem de cada cosa que hi ha, però, clar, parlar que nosaltres estem
bloquejant avui quan tenen onze vots a favor de tot, i vostès, a l'anterior mandat, vaig haver de sotmetre a
una qüestió de confiança per atendre un pressupost,  llavors no bloquejaven res, no.

Ens diu també la senyora Viña que els ciutadans, que la ciutadania ens ha posat a l'oposició. No, ens han
posat a l’oposició vostès, vostès ens han posat a l'oposició, amb un pacte de perdedors, començant per
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vostè, que va perdre el 50 % dels vots, i  el seu cap de llista va renunciar a prendre possessió pel mal
resultat que havia tingut, que va dir que hagués sigut narcisista i egoista ser alcalde de Tortosa havent
perdut  el  50 % dels vots.  A la senyora Lleixà això li  és igual,  però vostès,  que s'han quedat amb tres
regidors de quatre, que han perdut el 50 % dels vots, que el senyor Jordan va perdre el 20 %  dels vots, que
la CUP entra pels pèls, i també perd un 20 % dels vots, un 25 %  en este cas. A sobre ho van reivindicant?
Em sembla que la ciutadania a natros el que ha fet és donar-mos més confiança i pujar de vots, pujar de
regidors i pujar de percentatge. Per tant, en definitiva, treure el segon millor resultat que s'ha tret mai per
una formació política. Per tant, jo sincerament estic molt orgullosa del que ha fet la ciutadania amb natros,
i del suport que ens continua donant el dia d'avui. Nosaltres continuarem fent oposició, i  continuarem
reivindicant. Ja sé que molestem molt, molestem fent rodes de premsa, molestem fent esta feina, però
treballem, i treballem i continuarem treballant  fins al 2027, i explicant, i posant en evidència tot allò que
fan malament, perquè és el que ens pertoca el dia d'avui. Estem a l'oposició i, per tant, no callarem, que és
el que vostès voldrien. I es fan la víctima, i si estan tant preocupats, realment governin. Si governen, i ho
fan bé, doncs no passarà absolutament res, i segurament la gent no dirà el que està dient avui pel carrer. 

I ens diu que hem venut una ciutat catastrofista. On estan vostès? Estan parlant amb la gent de Tortosa?
Estan parlant amb les associacions de veïns? Saben el que està passant a la ciutat? Doncs em sembla que
no ho saben,  perquè realment  si  sabessin  el  que està passant  no ens dirien que no és una situació
lamentable el que viu avui la ciutat. I no m'és complicat este ple, al contrari, no m'és gens complicat. M'és
molt fàcil perquè és un ple on puc tornar a agafar l'acta de l'any passat, i dir exactament el mateix, perquè
és un ple on vostès no han fet res al llarg d'este any, on no han executat, on no han fet actuacions, on no
estan els projectes importants per a la ciutat. I ens diu que votem en contra dels Bons Tortosa. Home, Bons
Tortosa, que no n'han parlat abans. Sí, sí de 400.000 euros que hi destinàvem nosaltres a 200.000 euros
que  hi  destinen  vostès.  Quantes  modificacions  pressupostàries  van  fer  l'any  passat?  Ho  podien  fer
suplementant  la partida. Senyor Jordan, crec que s'hauria de comportar com és propi d'un alcalde, en
comptes d'estar fent gestos. Li demano una mica de respecte.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, vostè a mi no m'ha de dir com em comporto, simplement li estic recordant, només li estic
recordant que vostè va eliminar els Bons Tortosa. Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, demane la paraula, o no demane la paraula, agafe’s la paraula, em contesta, però no comenci a
fer gestos com si fos un hooligan dintre d'un ple, que crec que no correspon a un alcalde.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, no soc cap hooligan, simplement li estava fent un senyal que vostè va deixar a zero els
Bons Tortosa davant de la mentida i la demagògia que estava fent. Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Senyor Jordan, crec que s'hauria de comportar d'una altra manera essent alcalde, però, en definitiva,
veient també com és i el que està fent, li demano respecte mentre intervinc.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, perdoni, m'agafo la paraula, si em permet. Vostè no m'ha de dir a mi que jo li estic faltant
al respecte,  ni com m'he de comportar. Jo també li podria dir com s'ha de comportar vostè com a regidora,
i com estava dient una mentida, que vostè, torno a insistir, va eliminar els Bons Tortosa amb un decret
firmat per vostè dient que després de la pandèmia no s'havien de fer, simplement li he recordat amb la mà
que vostès van dedicar zero euros als Bons Tortosa, davant de la demagògia que estava fent. Té una altra
vegada la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“En tot cas, animo a tothom que miri les imatges del senyor Jordan com estava parlant i actuant, només
parlant i gesticulant mentre jo parlava, perquè reitero que no és propi d'un alcalde de Tortosa ni de cap
altre municipi. Però tornant als Bons Tortosa, els Bons Tortosa a l'inicial no hi eren. Un pressupost que vam
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haver de prorrogar. Però que vam dir natros en aquell moment? Que hi estarien. I li asseguro que si natros
haguéssim estat al govern, i sinó ho pot comprovar, o deixi'ns governar i ho veurà, que hi haurien 400.000
euros al pressupost, no com ara que n'hi ha 200.000, que es van acabar de seguida, que els van reduir, i
que encara estem esperant l'impacte econòmic que ha tingut perquè és evident que baixarà en picat
respecte al nostre projecte. 

I diu la senyora Lleixà, diu «és que clar, cada govern fa el que vol respecte al pressupost»,  és evident,
senyora Viña, perdó, és que estava veient a la senyora Lleixà, senyora Viña. Els fa gràcia, veig, sí. Ja en
parlarem durant temps de la senyora Lleixà, no pateixi. 

Ens van donar la documentació que van voler, és a dir, zero. I això és una decisió del seu govern, sí, és clar,
és una decisió del seu govern no donar cap documentació, zero, però jo vull recordar que vostè essent
regidora, i per tant de govern, i essent tinent d'alcalde, i portant Esquerra la regidoria d’Hisenda, donàvem
documentació. En aquell moment li semblava bé, i ara no li sembla bé donar documentació, i ara no ens
dona cap documentació. I ens assabentem del pressupost per un correu electrònic. Per cert, el ROM el vam
pactar amb la CUP, alguna cosa pactàvem també amb la CUP. Este ROM que diu això dels deu dies, gràcies
a aquell moment haver pactat este ROM, perquè sinó no serien ni deu dies, el tindríem en dos dies al
correu electrònic. I ho he fet, i atesa la situació, estarem fent oposició com hem dit des del primer moment,
perquè  l'hospital  està  pitjor  que  mai;  perquè  la  clínica  està  pitjor  que  mai;  perquè  la  situació  és
insostenible; perquè no sé com ho resoldran perquè no ens ho volen explicar, perquè segurament no estan
fent res; i perquè, a més a més, ens diuen que hem fet màgia amb els números. No hem fet màgia amb els
números, simplement agafem el que ens diuen a Intervenció, al que surt dels números del pressupost a
Intervenció. Per tant, de màgia, cap ni una. 

Respecte a les amortitzacions, això també ha estat molt divertit, diu la senyora Lleixà «no, és que nosaltres
no volem…»  Perdó,  perdó,  però  ho  he fet  sense…  sí,  sí,  sí,  no,  no,  no…M’he equivocat,  perdó,  m’he
equivocat. I li demano disculpes.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sembla que té una fixació amb la senyora Lleixa, però senyora Roigé intenti parlar…”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, sí, parlo amb la senyora Viña, perdo.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Parlo amb la senyora Viña, i li demano disculpes. El senyor Jordan crec que s’ha equivocat  unes
quantes vegades al llarg del mandat citant els nostres regidors,  dient-los el cognom malament, i, per tant,
demano disculpes senyora Lleixà, no la citava a vostè, parlava amb la senyora Viña. Jo sé que els molesta
el que estic fent avui però és el que ens pertoca i ho seguirem fent.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, no em molesta en absolut el que vostè està fent. El que em molesta és la falta de respecte
continuat que vostè està demostrant. És a dir, per justificar que vostè s'equivoca de parlar d'una persona
en nom d'una altra, utilitza que jo no sé quin dia em vaig equivocar en nomenar un cognom o diversos dies.
La veritat és que no és un pati de col·legi, crec que això no és molt propi d'un ajuntament, i, per tant, el que
em molesta és això. Vostè pot parlar el que vulgui, estem en democràcia, pot continuar fent esta oposició
destructiva, que tota Tortosa veu i tota Tortosa comenta. I, la veritat és que mos va bé que la faci. Per mi
continuï en esta línia, però a mi no em molesta, i per tant té la paraula. Però sí que li demano que respecti
l'alcalde i tots els regidors i les regidores.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“El mateix respecte que els demanem nosaltres. És a dir quan he parlat, quan m’està dient pati de col·legi,
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només cal veure el que ha fet vostè abans, els gestos que feia abans, i tot el que estava fent abans. Això sí
que és de pati de col·legi. Jo li he dit que m’he confós de cognom, igual que vostè s'ha confós de cognom.
No cal que em malde. Jo al seu moment no el vaig maldar, ni li vaig dir res. Li vaig dir després que s'havia
equivocat amb uns cognoms, cosa que ara jo m'he equivocat, i he nomenat un regidor que no tocava, però
simplement és això. No ho he fet ni volent-ho ni res més. En canvi, els seus gestos sí que eren fets volent-
ho, i  sí  que eren propis d'un pati  de col·legi.  I  jo sé que els molesta molt  el  que fem, ho sé,  però ho
continuarem fent, també els aviso, fins al 2027. 

La senyora Viña ens deia que respecte de les amortitzacions ella considera que els diners no han d'estar al
banc. I aquell dipòsit de 2 milions d'euros que van posar al banc? És perquè hi havia recursos, no? Això és
evident. I ens diuen que l'escenari que hem dit respecte al pressupost no és el que van vendre natros, sí
que és el que van vendre natros, és que ho diuen als mateixos informes d'Intervenció. Faltaven 188.000
euros per  portar  a  terme aquest  increment en energia,  en personal,  en interessos.  Ells  deien que en
faltaven 4 milions. Tenen 2,7 milions de l'Estat l'any passat, i ara tenen en este cas 3.150.000 euros més
que el nostre govern, i segueixen amb la voluntat d'apujar impostos.

I  entrem amb els projectes, perquè es deu pensar que no els vull  repassar,  i  tant que els repassaré.
Habitatges al  barri  del Castell.  Sí,  és clar,  és que les coses s'han de continuar.  Els governs continuen
executant  coses,  i  continuen  treballant.  I,  per  tant,  fan  projectes,  després  els  executen,  fan  les
expropiacions, després les paguen; i, evidentment, que no pagarem totes les expropiacions del barri del
Castell,  no les pagarem, les pagarem quan siga necessari fer-ho. Com ja vam anunciar, i si repassen el que
jo vaig dir el 2023 quan jo era alcaldessa, trobaran això, que és evident que si demanem un projecte és
perquè després l'hem de continuar tirant endavant. Què es pensen? Que no l'haguéssem tirat endavant?
És evident que vostès, de moment, en un any i mig han estat incapaços de tirar-ho endavant. I ens diu que
és igual que els terrenys de l'hospital. Home, senyora Viña, este era un acord amb Esquerra Republicana,
no sé si se'n recorda, però potser li agraden més els terrenys que proposava el senyor Jordan, al costat del
riu, o potser és que vol comprar el discurs que venen alguns el dia d'avui que Tortosa no tingui l'hospital,
perquè Tortosa està tota afectada pel flux preferent. I si els terrenys que hi ha no es defensen per part del
govern actual, cosa que no s'està fent prou, ens trobarem amb una situació que esperem no haver de
lamentar.  I  una altra cosa,  Esquerra Republicana sabia quan va fer  el  projecte de l'hospital  actual  de
l'ampliació que trobaria unes restes o va fer malversar fons públics? Oi que no? Per tant, les coses passen
quan passen, passen quan passen, i, per tant, quan ens està dient ara que natros no havíem de tenir una
visió de futur de tot el que podia arribar a passar, entenc que ho haurà d'aplicar a tothom. I no m'estic
queixant d'això, perquè era una cosa que podia passar, evidentment, però és evident que els governs van
resolent les dificultats que es van trobant, cosa que vostès no estan fent el dia d'avui. No estan resolent les
dificultats que es van trobant, i tot és culpa dels altres, però fa un any i mig que estan aquí ja. Per tant, en
este any i mig que porten aquí haurien d'haver-se vist coses, haurien d'haver continuat treballant, i no ho
han fet. I això s'està veient en el fet que, evidentment, la ciutat està molt pitjor que mai. Els insto que
passegin per la ciutat. Però, en tot cas, tenen aquest projecte fet dels habitatges, en este any i mig l’han
fet? Poden licitar l'obra ara que ja tenen un pressupost aprovat avui, que el tindran aprovat el dia 10, i en
menys d'un mes serà un pressupost vigent? Suposo que podran licitar l'obra de forma immediata. Això
esperem i que comenci l'obra durant el primer trimestre quant a habitatges, i que també comprin tots els
habitatges, els que li van prometre a la CUP l'any passat, i els que li han promès a la CUP enguany, perquè,
de moment, de compra cap. Però bé, ja ho analitzarem. 

El mes de març, si de cas, tornem a fer un resumet de tot com està, i totes aquestes municipalitzacions
que han de tirar endavant. I si és un projecte enverinat, escoltin, que governen vostès, no ho facin, no el
facin. Si el fan se suposa que és perquè és bo, i perquè ho volen fer, no els obliga ningú. No els ha ficat
ningú dels deu regidors de Junts per Tortosa una pistola al cap dient que han d'executar aquest projecte,
han de fer els Josepets, han de fer habitatge o han de fer-ho tot. No els ho hem dit ningú. Agafin i no ho
facin, i canviïn projectes. Són vostès els que estan asseguts avui aquí. Són vostès els que governen, per
tant, facin els projectes que vostès vulguen fer. I no ens donin la culpa a natros, perquè nosaltres avui no
estem governant la ciutat, però els asseguro que si estassam governant la ciutat, l'avinguda Generalitat
estaria en marxa, la plaça Alfonso no estaria com està, el pavelló de Josepets seria una realitat i la rambla
Catalunya també. Li ho asseguro. Perquè, sap per què?, perquè els setze anys anteriors ens avalen. I ens
avalen amb tota l'obra feta, i amb totes les actuacions fetes. I diu que al nucli antic, sort de l'edifici de les
Delegacions. Home, aquí ja senyora Viña… Jo ja ho sé que no està molt per Tortosa, però vaja, que em digui
que al centre històric només s'ha fet l'edifici de les Delegacions i el Palau de Justícia, és que ara m’obliga a
fer-li un repasset de les coses: la plaça de l'Absis; la plaça de la Catedral; Cota 0; el Museu; la rehabilitació
de tot  l'Escorxador  i  de  tot  l'interior;  la  plaça  dels  Estudis;  el  carrer  de  la  Mercè;  el  carrer  Major  de
Remolins; el carrer Portal de Remolins; en este cas, la plaça Mossèn Sol; tots els carrers del Rastre, no cal
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que els citi, tots els carrers del Rastre es van fer nous, absolutament tots; el Portal de Remolins; el carrer
Major. És que clar,  que ens digui això quan s'ha invertit per part de l'Ajuntament més de 45 milions d'euros
al centre històric, déu-n'hi-do! I més havent governat com va governar i essent tinent d'alcalde amb natros.

Respecte als Josepets, la senyora Lleixà, ara sí, ens va dir que costaria més de 9 milions d'euros. El senyor
Jordan la setmana passada va dir més de 8 milions d'euros. I vostè ara diu més de 6 milions d'euros. Sap
què passa? El pavelló Firal va costar més de 10 milions d'euros, i es va fer. Si així està, i així lamentem com
està. Ho vam lamentar ja el primer any després de veure com s'havia portat a terme. Però en definitiva els
projectes s'han de fer. I és evident que costen diners, però s'han de fer. I no s'ha d'hipotecar un espai. No
s’ha d'hipotecar un espai  fent una sala, perquè després allò ja no serà mai més un pavelló. I  el que
necessita el  centre històric el  dia d'avui,  i  celebrem que hagin aconseguit  una subvenció, estem molt
contents  que  hagin  aconseguit  una  subvenció,  és  el  que  fèiem nosaltres,  aconseguir  recursos  per  a
Tortosa, però, en definitiva, el que diem és que continuem trobant a faltar tot allò que hauria d'estar fet. 

I respecte a la plaça Alfonso, hi ha un avantprojecte fet, per tant, no diguin que no hi ha res. S'havia de
finalitzar la concessió per poder actuar, és a dir, fins que no finalitza la concessió no es podia actuar però
mentrestant s'anaven fent obres de manteniment i s'anava arreglant tot l'entorn, cosa que ara no s'ha fet
absolutament res. I per últim, porten un any i mig. Este any i mig no han fet res, i és evident. No els queden
dos anys, els queden dos anys i mig encara. Encara tenen més temps de… Suposo que se’ls deu fer llarg i,
per tant, van escurçant els terminis. Però, en definitiva, el que han de fer és governar, parar de fer oposició
de l'oposició, i dir que tot és culpa nostra, i, en definitiva, treballar per a Tortosa, cosa que no estan fent el
dia d'avui, i la ciutat està pitjor que mai.

Nosaltres continuem reivindicant que estos projectes, que són vitals per a la ciutat no estan. Que, a més a
més, és un pressupost basat en una pujada d'impostos que podrien haver revertit. Que tenen 3.150.000
euros més que natros de l'Estat, i, per tant, només amb això ja podien haver fet un altre tipus de gestió. És
evident que no la volen fer,  i  és evident que el  seu pressupost  està basat en esta pujada d'impostos
innecessària.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Té la paraula la senyora Viña per tancar el discurs en relació amb els diferents
portaveus.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. Li ben asseguro que queden dos anys i mig, però se li faran molt més llargs a vostè que a
natros. Jo no li he dit que bloquegen, li  he dit que són irrellevants, i que intentarien… ja els agradaria
bloquejar, però no poden ni fer això. No li he dit que bloquegen, perquè evidentment no són majoria, i el
govern està governant. I un parèntesi, el senyor Faura estarà molt content, estarà molt content, perquè per
primera vegada ha parlat d'ell lloant-lo. Ja li transmetré, si no està seguint el plenari. Però també li dic que
està  molt  satisfet  del  pacte  de govern que governa actualment  la  ciutat  de  Tortosa,  i  que hi  aposta
plenament. I li ho transmeto perquè sé que li ho puc transmetre.

Certament,  no  sé  si  té  en  conté  com  funcionen  la  llei  electoral  i  la  democràcia.  I  si  suma  aquí  els
representants d'Esquerra Republicana, PSC-Movem i la CUP, som majoria, i representem, malgrat que li
sàpiga greu, perquè sembla que no siguen ciutadans de Tortosa els que mos voten a nosaltres, hi ha gent
de Tortosa que vota estos grups polítics que avui representem la majoria d'este plenari i que governem. Li
hauré de tornar a dir, que sempre quan li interessa treu que si vaig estar governant tres anys amb vostès,
tres anys i prou. Suposo que és conscient que tres anys, però no hi hem tornat més ni a l’anterior mandat
ni  en  este  mandat.  Per  tant,  també plantegi’s  per  què.  Pot  anar-m’ho repetint,  certament,  vaig  estar
governant amb vostès. I si llavors, d’alguna manera, s’entregava la documentació, no sé com, perfecte.
Este govern funciona com un govern que no té res a veure amb els anteriors, i molt menys amb els que
vostè estava representada. Res a dir.

Els dipòsits bancaris que ha sigut una discussió també bastant recurrent. No em pose i no em compari
amortització de préstec que es destina a amortitzar un préstec, i ja no en pots disposar, amb uns dipòsits
bancaris vinculats amb subvencions que calia tindre-les disponibles.  I,  per  tant,  eren dipòsits bancaris
remunerats, però amb disponibilitat immediata, per poder cobrir les obres que estaven subvencionades. I
no em vinculi les subvencions que teníem rendint a este Ajuntament i generant interessos i recursos per a
la ciutadania amb amortitzacions de préstec, que amortitzen el préstec i allí es queden. 
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Més coses, les obres del barri del Castell. No vam trobar ni una sola acció, ni un sol expedient, que mos
mostrés que vostè havia tingut cap intenció, i en va tindre temps des que van demanar la subvenció, de
poder  dur  a  terme  les  expropiacions.  I  els  projectes,  evidentment,  els  fem.  I  he  parlat  de  projectes
enverinats, perquè quan els hem anat a fer, la faena que hem tingut per poder-los dur a terme. I he parlat
només d'este projecte de Sant Felip Neri, perquè nosaltres apostem per l'habitatge. Els altres són projectes
enverinats que no hem fet perquè els farem de la manera que nosaltres considerem. 

No sé què més m'ha dit. Ah, sí! Home, els Bons Tortosa. Li llegiré, perquè com ho va firmar vostè, però ja fa
temps, potser no se'n recorda, «Es prorroguen per al 2023 crèdits per import de 5.340.000 euros del total
de 5.740.000 euros, que estan previstos inicialment el 2022.» Estic parlant de la pròrroga del pressupost.
«L'ajust efectuat correspon a la no pròrroga del Projecte Bons Tortosa atès que és un projecte vinculat a la
recuperació post-Covid que ja s'ha realitzat, i que no es repetirà.» I això ho signava vostè. Suposo que ara ja
no se'n recorda perquè la memòria també és selectiva. 

I del nucli antic, van fer moltes coses vinculades a la llei de barris. I va fer moltes coses a la Generalitat. I
este govern vinculat amb la nova Llei de Barri hi farà moltes obres, i llavors ja en podrem parlar. Només em
queda, per tancar, agrair a la CUP novament la seva disponibilitat, el seu suport en estos pressupostos, i
tornar a lamentar que avui Junts per Tortosa vota en contra de la inversió més gran en l'habitatge que s'ha
fet mai a la ciutat, d'un milió d'euros d'inversió a l'espai públic, en contra d'una zona d'oci, en contra dels
Bons Tortosa,  perquè fan esta oposició destructiva només per  anar en contra de govern sense  haver
assumit en quin lloc els ha posat la ciutadania, i sense importar-los quines conseqüències tenen les seues
accions sobre els ciutadans i les ciutadanes de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes  gràcies,  senyora  Viña.  I  m'ha  demanat  la  paraula  la  senyora  Roigé,  per  al·lusions.  Abans  de
continuar recordem que tanca el govern, ho dic perquè no tornem a aquell bucle, però en tot cas té la
paraula, i després tornarà a tancar la senyora Viña, i d'esta manera s'acabarà el ple d'avui. Té la paraula la
senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, alcalde. Coneixem el ROM, i sabem que és el govern el que tanca els punts que porta el
govern.  I  hi  votem en contra,  senyora  Viña,  perquè  destinen  la  meitat  dels  recursos  que destinàvem
nosaltres  a  la  via  pública;  perquè  retallen  cultura;  retallen  esports;  perquè  no  porten  el  que  Tortosa
necessita, i perquè els projectes no són els nostres, per això hi votem en contra. Al senyor Faura no és la
primera vegada que li dic això, ho sap perfectament, però, en definitiva, vull dir que li ho pot explicar, però
que ja ho sap, en definitiva, si està tan content, jo crec que si estés content, estaria assegut aquí, cosa que
avui no està. Diu que vostès sumen 11 i natros 10. Si són 11 el govern, ha dit la senyora Viña, són 11 i
natros som 10, però els vots que representen els partits que estan asseguts aquí són menys, per primera
vegada a la història, que els que estem asseguts aquí. Per tant, els tres partits que avui estan al govern,
suposadament sense incloure la CUP, estan representant menys vots que els que representem els deu
regidors de Junts per Tortosa. I per això també demanem respecte, perquè ens ha votat molta més gent
que vostè junts, els tres junts. És evident que ja no ho comparo partit per partit, però comptant els tres
junts  el  percentatge  és  superior.  Els  Bons  Tortosa  només  cal  que  mirin  la  data  d'això.  Són  excuses
absolutes,  són  excuses.  Vostès  entren  a  governar  el  17  de  juny  del  2023.  Quantes  modificacions
pressupostàries fan fins a final de desembre? Ho podien fer si ho volien fer? Per què no ho van fer? Per
què no ho van voler? Per tant, a partir d'aquí prou de buscar excuses amb natros. No hi estàvem natros,
però és igual. Parlem del pressupost d'enguany. Per què no fiquen 400.000 euros i en fiquen 200.000?
Perquè no volen. Per tant, excuses les justes. És a dir, vostès destinen la meitat del que destinàvem natros
al pressupost. Li pregunto, és així al pressupost del 2025 o parlem del desembre del 2022? Ens diuen que
no miréssim enrere, i només fan que mirar enrere, però destinen la meitat que natros o no destinen la
meitat  que  natros?  I  això  també  li  ho  pregunto  directament.  No  destinen  la  meitat  que  natros.  No.
Nosaltres hi fiquem 400.000 i vostès en fiquen 200.000. No destinen la meitat que natros, deu ser que…
no ho sé, és que ja és surrealista que m'estiguin dient que no.

Durant  este 2024 han tingut  temps per  poder  executar  moltes coses,  no n'han executat  cap.  I  ja  en
parlarem del grau d'execució del pressupost,  perquè també serà bonic de valorar i  de veure. Però, en
definitiva, el que demostra és està incapacitat. I també demostra que no estan parlant amb la gent, ni els
estan escoltant, ni estan veient, ni estan passejant, ni estan veient com està Tortosa, perquè és evident
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que Tortosa està pitjor que mai. I vostè va estar governant tres anys, però em va donar suport quatre, però
Esquerra em va donar suport vuit en total, set governant, i vuit, un més, donant suport. I el PSC també. I no
passa res. Jo sé que a vostè li sap molt greu que li ho recordi. I li sap més greu que li recordi jo a vostè que
no a l'inrevés, però simplement és pel fet que en este cas els governs van tindre pactes amb tots, excepte
amb Movem Tortosa, que és evident que és impossible, de tindre cap pacte, però al llarg dels 16 anys vam
tenir, excepte quatre anys de majoria absoluta, vam tenir acords amb les diferents formacions que ara li he
citat. Per tant, vostès, un govern de perdedors, van voler unir-se perquè no estiguéssim natros, i es van
partir l'alcaldia, i ja està. És una evidència i punt. No hi ha més. Simplement, és el que va acabar passant. 

I, per tant, excepte que em torni a citar i hagi de tornar a intervenir, acabaria dient que de nou estem al
davant d'un pressupost que no és gens ambiciós, que no és el que Tortosa necessita; que haguessin pogut
abaixar els impostos i no ho han fet; que no hi ha res destinat als que més ens necessiten, i que la ciutat
està pitjor que mai. I això és una evidència que es demostra en el dia a dia, i  que a mesura que van
avançant els mesos encara més. I que, a més a més, s'està posant en risc no només aquells projectes i
aquelles  subvencions  aconseguides,  sinó  també coses  tan importants  per  a  natros,  equipaments  tan
importants com és l'Hospital de la Santa Creu o la Clínica Terres de l'Ebre per la falta de gestió i pel fet que
no estan fent res per tal de trobar solucions. Per part nostra, evidentment, no compartim pressupost, no
compartim esta manera de fer. Vostè ha dit que vostès ara ho fan així. Si vostès consideren correcte enviar
el pressupost amb un correu electrònic, i  no enviar capítols com havíem fet sempre, no natros, també
governs d'altres colors, de fet el govern del tripartit anterior feia el mateix que natros, anava donant també
capítols i  teníem clar quins eren els ingressos,  quines eren les partides,  i,  per  tant,  podíem valorar el
pressupost.  Ara  no,  ara  ho  sabem  per  un  correu  electrònic,  tant  quan  es  convoca  el  ple  com  la
documentació del pressupost. Esta és la seua manera de fer, i evidentment no la compartim, no compartim
ni esta manera de fer, ni compartirem aquest pressupost.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gracies, senyora Roigé. Té la paraula la senyora Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Dues puntualitzacions, si me les vol respondre, hi tornarem. Nosaltres hem ficat 200.000 euros a Bons
Tortosa, i  hi  havia 0 euros,  si  vol  li  torno a llegir, per tant,  0 i 200.000. Sabem fer números, no tant,
segurament, com vostè, però en sabem una miqueta també. 

No em sap gens greu que em recordi que vam estar al govern amb vostès. Em sap greu per a vostès dir-los
que no hi hem volgut estar més, però no em sap greu a mi que m'ho diguin. Vam estar-hi i ja no hi hem
volgut estar més. No passa res. És així, vam estar tres anys, vam estar quatre anys donant suport, tres anys
al govern, i ja no hi hem volgut estar més. Per alguna cosa serà. Només és per això. No em preocupa
absolutament gens. Li torno a repetir, som la majoria del plenari, 10 formen part del govern, i en este cas,
que és al que em referia, una persona més que representant el grup de la CUP i que dona suport a estos
pressupostos. Uns pressupostos que avui tirarem endavant, i que mos serviran per tirar endavant la ciutat,
una ciutat que ens hi passegem, que la visitem, que parlem amb les diferents entitats, i que sabem els
problemes que té, i que estem aquí per a resoldre'ls I no posar pals a les rodes. Per tant, moltes gràcies,
senyora Alberich pel seu suport, i per mi donaria per tancada la meva intervenció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Roigé, que diu que li ha fet alguna pregunta la regidora.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Com m'ha preguntat directament, a més a més, ha dit «espero que em respongui», no sé. I si ha començat
així  la intervenció, no es preocupi que li  respondrem.  Vostè m'està parlant d'un informe vinculat a un
pressupost prorrogat, per tant, del desembre del 2022, som al 2025, gener del 2025 i, per tant, en aquell
any, a l'inici de l'execució, no hi havia res per als bons, i sí que hi havia la voluntat de fer-ho com ho vam
explicar nosaltres mateixos, però és que des del juny del 2023, li torno a recordar perquè de vegades es
pensen que…, no sé si es pensa o estan situats encara a l'oposició, però del juny del 2023 vostès poden
ficar el que vulguin. No els ho diem natros, no els està agafant ningú ni els ho està... És una decisió política
seua. Vostès han decidit l'any passat i este posar 200.000 euros. És així o no és així? Per tant, el que estic
dient és això, que nosaltres posàvem 400.000 i que vostès en posen 200.000. I que hi va haver dos anys
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que nosaltres vam posar 400.000 euros, I que al següent any, vostè dirà que no, però jo tenia intenció de
seguir governant,  per això la gent mos havia votat.  I,  per tant, els haguéssim continuat fent, els  Bons
Tortosa.  Som  al  2025,  vostès  han  posat  la  meitat  del  que  nosaltres  demanàvem.  Nosaltres  els  en
demanàvem 400.000, i vostès n'han ficat 200.000. Això és una evidència, evidentment de números en
sap igual que jo, en sabem les dues, i, per tant, és el que hi ha. 

I respecte al fet que contínuament diu que no ha volgut governar amb natros, em sembla perfecte que
cada  partit  ha  de  decidir  el  que  vulgui,  però  també m'agradaria  que  poguéssem  valorar  allò  que  la
ciutadania  ha  pensat  de vostès,  perquè després  d'estar  a  l'oposició  i  de  fer  l'oposició  que  van fer  a
l'anterior mandat, van treure el 50 % del vot, i es van quedar amb tres regidors, per tant, no crec que sigui
una cosa per treure molt de pit o per fer-ne un balanç positiu. I ara sí que espero que accepti o em torni a
citar o em torni a interpel·lar que estem al davant d'un pressupost que Tortosa no necessita, i Junts per
Tortosa mai podrà votar un pressupost així.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Té la paraula la senyora Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Per tancar, i no posar-nos en un bucle, tornaré a repetir que explícitament el que li he llegit posava que no
ho tornarien a fer més perquè s'havia acabat el Covid, que podem entrar en una disquisició. Evidentment,
els ciutadans són els que voten i que posen els regidors en aquest plenari. Després són els regidors i les
assemblees dels diferents partits  que decideixen amb qui volen i  amb qui no volen estar.  I  la decisió
d'Esquerra ja no cal que remarqui quina és i quina ha sigut. Alguna cosa que s'haurien de plantejar també
vostès en la seua capacitat d'atracció. Avui agraeixo a la CUP novament per no sé quantes vegades el seu
suport, i agraeixo també als companys regidors i regidores de l'equip de govern la feina feta a l'hora de
confeccionar  estos  pressupostos,  als  tècnics  municipals  que han participat  en la  redacció,  també als
diferents membres de personal de les empreses públiques que ens permeten portar avui a l'aprovació per
segon any consecutiu, per segon any de mandat, segons pressupostos, que aniran en benefici de Tortosa,
dels tortosins i de les tortosines.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Viña. Per tant, una vegada finalitzat el debat aprovem el pressupost de l'any 2025
amb un total d'11 vots a favor dels grups de la CUP, d'Esquerra Republicana i de Movem Tortosa - Partit
dels Socialistes de Catalunya, i 10 vots en contra del grup de Junts per Tortosa. El pressupost general
consolidat de tot el grup municipal ascendix a 97.655.000 euros, això és un 3,5 % superior al de l'any
2024, dels quals hi  ha 48 milions que corresponen directament a l'Ajuntament,  en este cas,  amb un
increment del 5,39 % respecte a l'exercici anterior.

Per  tant,  aprovem el  segon pressupost  del  mandat,  el  segon any del  mandat,  i  en este sentit  també
remarcar que dona resposta a tots els compliments dels objectius de l'equip de govern que també van
quedar concretats en el Pla d'Actuació Municipal de l'any 2023 al 2027. És un pressupost ajustat davant
de les circumstàncies que continuem tenint, però ambiciós, que respon a les necessitats de Tortosa, de
tots els barris, de tots els pobles del nostre municipi, i que també impulsa un model clar de ciutat en el que
les persones, en que els tortosins i les tortosines estan al centre de les polítiques municipals per fer de
Tortosa una ciutat  més pròspera,  una ciutat  més amable,  una ciutat  més adaptada al  canvi  climàtic,
donan’t suport a totes les polítiques esportives, culturals, i també més descentralitzada, i augmentant els
recursos dels cinc pobles del municipi. 

Com a alcalde vull fer un agraïment, un agraïment  a totes les persones que han fet possible amb el seu
treball l'elaboració d'estos comptes, evidentment al personal de l'Ajuntament, funcionaris, treballadors, que
han participat durant mesos en la confecció d'este pressupost, especialment a l'àrea de Serveis Centrals,
Intervenció i Tresoreria, i també a totes les persones de totes les societats municipals.

Un pressupost que té un suport de la majoria dels regidors i de les regidores del plenari, per la qual cosa
també vull fer un agraïment a tots pel seu suport, i especialment també a la regidora de la CUP, amb qui
hem negociat durant estes últimes setmanes, i amb la qual hem pogut tancar un acord, com  vam fer l'any
passat,  i  que  anem  avançant  en  totes  aquelles  qüestions  que  encara  queden  pendents  per  temes
administratius, però que com molt bé coneix en tots els casos continuarem tirant endavant per a fer-les
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possibles. Per tant, gràcies als onze regidors i regidores que avui donen llum verd a este pressupost. 

I evidentment també per acabar estos agraïments, permeteu-me un reconeixement especial per la tasca
desenvolupada per la tinent d'alcalde d'Hisenda, la senyora Maria Jesús Viña, que és qui ha pilotat també
la realització d'este pressupost de l'any 2025. 

Un  pressupost  que,  com  comentava  abans,  s'emmarca  en  un  escenari  econòmic  en  què  la  inflació
continua creixent com tots i totes sabem. Per sort ja no ho fa de la manera desbocada que ho feia fa un
any, i tot i que continuem en esta situació des del govern municipal hem pogut congelar tots els impostos,
totes les ordenances, per alleugerir la pressió fiscal, i, a més a més, també hem pogut començar, en este
cas, a reduir amb un 10 % la taxa d'escombraries amb el porta a porta. I, per tant, fem aquest pressupost
que és responsable i a la vegada ambiciós.

La pujada de la majoria dels ingressos que hi ha en este pressupost responen a les operacions de capital,
també a la previsió d'aconseguir moltes més subvencions, amb un import d'1,8 milions d'euros el 2025,
per tant, un 30 % més que el previst a l'exercici del 2024. Es tracten de diverses subvencions de diferents
departaments, sobretot de la Generalitat, que ens permetran, ara sí, tirar endavant projectes com la rampa
de la  via  verda  que  ha  de connectar  els  dos  instituts  i  el  complex  WIN  al  barri  de  Ferreries;  també
subvencions aconseguides per poder tirar endavant la rehabilitació del Fortí de Bonet o també la millora
del Teatre Auditori Felip Pedrell, en este cas, la climatització; i també de la Diputació de Tarragona a través
de noves subvencions nominatives per a projectes estratègics com ara la recuperació del Col·legi Sant
Josep, dels antics Josepets, o també per a la millora de la inversió en la via pública a tots els barris i a tots
els pobles a través de l'anomenat Pla ImpulsDipta. Un pressupost amb una inversió potent en habitatge,
amb una inversió també molt important en espai públic, i amb molta incidència al que és la ciutat històrica,
per tant, a tots els barris que configuren el que podríem dir la part antiga de la nostra ciutat.

Un pressupost que contempla una gestió acurada, eficient dels recursos, un pressupost responsable que
també segueix amb la reducció de l'endeutament municipal, i que s'estructura en diversos eixos. En primer
lloc, fer de Tortosa una ciutat per als tortosins i per a les tortosines, per tant, posant les persones al centre
des  de  les  persones  més  grans  als  més  menuts,  i  en  este  sentit  recordar  que  es  destinaran  més
d'1.600.000 euros en habitatge, com ja s'ha comentat en el debat, amb nous convenis amb fundacions,
que no s'havien fet mai, també amb la construcció de noves promocions d'habitatge, i amb una qüestió
que  també  és  molt  important,  que  és  la  rehabilitació  d'habitatges  de  propietat  municipal,  de  cases
abandonades que el propi ajuntament té per tot el nucli antic, i que per primera vegada a la història hi
haurà una partida de 300.000 euros que farà que estes cases es puguin rehabilitar,  per tant,  també
millorant la ciutat històrica, però a la vegada facilitant l'accés de l'habitatge, especialment dedicat als més
joves perquè es puguen emancipar.  I  també quant a les persones,  recordar que estan ja en marxa la
construcció de les dues primeres llars públiques d'infants a la nostra ciutat, una a cada banda de riu, a
Ferreries i al Temple, també una inversió històrica perquè érem l'única capital de comarca que al seu nucli
no tenia cap llar d'infant pública. I, per tant, en este sentit este pressupost també avança per fer de Tortosa
una ciutat millor amb més qualitat de servei per als tortosins.

En segon lloc, volem tirar endavant una Tortosa més pròspera, una ciutat que mira cap al futur, i, per tant,
també hi  ha moltes polítiques adreçades a enfortir  l'activitat  comercial,  l'activitat  de serveis,  l'activitat
industrial al nostre municipi. Evidentment, recuperem una vegada més el projecte dels Bons Tortosa amb
una partida superior a la inicial l'any passat, al pressupost inicial l'any passat amb 200.000 euros. També
hi ha una partida per primera vegada al pressupost per a l'arranjament del polígon industrial del Baix Ebre,
per a una reclamació que se mos feia des de l'Associació d'Empresaris d'este polígon davant de l'estat de
deixadesa en què està i que, per tant, fa falta posar-hi inversió per millorar-lo. I també per fer de Tortosa
una ciutat més atractiva el que començarem és a treballar en esta nova zona lúdica, a l'avinguda de Lleida,
per fer que Tortosa sigui més atractiva, perquè la gent vingui a la nostra ciutat, i, per tant, que sigui un pol
d'atracció, i, sobretot, també amb la visió que Tortosa torna a mirar el riu que és una de les assignatures
pendents que tenim, que crec que la majoria compartim. 

En tercer lloc, és un pressupost que fa una aposta important per al manteniment, per a la millora de l'espai
públic i de tots els equipaments municipals on també es destinarà més d'un milió d'euros per a millorar la
qualitat  urbana  de Tortosa  amb l'arranjament  de  la  via  pública;  la  millora  de camins;  l'eliminació  de
barreres arquitectòniques; la millora de l'enllumenat; la millora d'equipaments municipals;  la millora de
centres educatius. I, en este sentit, m'agradaria també recordar que en aquest any i mig que portem al
capdavant  de  la  ciutat,  ja  hem  realitzat  més  de  300  actuacions  amb  el  Pla  Cuidem  Tortosa,  amb
actuacions a tots els barris de Tortosa. Recordem, per exemple, que al barri de Ferreries s'ha actuat al
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carrer Amposta, s'ha actuat als carrers Olivera, València i Horta de Sant Joan, per posar només alguns
exemples,  també a la plaça de l'Estadi amb els parcs infantils,  a Sant Llàtzer  s'està actuant en estos
mateixos moments amb la millora del parc dels Països Catalans, també amb la reparació del mur al davant
de l'església; al grup del Temple també s'ha actuat en la renovació de voreres en dos carrers d'este barri; a
Remolins també s'està o ja s'ha actuat en diversos carrers com la travessia de Jerusalem, Sol, Ginestar,
Jaume Tió, avinguda de Remolins; al Temple també s'ha millorat diverses zones com, per exemple, el carrer
Verges Paulí o s'han suprimit diverses barreres arquitectòniques a la mateixa avinguda de la Generalitat.
També s'ha actuat als barris de la Simpàtica i a Sant Josep. Al centre i al nucli antic s'han reparat molts
dels edificis que estaven en mal estat, com per exemple el  Mercat municipal amb la creació de nous
lavabos, també amb la instal·lació de noves papereres, la millora de la il·luminació del pont de l'Estat o la
reparació que ha calgut fer al carrer Cervantes. També al barri de Santa Clara està previst  en breu la
millora de la  pujada del  carrer  de  Sant  Francesc,  després  que ja  s'hagin  enderrocat  unes  cases  que
estaven en mal estat, o la millora del paviment de la plaça de la Vida. I també al Rastre s'ha actuat en
diversos punts,  i  ara farem també accions com millorar  l'enllumenat  en diversos  punts  d'este  barri  o
l'eliminació de noves barreres arquitectòniques. El mateix podríem dir amb els pobles de Vinallop i els
Reguers que són, en este cas, els pobles on tenim competències directes com a Ajuntament. També amb
les actuacions en camins tenim una extensa xarxa de camins com tots sabem, i s'ha actuat en molts
camins del nostre municipi, per citar-ne alguns, l'Ardiaca, Hort, Pont, Camí del Port, Fullola, Prades, Cèlio,
del Lloron i de Còdols que són també inversions que estan previstes fer-se durant les pròximes setmanes i
mesos. 

I al pressupost del 2025, com els deia, hi ha una important partida econòmica vinculada a la millora de la
via pública amb 390.000 euros en estructures de millora de la via pública, on actuarem a tots i a cadascun
dels barris. Això vol dir des de Voraparc fins a Remolins, des de Ferreries a Sant Llàtzer, des de Santa Clara
al Rastre, passant pel centre, i, evidentment, a tots els barris de la nostra ciutat.

També hi ha partides vinculades a les barreres arquitectòniques de la ciutat amb el pla d'accessibilitat que
estem treballant. Millora de l'enllumenat públic que també és una qüestió que ens hem trobat en molt mal
estat al nostre municipi, com crec que és evident. També hi ha partides per a millorar els equipaments
municipals de Tortosa davant també de la manca de manteniment en este sentit o també als centres
educatius de Tortosa, on volem fer una aposta en este sentit. També apareixen millores per arranjar el que
és el nostre cementiri, on també preveiem fer millores en este sentit, o al Centre d'Acollida d'Animals, per
no parlar d'actuacions ja concretes com són estos 145.000 euros que es dedicaran a reparar o a millorar
la  plaça Francesc Macià,  gràcies a una proposta en este cas del  grup de la  CUP,  amb un procés de
participació ciutadana vinculat als veïns i a les veïnes. I també, com he comentat abans, 80.000 euros per
a la primera fase de la millora del polígon industrial del Baix Ebre. També mantenim 250.000 euros als
pressupostos participatius que, com tots saben, moltes vegades la majoria de les propostes que van amb
este projecte estan també vinculats a la millora de la via pública. De fet, vam presentar-les fa pocs dies, i la
majoria van en esta línia. 

Per tant, durant este 2025 continuarem actuant en tots els barris de Tortosa, i  continuarem millorant
l'espai públic de la nostra ciutat.  També este pressupost  és un pressupost que fa avançar Tortosa en
matèria  d'esports,  en  matèria  de  sostenibilitat.  Amb relació  als  esports  tenim esta  sala  poliesportiva
coberta al Col·legi de Sant Josep, que a la vegada també mos ha de fer millorar tot el que és la ciutat
històrica.  També  tenim  el  cobriment  de  les  pistes  poliesportives  al  pavelló  del  Temple  que  era  una
reclamació de les entitats esportives.  També s'augmenten,  en este cas,  les subvencions a les entitats
esportives de la nostra ciutat. I  també, com també hem comentat abans, hi ha esta rampa que ha de
connectar, i este carril bici, el que és la via verda, amb el complex Tortosa WIN i amb els dos instituts de la
nostra  ciutat  per  fer  de  Tortosa  una  ciutat  més  sostenible  i  també  facilitar  la  pràctica,  en  este  cas,
esportiva. 

I també durant este any es materialitzaran dos projectes importants en matèria de sostenibilitat. Per una
banda, la climatització del Mercat municipal, on també hem aconseguit una nova subvenció de 300.000
euros amb energia geotèrmica que farà que el mercat de Tortosa, que també, per tant, este edifici històric,
al centre, este edifici que és el comerç per excel·lència de Tortosa, tingui unes condicions climàtiques que
no tenia, i que, per tant, aquesta era també una reivindicació molt important tant de paradistes com de
clients,  la  inversió més important  que el  Mercat  ha tingut  en els últims anys.  I  també en matèria  de
sostenibilitat estem treballant, de fet estem ja en el procés d'adjudicació de diferents plaques solars en
diferents equipaments del nostre municipi que ens ha de permetre, per una banda, fer estes actuacions
que mos reduiran el  cost de la factura de la llum, però també com a ciutat participar en el que és la
mitigació del canvi climàtic que ens afecta evidentment com a qualsevol ciutat del món.
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És un pressupost també, evidentment, que aposta per la cultura, i que aposta pel patrimoni que és un dels
eixos importants d'este govern. Creiem en l'activitat cultural a la nostra ciutat per tot l'impacte que genera
en  positiu  i,  en  este  sentit,  també  s'augmenten  les  subvencions  a  les  entitats  culturals,  i  hi  ha,
evidentment, totes aquelles partides vinculades a diferents projectes de festivals, alguns d'estos últims
anys, però altres de fa dècades que se celebren a la nostra ciutat. I des del punt de vista del patrimoni
també evidentment està en marxa el que és la rehabilitació del Balneari del Porcar, una rehabilitació que
ha de significar també un revulsiu a tota aquella zona del Call  Jueu o la rehabilitació del Fortí del Bonet
que, com hem explicat, també hem aconseguit esta nova subvenció que, conjuntament amb el circuit de
muralles que estem construint, mos ha de posar en valor totes les fortificacions, unes fortificacions que
saben  també  que  estem  treballant  per  a  una  candidatura  de  Patrimoni  Mundial  de  la  Unesco,
conjuntament amb altres ciutats del Mediterrani, i en esta línia també volem fer que Tortosa posi en valor
el seu patrimoni, que mos ho creguéssem com a ciutat, i que això genere orgull i, sobretot, autoestima i
oportunitats per al present i per al futur. I en cultura popular també mantenim projectes o continuem, més
ben dit, amb projectes per a rehabilitar el que és el nostre Seguici Popular, i en este cas, enguany, els
tocava als Cavallets i al Bou del Seguici. 

Finalment,  és un pressupost que també augmenta, i moltíssim, els recursos destinats als pobles. Fruit
d'este conveni que evidentment en el seu dia vam aprovar per majoria absoluta tots els regidors i les
regidores presents a l'Ajuntament, i que ha de facilitar i donar més recursos als pobles de Tortosa, a les
tres EMDs, a Jesús, a Bítem, a Campredó, hi ha Vinallop i als Reguers amb la mateixa quantitat se'ls hi
augmenta. I  en este sentit  estem parlant de fer de Tortosa una ciutat més descentralitzada amb una
governança més pròxima a la  ciutadania,  i,  per  tant,  facilitant  esta  descentralització i  este suport  als
nostres pobles. 

En definitiva, és un pressupost que atén les necessitats que té la ciutat en estos moments; un pressupost
ajustat, equilibrat i ambiciós amb una mirada de futur que enceta nous projectes com esta zona d'oci a
l'avinguda de Lleida; esta rehabilitació d'habitatges al nucli antic, i també la promoció de nous habitatges
en esta zona tan important de Tortosa; la recuperació del Col·legi dels Josepets, i una gran inversió a tots i
cadascun dels barris i pobles de Tortosa amb esta priorització del que és la via pública, per tant, reforçant
Tortosa com a capital del nostre territori, revitalitzant la ciutat històrica, i fent, en definitiva, que el nostre
municipi sigui un municipi millor, preparat per als reptes que tenim en este segle. Reptes complicats però
que entre tots i totes estic convençut que continuarem endavant. Moltes gràcies.”
 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grup municipal de JUNTS (10).

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les  onze hores i  cinquanta-
quatre minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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